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مدیر کل آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد:

آمادگی مدارس برای 
سال تحصیلی جدید 

معاون فنی اداره منابع طبیعی و آبخیز داری استان قم:

۴۲۰ هزارهکتار از اراضی استان درمعرض بیابانی شدن است

مدیرکل آموزش و پرورش اســتان قم با اشــاره به آمادگی مدارس برای ســال تحصیلی جدیدگفت: مدارس امسال از 
دوم مهــر به صورت حضوری برگزارمی شــود. علیرضا رحیمی بــا بیان اینکه مدیران مدارس در حال آماده ســازی 
فضای فیزیکی مدارس هستند تا در سال تحصیلی جدید برای برگزاری کلاس های حضوری آماده شود گفت: تمام 

آموزش ها حضوری خواهند بود و بستر برنامه شاد صرفا به عنوان مکمل آموزش استفاده خواهد شد.
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مدارس از دوم مهر به صورت حضوری خواهد بود

دولت و اربعین؛ چرا و چگونه؟

 اربعین ۱۴۴۴ قمری هم گذشت و مثل هر سال خیل عاشقان حسینی خود را به 
کربلا رساندند و با مولا و مقتدای خود تجدید میثاق نمودند.

امسال اما دولت جمهوری اسلامی بیش از پیش تلاش کرد تا زمینه زیارتِ  زائران 
حسینی را فراهم کند. از ابتکار در صدور گذرنامه های موقت تا پرداخت وام کم بهره و 
حضور گاه و بیگاهِ مسئولین بلند پایه دولتی در مرزها یا در کشور عراق همه و همه نشان 

از تلاش مضاعف دولت برای حضور مردم در این رخداد بی نظیر داشت.
حاصل این تلاش ها حضور چشم گیر اقشار مختلف مردم ایران در این پدیده ی 
ایمانی بود تا آنجا که رهبر انقلاب فرمودند:»اربعین امسال از همه سال، از همه ِی 

سالها، از همه ی دوران تاریخ، باشکوه تر و معظّم تر انجام گرفت.« )۲۶/۰۶/۱۴۰۱(
اما چرا دولت باید زیارت اربعین را تسهیل کند؟

خداوند در قرآن برای ترسیم رفتار مومنان درحالی که قدرت یافته اند اینگونه می 
فرماید:

مَرُوا بِالْمَعْرُوفِ وَ نَهَوْا عَنِ 
َ
کاةَ وَ أ لاةَ وَ آتَوُا الزَّ قامُوا الصَّ

َ
رْضِ أ

َ
اهُمْ فِی الْ نَّ ذِینَ إِنْ مَکَّ »الَّ

مُورِ« »حج - ۴۱«
ُ
هِ عاقِبَةُ الْ الْمُنْکَرِ وَ لِلَّ

)کسانی که اگر آنان را در زمین به قدرت رسانیم، نماز بر پا می دارند و زکات می دهند و 
)دیگران را( به خوبی ها دعوت می کنند و از بدی ها باز می دارند؛ و پایان همه ی امور برای 
خداست.( خداوند متعال در این آیه شریفه چنین می فرماید که ویژگی حکومت و دولت 
دینی و مؤمنانه این است که به دنبال دعوت به خوبی ها و معروف هاست. از همین رو 
واقعه ی اربعین به عنوان یکی از بزرگترین مظاهر معروف و خوبی باید مورد توجه دولت 
جمهوری اسلامی باشد و دولت جمهوری اسلامی نه از روی لطف، بلکه از روی وظیفه 

باید به گسترش کمی و کیفی این واقعه ی عظیم کمک کند.
در واقع هرچه دولت جمهوری اسلامی به برگزاری هرچه با شکوه تر این پدیده عظیم 
کمک کند به اسلامی شدن خود نزدیک تر شده و هرچه نسبت به این ماجرا بی تفاوت 
تر باشد از اسلامی بودن خود دورتر افتاده است. اما از آنجا که پیاده روی اربعین یک امر 
برآمده از عمق جان مردم برای اظهار ارادت نسبت به ساحت مقدس امام حسین )ع( 
و یاران با وفای او می باشد، دولت باید تسهیلات و برنامه های خود را در جهت حضور 
هرچه بیشتر اقشار مختلف مردم صرف نمایند تا بتواند هر سال بیش از سال گذشته 

جلوه ای بر مردمی بودن این پیاده روی اضافه نماید.
در واقع هنر دولت این است که بتواند مردم را به میدان کشیده و بتواند کار و کارگردانی 
را به آنها بسپارد و خود به عنوان ناظر،جهت دهنده و تسهیل گر حضور داشته باشد. 
حضور و همراهی دولت ها باید تا جایی ادامه داشته باشد که پیاده روی اربعین تبدیل 
به حرکتی دولتی و وابسته به دولت ها نگردد و همینگونه که هست، مردمی باقی بماند.

استاندار در دیدار با رئیس جهاد دانشگاهی کشور:

 قم ظرفیت بالایی در گردشگری سلامت دارد
سالانه  گفت:  و  داد  قرار  توجه  مورد  را  سلامت  گردشگری  ظرفیت  قم  استاندار 

میلیون ها زائر از کشورهای منطقه به قم می آیند و این 
سید محمدتقی شاهچراغی در دیدار با رئیس جهاد دانشگاهی کشور اظهار داشت: 
قم در دو عرصه فرهنگی و علوم انسانی و نرم افزاری در کشور جایگاه ویژه ای دارد و 

ظرفیت قم در این عرصه در کشور بی نظیر است.
وی با بیان اینکه مؤسسات بسیار خوبی در این زمینه وجود دارد که ظرفیت بی نظیری 
برای استان قم به وجود آورده اند، افزود: جهاد دانشگاهی استان قم می تواند جمع آوری 
این ظرفیت ها را با کمک دیگر نهادها انجام دهد تا این ظرفیت ها در کشور معرفی شود و 

قطعاً نتیجه آن فرا استانی و کشوری است.
وی عنوان کرد: با توجه به طرح های درمانی که در استان قم در حال انجام بوده ما در 
آینده نزدیک تخت های بیمارستانی مازاد بر جمعیت استان قم داریم و با توجه به بحثی 
که جهاد دانشگاهی در بحث ناباروری در حال فعالیت است، می توان از این ظرفیت 
استفاده کرده و با توجه به مباحث مربوط به جمعیت و تأکیدات مقام معظم رهبری 
به بحث جمعیت و فرزندآوری، جهاد دانشگاهی می تواند از این ظرفیت ها به خوبی 

استفاده کنند.
شاهچراغی با اشاره به سفر دوم رئیس جمهور به قم، گفت: امیدواریم یک بسته 
عملیاتی و خوب با کمک استانداری و دستگاه های مختلف ازجمله جهاد دانشگاهی 

در جهت رفع مشکلات مردم آماده شود.

سینا ناصری*

حضور روزشنبه  رهبر انقلاب اسلامی در مراسم عزاداری هیئت های دانشجویی به مناسبت 
اربعین حسینی، به شایعات مطرح شده درباره سلامتی آیت الله خامنه ای پایان داد. شایعاتی 
که هر از چندگاهی در فضای مجازی منتشر می شود و این بار از گزارش روزنامه نیویورک تایمز 

هم سر درآورده است! 
به گزارش ایسنا، جمعه ۲۵ شهریوربود که روزنامه نیویورک تایمز در گزارشی با استناد به چهار 
منبع، ادعاهایی را درباره وضعیت سلامتی رهبر انقلاب منتشر کرد. در گزارش این روزنامه 
آمریکایی که به قلم خبرنگار ایرانی این رسانه نوشته شده، ادعا شده بود: »]آیت الله[ خامنه ای 
هفته گذشته به دل درد شدید و تب بالا دچار شد و پس از آن در کلینیک بیت خود برای رفع 

انسداد روده تحت عمل جراحی قرار گرفت.«
بر اساس این گزارش، نیویورک تایمز بنا بر ادعای منبع آگاه خود مدعی شده بود که »حال 
]آیت الله[ خامنه ای هفته گذشته بحرانی بود، اما اکنون حالش رو به بهبودی است و تیمی از 

پزشکان به صورت ۲۴ ساعته از او در بستر مراقبت می کنند.«
این گزارش همچنین به نقل از منابع آگاه خود ادعا کرده بود: »پزشکان رهبر جمهوری 

اسلامی از ضعف شدید ]آیت الله[ خامنه ای و اینکه توان نشستن ندارد، نگران هستند.«
شایعات درباره سلامت رهبر انقلاب در میانه شهریور و پس از آن که دهمین اجلاسیه 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری در ۱۵ و ۱۶ شهریور برگزار شد و اعضای این مجلس 
طبق رویه هر سال در پایان اجلاسیه با رهبری دیدار نکردند، از سوی رسانه های فارسی زبان 

خارج از ایران و برخی حساب های کاربری در شبکه های اجتماعی داغ شد.
در این میان برخی از رسانه های داخلی و فعالان سیاسی و اجتماعی انتظار داشتند که از 
سوی دفتر رهبر انقلاب درباره این موضوع اطلاع رسانی شود اما مشی دفتر رهبری در این 
سال ها نشان داده که قرار نیست به هر شایعه ای به صورت مستقیم واکنش نشان داده شود 
چرا که در این صورت بازی جدیدی آغاز می شود و هر روز با طرح شایعه ای از سوی رسانه های 

آن سوی آب ها، باید نسبت به آن ها واکنش نشان داده شود.
به نظر می رسد که خبرنگار ایرانی نیویورک تایمز که اتفاقا از رسانه های معتبر دنیا به حساب 
می آید، به دنبال همین شایعات به سراغ تهیه گزارش درباره سلامت رهبر انقلاب اسلامی 
رفته است اما شاید بهتر بود به جای اطمینان به منابعی که حالا مشخص شده چندان هم 
آگاه نیستند، به اخبار مرتبط با رهبری در همان بازه زمانی که این گزارش به آن اشاره کرده 

)یعنی هفته گذشته( دقت می کرد تا کذب بودن ادعاهای منابع آگاهش برایش روشن شود.
هفته گذشته و دقیقا همان زمانی که طبق ادعای نیویورک تایمز، "رهبر انقلاب تحت 
عمل جراحی قرار گرفته"، حضرت ایت الله خامنه ای در ۲۰ شهریور با جمعی از ورزشکاران و 
دست اندرکاران ستاد کنگره ملی شهدای ورزش کشور دیدار کردند. در این دیدار وزیر ورزش 
و جمعی از مدیران ورزشی کشور، برخی از قهرمانان جهانی و المپیک و پیشکسوتان ورزش و 
همچنین خانواده شهدای مدافع حرم حضور داشتند و وزیر ورزش در خصوص کنگره شهدای 

ورزشکار به ارائه گزارش پرداخت.
 کنگره ملی شهدای ورزش کشور قرار است در مهر برگزار شود و معمولا روال این گونه است 
که دیدارهای اعضای چنین کنگره هایی پیش از برگزاری با رهبری صورت می گیرد و خبر 
این دیدار و پیام رهبری در روز برگزاری کنگره منتشر می شود به همین دلیل درباره این دیدار 

خبری رسمی از سوی دفتر و سایت رهبری منتشر نشد.
معمول،  روال  بر خلاف  این جلسه  در  ورزشی حاضر  از چهره های  برخی  از طرفی  اما 
روایت های خود را از این دیدار منتشر کردند. به طور مثال جواد فروغی، قهرمان المپیک یکی 
از حاضرین در مراسم درباره این دیدار گفت: »در دیدار اعضای ستاد کنگره ملی شهدای 
ورزش کشور با مقام معظم رهبری افتخار کردم به ورزشکار بودنم چرا که ۵۱۳۵ شهید از این 

جامعه پرافتخار تقدیم نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران شده است.«
الهام حسینی، نخستین مدال آور وزنه برداری ایران و نیما نکیسا پیشکسوت فوتبال، از دیگر 

حاضران در این جلسه بودند که روایات خود را از آن منتشر کردند.
از سوی دیگر در همان بازه زمانی مورد ادعای گزارش نیویورک تایمز، رهبر انقلاب در 
۲۱ شهریور در اجرای بند یک اصل ۱۱۰ قانون اساسی، سیاست های کلی برنامه هفتم را 
که پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام و با اولویت پیشرفت اقتصادی توأم با 
عدالت تعیین شده است، به سران سه قوه، رئیس مجمع تشخیص مصلحت و رئیس ستاد کل 

نیروهای مسلح ابلاغ کردند.
با وجود این شواهد، باز هم خبرنگار نیویورک تایمز به منابع آگاه خود اعتماد کرد و روز جمعه 
۲۵ شهریور گزارش "وخامت حال جسمی رهبر جمهوری اسلامی" در این روزنامه منتشر شد. 
این در حالی بود که در همان روز جمعه، پیش خبر حضور رهبر انقلاب در مراسم عزاداری 

هیئت های دانشجویی به مناسبت اربعین حسینی در روز آینده منتشر شد.
در این میان عده ای از فعالان سیاسی و رسانه ای داخل و خارج کشور همچنان به گزارش 
نیویورک تایمز استناد کرده و درباره سلامتی رهبر انقلاب گمانه زنی هایی را مطرح می کردند 
که البته طبق رویه همیشگی، واکنش رسمی ازسوی دفتر رهبری نسبت به آن صورت نگرفت.
اما سرانجام صبح شنبه ۲۶ شهریور خبر و تصاویر حضور رهبر انقلاب در مراسم عزاداری 
هیئت های دانشجویی به مناسبت اربعین حسینی در حسینیه امام خمینی )ره( منتشر شد. 
بر اساس تصاویر رهبر انقلاب برخلاف همیشه این بار از عصای معروف خود هم استفاده 
نکردند و سخنرانی خود در این جمع را به صورت ایستاده انجام دادند. این در حالی است 
که طبق ادعای نیویورک تایمز اگر رهبر انقلاب "هفته گذشته تحت عمل جراحی قرار گرفته" 
و وضع جسمانی ایشان به گونه ای بوده که "توان نشستن نداشته" چگونه در این دیدار بدون 

عصا حاضر شده و به صورت ایستاده سخنرانی کرده اند؟
از سوی دیگر ملاقات های روسای جمهور با رهبر انقلاب به صورت هفتگی صورت می گیرد 
و معمولا خبری درباره این ملاقات های خصوصی منتشر نمی شود اما این بار خبر دیدار سید 
ابراهیم رئیسی رئیس قوه مجریه با حضرت آیت الله خامنه ای پس از سفر به ازبکستان و پیش 
از عزیمت به نیویورک، منتشر شد. رهبر انقلاب در این دیدار با ابراز خرسندی از گزارش و 
مجموعه اقدامات صورت گرفته، برای رئیس جمهور در آستانه سفر به نیویورک آرزوی توفیق 
کردند و رئیسی هم گزارشی از ملاقات ها و توافق ها در اجلاس سازمان همکاری های شانگهای 
و همچنین برنامه های پیش رو در سفر به نیویورک به منظور شرکت در اجلاس مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد بیان کرد. در همین زمینه محمد مرندی مشاور تیم مذاکره کننده هسته ای 
ایران ادعای اخیر روزنامه نیویورک تایمز درباره وضعیت سلامت رهبر انقلاب را نمونه ای از 
عملکرد مغرضانه و وحشتناک رسانه های غربی درخصوص مسائل مرتبط با ایران توصیف کرد 
و صبح یک شنبه ۲۷ شهریور در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: »ادعای نیویورک تایمز 
یک روز پیش از ایراد سخنرانی توسط آیت الله خامنه ای مطرح شده است. آنها ادعا کردند که 
از چهار نفر مطلع با وضعیت سلامتی ایشان )رهبر انقلاب( اطلاعات کسب کرده اند. تصور 
کنید که نیویورک تایمز و سایر رسانه های غربی در مورد دیگر موضوعات مرتبط با ایران چقدر 

وحشتناک و مغرضانه عمل می کنند.«
به نظر می رسد روزنامه نیویورک تایمز و خبرنگار ایرانی آن، تحت تاثیر شایعات و بدون 
راستی آزمایی اظهارات منابع آگاه خود و بدون بررسی روند اتفاقات در روزهای گذشته، بازی 
خورده و بر اساس آن ضرب المثل معروف، "کوهشان، موش زایید" و با گزارش اخیر خود باعث 
شدند اعتبار این رسانه دست کم در مورد اخبار مرتبط با داخل ایران و سطوح عالی نظام زیر 

سوال برود.

وقتی نیویورک تایمز اعتبارش را قمار کرد

رهبری؛ ایستاده بدون عصا در مقابل شایعات

  

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: : قرارداد احداث اسکلت گرمخانه 
در 2 هزار مترمربع زیربنا منعقدشده و عملیات خاک برداری و فونداسیون 
اجرایی آن در دستور کار شهرداری قم قرارگرفته است. عباس حلوایی زاده در 
گفت وگویی با اشاره به برنامه ریزی برای احداث گرمخانه در قم، اظهار داشت: 
در قالب سفر رئیس جمهور به قم در دی ماه سال گذشته، بودجه ۳ میلیارد 
عمرانی  و  فنی  معاون  است.  تخصیص یافته  گرمخانه  احداث  برای  تومان 

استاندار قم با اشاره به کمبود زمین در این استان به  ویژه در شهرستان جعفرآباد، 
بر لزوم پیگیری و اتخاذ تمهیدات لازم برای رفع مشکل زمین برای طرح نهضت 
ملی مسکن در این استان تاکید کرد.  سید محمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در 
جلسه شورای مسکن استان در سالن جلسات استانداری قم با اشاره به نیاز روز 
افزون کشور برای ساخت مسکن، بیان داشت: مسکن نیاز ضروری جامعه بوده و 
باید با سرعت و دقت به سمت رفع این مشکل حرکت کنیم. وی با اشاره به وجود 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:
گرمخانه ای با مساحت دوهزار متر احداث می شود

استاندار قم:
مشکل زمین طرح نهضت ملی مسکن در قم رفع شود
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معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

قم ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار باغ انار دارد

مدیرعامل سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی:
صحن و شبستان حرم حضرت معصومه )س(

 امسال تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی:

صحن و شبستان حرم حضرت معصومه )س( 
امسال تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی از تکمیل و بهره برداری 
صحن و شبستان حرم حضرت معصومه )س( در سال جاری در صورت تامین اعتبار خبر داد. 
علی نبیان درخصوص توسعه ضلع جنوبی و شرقی حرم حضرت معصومه )س( گفت: 
پروژه توسعه ضلع شرقی حرم حضرت معصومه )س( در سه فاز برنامه ریزی شد. فاز نخست 

این پروژه شامل تکمیل کتابخانه بود که این بخش از پروژه انجام و تحویل شد.
وی با بیان اینکه فاز دوم در ضلع شرقی برنامه ریزی شده که شامل صحن ها و شبستان 
است  که این فاز از پروژه بیش از 8۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و جزو مصوبات سفر 
ریاست جمهوری نیز بوده است، اظهار داشت: در سال گذشته اعتباراتی به اجرای این 
فاز تخصیص یافت. در سال جاری نیز چنانچه اعتبارات موردنیاز تخصیص یابد، صحن و 

شبستان نیز تکمیل و تحویل خواهد شد.
مدیرعامل سازمان مجری ساختمان ها و تاسیسات عمومی و دولتی ادامه داد: فاز سه 
توسعه ضلع شرقی حرم حضرت معصومه )س( یک بخش توسعه ای بوده که در صورت 

موافقت سازمان برنامه و بودجه و تصویب و تخصیص اعتبار عملیاتی و اجرایی می شود.
نبیان درخصوص توسعه پیرامونی حرم حضرت احمد ابن موسی کاظم شاهچراغ)ع( نیز با 
اعلام اینکه نظارت عالیه بر ساخت برعهده سازمان مجری است و اجرای آن را اداره کل راه 
و شهرسازی برعهده دارد، تصریح کرد: مطالعات انجام این طرح در سازمان مجری توسط 
شرکت مهندسین مشاور در حال انجام است. همزمان اداره کل راه و شهرسازی استان در 

همکاری با سازمان مجری، تملک ها را نیز انجام می دهد. 
 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

روند کاهشی بستری های کرونا
 در پیک هفتم 

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی استان از روند کاهشی بستری های کرونای قم در 
پیک هفتم خبر داد و گفت:قم بر اساس رنگ بندی اعلام شده وزارت بهداشت در وضعیت 

زرد کرونایی قرار دارد.
براساس این گزارش ،جلسه ستاد کرونا دانشگاه علوم پزشکی قم با حضور محبی معاون 
بهداشتی دانشگاه و رؤسای مراکز آموزشی و درمانی استان در سالن امام علی )ع( برگزار شد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با ارائه گزارشی از آخرین وضعیت کرونا در استان 
قم با ابراز نگرانی پیرامون شیوع آنفلوآنزا با توجه به پیش رو بودن فصل پاییز اظهار داشت: 

واکسن آنفلوآنزا در داروخانه های بخش خصوصی استان به خوبی توزیع نشده است.
سیامک محبی با بیان کند شدن روند کاهشی بستری های موجود بیماری کرونا طی هفته 
اخیر گفت: مراکز منتخب واکسیناسیون کووید ۱۹ در مجموع پنج مرکز است که در حال 
خدمت رسانی به همشهریان قمی است. وی با بیان اینکه بر اساس رنگ بندی اعلام شده 
از سوی وزارت بهداشت استان قم همچنان در وضعیت زرد قرار دارد، ادامه داد: بررسی های 
انجام شده در مورد موارد فوتی کرونا در پیک هفتم حاکی از آن است که ۹۳ درصد افراد فوت 

شده یا اصلًا واکسن نزده آمد و یا شش ماه از زمان واکسیناسیون آنها گذشته است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه میانگین سنی بستری شدگان موج 
هفتم کرونا ۴۰ سال با میانه سنی ۳8 سال بوده است، گفت: این موضوع حاکی از پوشش 

بالای واکسیناسیون گروه های سنی بالاتر است.
  

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد:

آمادگی مدارس برای سال تحصیلی جدید 
مدیر کل آموزش و پرورش استان قم با اشاره به آمادگی مدارس برای سال تحصیلی 

جدیدگفت: مدارس امسال از دوم مهر به صورت حضوری برگزارمی شود.
علیرضا رحیمی با بیان اینکه مدیران مدارس در حال آماده سازی فضای فیزیکی مدارس 
هستند تا در سال تحصیلی جدید برای برگزاری کلاس های حضوری آماده شود گفت: تمام 
آموزش ها حضوری خواهند بود و بستر برنامه شاد صرفا به عنوان مکمل آموزش استفاده 

خواهد شد.
معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش و پرورش  نیزگفت: با برگزاری دوره های آموزشی و 
کسب تجربیات از سال های گذشته مدارس آماده استقبال از دانش اموزان هستند و مواد 

ضد عفونی و صابون و مایع دستشویی به میزان کافی تهیه شده است.
محسن رمضان بیگی افزود: ایرادات تهویه مدارس از قبیل درب وپنجره ها و هواکش و 
سرمایش و گرمایش برطرف شده اند وبوفه مدارس نیز برپا خواهند بود و تغذیه مناسب را به 

دانش اموزان ارائه خواهند کرد.

عکس:مهدی بخشی

حشمت الله فلاحت پیشه: 
کشور درگیر چالش هایی شده که 

ربط زیادی به منافع ملی ندارد
رئیس کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی در مجلس دهم 
گفت:  واقعیت این است که حلقه 
مفقوده اجرای سیاست های کلی 
توسعه کشور بر دو کلمه تنش زدایی 
در خارج از کشور و توجه به توسعه 
در داخل است. در ارتباط این دو با 
هم، تا زمانی که کشور با تنش های 
۲بین المللی و خرده تنش های روابط 

رئیس  جمهور در تماس تلفنی با خانواده مرحومه مهسا امینی:

دستورداده ام حادثه با دقت رسیدگی 
شود تا هیچ حقی ضایع نشود
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رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :
فرمول محاسباتی دهک بندی خانوارها 

برای دریافت یارانه اشتباه است
رئیس جمهــور در تمــاس تلفنی 
بــا خانواده مرحوم مهســا امینی، 
گفت: در جریان سفر ازبکستان از 
این واقعه مطلع شدم که بلافاصله 
به همکارانم دستور دادم تا بررسی 
موضوع را به صورت ویژه در دستور 
کار قرار دهند و مطمئن باشید این 
موضوع را از دستگاههای مسئول 
مطالبــه خواهم کــرد تا ابعــاد آن 

اقتصــادی  کمیســیون  رئیــس 
مجلس با بیان اینکه به نظر می رسد 
هنوز زیرســاخت  اجرای کالابرگ 
الکترونیک فراهم نیست، گفت: 
البته برخــی از دولتمردان گفتند 
کــه در شــهریور ماه بــرای اعطای 
کالابرگ آماده هستند. محمدرضا 
بــا  گفتگویــی،  در  پورابراهیمــی 
اشــاره بــه موانع اجــرای کالابرگ  ۲
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جبهه انسانیت 
داغی که از آسمانی شدن خانم »مهسا امینی« بر 
دل ملت ایران نشست، موجی از اندوه، بهت، اشک و 
انتقاد و اعتراض را برانگیخت. ملت شریف ایران که در 

دامان مکتب انسانی پیامبر )ص( و عدالت علی )ع( و آزادگی حسین )ع( پرورش 
یافته اند، از ستمی که بر دختری غریب در پایتخت حکومت؛ یعنی همانجا که چشم 
حاکمان باید برای عدالت از همه جا بازتر باشد، روا شده است، بی تاب شده اند. سخن 
از اصلاح طلب و اصولگرا و این حزب و آن جریان نیست. با کاسبکاران سیاسی نیز که 
از هر تلخی برای خود، کامی و صیدی می سازند، عرضی نیست. سخن از انسانیت 
و کرامت است. این موج عظیم فرامذهبی و فراسیاسی و ورای قومیت که قلب ها را 
تکان داده و چشم ها را نمناک ساخته، موج زلال انسانیت است. به بیان دیگر در برابر 
گسترش روز افزون جهل و خشونتی که حرمت انسان را زیرپا نهاده و با مرگ غریبانه 
مهسا امینی )دختری از دختران مظلوم این سرزمین( به اوج خود رسیده، »جبهه ای 

از انسانیت« متولد شده که تعیین کننده است. 
حق ملت شریف ایران که رژیم سلطنت را به دلیل ماهیت استبدادی و غیر انسانی 
و غیر اخلاقی و موروثی اش برانداخت و عزیزترین عزیزان خود را نثار کرد، این نبود و 
نیست. حق ملتی که برای آرمان های اصیلی چون عدالت و آزادی و فهمی راستین از 
دین قیام کرد، این نبود و نیست که به جای آیین خدا که کرامت و حقوق بشر ذاتی آن 
است، و به جای عقلانیت و عطوفت ومنطق، چماق و خشونت و تحکم را بر سر خود 
ببیند. حق ملت این نیست که به جای محقق شدن آرمان و آرزوهای صدها ساله اش، 
به دلیل ناکارآمدی خودخواهان و نادانی گروهی از افراد بی توجه و سطحی نگر، این 
واقعیت های تلخ و فسادهای بنیان کن را نظاره کند، مفاسدی که ریشه در نفوذ 

روزافزون تحجر در ساخت و ساحت قدرت دارد.
در سال های اخیر، و از سوی نخبگان دلسوز، مکررا نسبت به نفوذ اندیشه های 
انسان ستیز و پوستین های وارونه هشدار داده شد، اما افسوس که به جای تامل، 
عموما یا بی اعتنایی شده یا پاسخ، حصر و حبس و طرد و تحکم و تحمیل و سکوت 
بوده است. غمگنانه شاهدیم که بخش های بزرگی از حاکمیت،  گرفتار نوعی تصلب 
فکری و انجماد فرهنگی و دلخوش به »تاکسیدرمی سیاسی و مذهبی« شده است، 
که اگر بتواند همه چیز را از درون تهی و از آن مضحکه و شمائلی با باطن پوشالی 
می سازد، حال چه امر قانون اساسی و انتخابات باشد و چه امر به معروف و نهی از 

منکر و...
تحجر و متحجران، این مارهای خوش خط و خال که امام )ره( نیز مکررا خطرشان 
را گوشزد کرد، تنها گرفتاری ما نیستند که گرفتاری همه جوامع بوده اند. درد آن 
است که این جماعت با دروغ و تزویرشان چنان از نردبان قدرت بالا بروند که بتوانند با 
تحریف یا به نیزه کردن بندهایی از قانون اساسی و دین حنیف، ابزاری برای تحمیل 
نوع نگاه خود ساخته و حقوق اساسی ملت را به عینه پایمال نمایند و آنقدر در راه غیر 
دینی و غیر انسانی خود دست بالا بیابند، که حیات دین و میهن را در معرض خطر 
قرار دهند. کجاست آن وعده آزادی و آن جمهوری موعود انقلاب؟ کجاست آن اسلام 

ناب محمدی )ص(؟
هدف مردم از انقلاب اسلامی، نه حاکمیت این و آن بود، و نه تحمیل روایتی 
متحجرانه از دین. مردم به میدان آمدند تا انسانیت و معنویت و آزادی و استقلال - 
توامان از غرب و شرق – و عدالت و اسلام ناب را حاکم سازند، تا ایران را بر قله های 
اخلاق و جمهوریت و پیشرفت ببیند. اما متاسفانه با حذف بسیاری از نخبگان و 
نفوذ مستمر تحجر و استبداد و تضعیف هدفمند جمهوریت، جامعه ایرانی به تدریج 
با دریایی از تناقضات روبه رو گردید، و شاهد بوده ایم که به جای آن اصول انسانی، 
رویه های بیگانه با حقوق اساسی ریشه دواند، و آرمان های ملت در پای عطش قدرت 
و ثروت قربانی شد. به عینه می بینیم نخبه کشی که بماند، ضعیف کشی جولان 
می دهد، ظلم و تبعیض بیداد و فساد طوفان می کند و کشور به عقب می رود. محاکمه 

عاملان و آمران که بماند، هنوز تعداد کشته شدگان شب های بنزینی محرمانه است!
به تریبون های رسمی نگاه کنید؛ چه بسیار به جای صیانت از حقیقت و آگاهی، 
مملو از عالمان متهتک و جاهلان متنسک شده است. این جماعت کمر هر ملتی 
را خواهد شکست. بسیاری از اصحاب قدرت که بماند، به ولع ثروت در نزد نزدیکان 
بسیاری از ایشان بنگرید؛ از عطسه بزی و لنگه کفش پاره ای هم نمی گذرند، چه رسد 
از چرب و شیرین بادآورده سیاست و قدرت. این افسوس دارد که دامنه مصائب و 
انحرافات و نابرابری ها به جایی رسیده که اگر تا دیروز دعوا بر سر کارآمدی و کفایت و 
مدیریت و برنامه ریزی و انتخابات سالم و حق انتخاب و امثالهم بود، امروز دعوا بر سر 

»انسانیت« و ایفای حداقل های انسانی است. 
اینکه می بینید یک جریان ضعیف سیاسی نیست که با اتهام قدرت طلبی یا 
وابستگی یا هر چیز دیگری منفعل شود، این پیوند عواطف پدران و مادران و دختران 
و پسران این سرزمین و وجدان بیدار و »جبهه انسانیت« در بطن جامعه است که در 
برابر ناراستی و ستم و جهل و تهتک و رویه های غلط حکمرانی شکل گرفته است و هر 
روز بیدارتر می شود و داعیه ای جز اصلاح ندارد و هر گونه بی اعتنایی یا سرکوب صرفا 

چهره شما را تاریک تر می سازد.
اگر تتمه عقل و تدبیری باقی مانده باشد، اقتضا دارد که کسی خود را در برابر 
ظرفیت عمیق و وسیع »انسانیت« و »وجدان عمومی« قرار ندهد و هر چه زودتر همه 
به اصلاح رویه ها و به موازین انسانی بازگردیم و پا از گلوی ملت مظلوم برداریم و اجازه 
دهیم ملت نفس بکشد و معنویت و آزادی را در آغوش بگیرد و این میهن و جمهوری 
عاقبت به خیر شود و اسلام عزیز بماند. خیر دنیا و آخرت همه ما در این است. اگر 
چماق و »شتم« راه حل بود، امروز طالبان نه بر خرابه های افغانستان، که بر جهان 

حکومت می کرد و داعش محبوب عالم بود. 
بترسیم از روزی که مردم به تنگ آیند که مولایمان )ع( فرمود: یَوْمُ آلْمَظْلُومِ عَلَی 
الِمِ عَلَی آلْمَظْلُومِ؛ روز انتقام مظلوم از ظالم، شدیدتر از روز ستم  شَدُّ مِنْ یَوْمِ الظَّ

َ
الِمِ أ الظَّ

کردن ظالم بر مظلوم است.

ملاقات رییس جمهور با رهبر معظم انقلاب پس از بازگشت از سفر ازبکستان؛
رهبر معظم انقلاب برای رییس جمهور در 
آستانه سفر به نیویورک آرزوی توفیق کردند

 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی  با ابراز خرسندی از گزارش 
و مجموعه اقدامات صورت گرفته از سوی رییس جمهور در سفر به ازبکستان، برای 

رییس جمهور در آستانه سفر به نیویورک آرزوی توفیق کردند. 
به گزارش روز یکشنبه ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رییسی رییس  جمهور کشورمان، 
در بازگشت از سفر ازبکستان با رهبر معظم انقلاب اسلامی دیدار کرد و گزارشی 
از ملاقات ها و توافق ها در اجلاس سازمان همکاری های شانگهای و همچنین 
برنامه های پیش رو در سفر به نیویورک به منظور شرکت در اجلاس مجمع عمومی 

سازمان ملل متحد بیان کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با ابراز خرسندی از گزارش و مجموعه اقدامات صورت 

گرفته، برای رییس جمهور در آستانه سفر به نیویورک آرزوی توفیق کردند.

اخبار

 سعیدی نماینده مردم چابهار:

یک بار برای همیشه موضوع گشت ارشاد 
باید تعیین تکلیف شود

 نماینده مردم چابهار در مجلس در واکنش به مرگ مهسا امینی و برخورد های گشت 
ارشاد،گفت: »بنده قبل از این فاجعه هم نظر صریح خود را نسبت به برخورد های 
گشت ارشاد بیان کرده بودم. آقای رئیسی اعلام کرده بودند که گشت ارشاد مسئولان 
و مدیران را راه می اندازیم، اما به جای آن متاسفانه شاهد چنین فجایعی هستیم. آن 

هم در کشوری که در صحبت و شعار خود را پیرو مولای متقیان می دانیم.«
معین الدین سعیدی در گفتگو با »انتخاب«: اظهارداشت : »همه می دانیم که 
وقتی خلحال از پای زن یهودی کشیده شد، امام علی )ع( فرمودند که اگر مسلمانی 
از فرط غیرت بمیرد، رواست. حال ما که ادعای پیروی از حیدر کرار داریم، چنین 
برخورد هایی را چگونه می توان توجیه کرد. فارغ از اینکه این دختر ایران در چه 
شرایطی جان عزیز خود را از دست داده و آیا واقعا خدایی نکرده برخوردی خارج 
از اتفاقاتی که ذکر شده است، رخ داده باشد یا نه، خود گشت ارشاد و مراجعه به 
ساختمان منحوس خیابان وزرا، به فرزندان ما استرس زیادی را وارد می کند و برای 
دختری که هیچوقت تصوری از پاسگاه، کلانتری و دادگاه نداشته است، می تواند بار 

روانی بسیاری را ایجاد کند. تا کی باید شاهد چنین اتفاقاتی باشیم؟«
سعیدی ضمن بیان این نکته که نیروی انتظامی، فارغ از اینکه برخورد فیزیکی با 
مهسا امینی صورت گرفته است یا نه، باید پاسخگو باشد و این موضوع به صورت ویژه 
پیگیری شود، تاکید کرد: »این پیگیری نباید از جنس پیگیری های گذشته که وزیر 
به معاون خود و معاون وزیر هم به معاون خودش اعلام می کند و به جایی نمی رسد، 
باشد. بلکه این بار، یک بار برای همیشه موضوع گشت ارشاد باید تعیین و تکلیف 

شود.«
این نماینده مجلس افزود: »واقعا عایدی و خروجی این گشت ارشاد تاکنون چه 
بوده است؟ سری به خیایان های اقصی نقاط کشور بزنید، آیا توانسته ایم موضوعی 
مثل حجاب را که جزو آموزه های زیبای شرع محمدی است، با روش های این چنینی 
تبیین کنیم یا خیر؟ معتقدم که بیشتر با این روش ها فاصله ایجاد کرده ایم. از طرفی 
این همه نهاد فرهنگی و تریبون های مذهبی وجود دارد که باید پاسخ دهند که در این 

سال ها در راستای تبیین حجاب عملا چه کرده اند؟«
نماینده مردم چابهار در مجلس خاطرنشان کرد: »به باور من زیبایی حجاب به این 
است که خود مردم ما به آن اعتقاد دارند و این اگر به نوعی برخواسته از خواست 
درونی فرزندان این سرزمین باشد، ارزشش به مراتب بیشتر خواهد بود. سیره امامان 
انقلاب و شهید سلیمانی را ملاحظه بفرمایید که با فرزندان این سرزمین به چه شکلی 
برخورد کرده اند. من معتقدم هر جا که حساسیت ما نسبت به اختلاس، وعده های 
دروغین مدیران و دو رویی مسئولین کمتر شود و به جایش به چند تار موی دختران 

این سرزمین حساس شویم، مطمئن باشید که راه را اشتباه رفته ایم.«
سعیدی همچنین درخصوص پیگیری های خود برای این پرونده، گفت: »بنده 
مکاتبه ای داشته ام و پیگیری ها را داریم انجام می دهیم. همانطور که اطلاع دارید 
مجلس در تعطیلات است و سه شنبه که جلسه اول است، انشاالله حتما این موضوع 
را پیگیری خواهیم کرد. کمااینکه تعدادی از نمایندگان هم خواستار پیگیری این 
موضوع شده اند و رئیس محترم مجلس هم کمیسیون شورا ها و امور داخلی را جهت 
پیگیری این موضوع مامور کرده اند. اما خدا کند که این بار جنس پیگیری ها به 
گونه ای باشد که واقعا مردم نتایجش را احساس کنند نه اینکه صرفا زمان از دست 
برود و حساسیت ها کمتر شود. متاسفانه برای ما که صندلی مدیریت را در نظام 
مقدس جمهوری اسلامی تصاحب کرده ایم، مایه بسی شرم است که در چنین 

کشوری، چنین اتفاقی می افتد و تکرار هم می شود.«
  

وزیر آموزش و پرورش:

اینترنت »شاد« تا پایان سال رایگان است 
وزیر آموزش و پرورش ضمن تاکید بر اینکه شبکه شاد نباید تعطیل شود گفت: 
بچه های ما باید در این زیست بوم هم حضور داشته باشند. باید فرزندانمان را متناسب 

با زمان تربیت کنیم. 
یوسف نوری در گفت وگویی ، درباره جایگاه و چگونگی استفاده از شبکه شاد در 
سال تحصیلی جدید اظهار کرد: شاد، شبکه منحصربه فردی است. راه اندازی 
شاد، کار خوبی بود به گونه ای که می توان آن را در سطح جهانی هم معرفی کرده 

و به نمایش گذاشت.
شبکه ای  باشد،  پذیرا  را  نفر  میلیون  روزانه ۱۱  بتواند  که  شبکه ای  افزود:  وی 
گسترده و قدرتمند است و این آمار بالایی است و گاهی پهنای باند بالاتری نسبت به 

پیام رسان های معروف دنیا را به خود اختصاص می داد.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه شاد، نقایصی داشت که به مدیر مجموعه فنی 
شاد منتقل کردیم و به تدریج برطرف شدند که یکی از آنها ایجاد کلاس مجازی بود 
که به قابلیت های شاد افزوده شد گفت: مخصوصاً برای خارج از کشور و مناطقی 
که دسترسی کمتری به آموزش باکیفیت دارند باید از این شبکه به صورت مکمل 

آموزش استفاده شود.
نوری تاکید کرد که شاد نباید تعطیل شود. بچه های ما باید در این زیست بوم هم 
حضور داشته باشند. باید فرزندانمان را متناسب با زمان تربیت کنیم. بچه ها با این 
فضا زودتر سازگاری پیدا می کنند و می توانند آموزش های مکمل را از آنجا دریافت 

کنند.
وی با اشاره به اینکه شاد خودش پیام رسان اختصاصی و مهمتر از آن، یک موتور 
جست و جوی پاک و اختصاصی تحت عنوان »شادبین« دارد گفت: شادبین موتور 
جست و جوی بسیار خوبی است و اطلاعات دسته بندی شده کامل بر اساس نیاز 
دانش آموز در اختیار قرار می دهد؛ به جز مواردی که برای دانش آموز مضر هستند، 

مابقی اطلاعات را نشان می دهد.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: آموزش و پرورش شبکه ای را در اختیار دارد که 
هم کلاس مجازی دارد، هم پیام رسان اختصاصی و هم موتور جست و جوی ایمن.  
شاد، یک پیام رسان جامع است؛ البته ممکن است پهنای باند کم باشد یا دسترسی 
به گوشی و دستگاه وجود نداشته نباشد که باید آن را به تدریج جبران کنیم. سال 
گذشته نیز تعدادی تبلت میان دانش آموزان کم برخوردار توزیع شد و امسال هم این 
کار را با خیرین ادامه می دهیم. نوری درباره هزینه استفاده از اینترنت در شبکه شاد 
نیز گفت: طبق تفاهم نامه ای که با وزارت ارتباطات داشتیم قرار بوده اینترنت شاد تا 
پایان برنامه ششم توسعه، یعنی تا پایان سال ۱۴۰۱ رایگان باشد که با وزیر ارتباطات  و 

معاون اول رئیس جمهور در این باره صحبت کردیم که به آن عمل شود.

رئیس ستاد مرکزی اربعین:

زائرانی که مشکل مالی دارند رایگان
 منتقل می شوند 

رئیس ستاد مرکزی اربعین با بیان اینکه افزایش قیمت کرایه خودرو های عراقی 
برای برخی زوار اربعین جهت بازگشت ایجاد مشکل کرده، گفت: کمیته ای در مرز 

تشکیل شده و زائرانی که مشکلی دارند به صورت رایگان منتقل می شوند.
سید مجید میراحمدی با اشاره به همکاری زوار در عمل به توصیه ها به ویژه در 
مدیریت سفر )زود رفتن و برگشتن( و فراهم شدن امکان اجرای برنامه ریزی های 
ستاد اربعین، از زوار باقیمانده در عراق خواست در صورت امکان، مسیر های سه گانه 

چذابه، شلمچه و تمرچین را جایگزین مرز پرتردد مهران کنند.
میراحمدی همچنین در پاسخ به سوالی درباره موضوع افزایش قیمت کرایه 
خودرو های عراقی و ایجاد مشکل مالی برای برخی زوار جهت بازگشت، گفت: 
برای رسیدگی به مسائل بخشی از زائران که در کشور عراق به دلیل هزینه های 
بالای حمل و نقل و مسائل غیرقابل پیش بینی دچار مشکلات مالی شده اند، 
کمیته ای در مرز تشکیل شده و عزیزانی که مشکلی دارند به صورت رایگان منتقل 
می کنند و بخشی از امکانات ما برای نقل و انتقال رایگان عزیزان زائر اختصاص 

یافته است.
وی افزود: ما با سرکنسول خودمان در کربلای معلی صحبت کردیم و آن عزیزان 
هم با مقامات عراقی صحبت کردند و ناظرینی را فرستادند و مسئولان عراقی نیز در 
تلاش هستند این موضوع را کنترل کنند. در این زمینه عتبه کربلا حدود ۵۰ دستگاه 

اتوبوس را اعزام کرد برای اینکه زائرین عزیز را رایگان منتقل کند.

رئیس جمهور در تماس تلفنی با خانواده مرحوم مهسا امینی، گفت: در جریان سفر 
ازبکستان از این واقعه مطلع شدم که بلافاصله به همکارانم دستور دادم تا بررسی 
موضوع را به صورت ویژه در دستور کار قرار دهند و مطمئن باشید این موضوع را از 

دستگاههای مسئول مطالبه خواهم کرد تا ابعاد آن روشن شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز یکشنبه در تماس تلفنی با خانواده مرحومه مهسا 
این  آنان در  این خانواده و طلب صبر و اجر برای  با  ابراز همدردی  امینی، ضمن 
مصیبت، گفت: من در جریان سفر ازبکستان از این واقعه مطلع شدم که بلافاصله 
به همکارانم دستور دادم تا بررسی موضوع را به صورت ویژه در دستور کار قرار دهند 
و مطمئن باشید این موضوع را از دستگاههای مسئول مطالبه خواهم کرد تا ابعاد آن 

روشن شود.
دختر شما همچون دختر خود من است

رئیس جمهور در این تماس تلفنی که ظهر روزیکشنبه برقرار شد، با تأکید بر اینکه 
همه دختران ایران را همچون فرزندان خود می داند، افزود: دختر شما همچون دختر 
خود من است و احساس من این است که این حادثه برای یکی از عزیزان خود من 

پیش آمده است. اینجانب را در مصیبت خود شریک، و همدرد غم و اندوهتان بدانید.
فوری  دستور  از  تشکر  ضمن  امینی  مرحومه  خانواده  تلفنی،  تماس  این  در 
ابراز همدردی ایشان،  و  رئیس جمهور برای رسیدگی به حادثه و همچنین تماس 

خواستار پیگیری مسئله تا روشن شدن ابعاد موضوع شدند.
به گزارش ایرنا، در پی انتشار اخباری درباره حادثه برای یک دختر جوان و فوت او، 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز جمعه به وزیر کشور دستور داد که علت و جزئیات 

حادثه را با فوریت و دقت به شکل ویژه بررسی و نتیجه را گزارش کند.
بر این اساس احمد وحیدی هم به معاون امنیتی و انتظامی این وزارتخانه ماموریت 

داد که موضوع را با فوریت مورد بررسی قرار دهد.
وزیر کشور خطاب به سید مجید میراحمدی تاکید کرد: با توجه به دستور رییس 
جمهوری در خصوص حادثه پدید آمده برای مهسا امینی، علت حادثه را با فوریت و 

دقت به صورت ویژه بررسی و نتیجه را به اینجانب گزارش کنید
گفتنی است، رئیس جمهور پس از انتشار اخباری درباره حادثه روی داده برای مهسا 
امینی، به احمد وحیدی، وزیر کشور دستور داد که علت و جزئیات موضوع را با فوریت 

و دقت به صورت ویژه بررسی و نتیجه را گزارش کند.
 ـانتظامی خود مأموریت داد  وزیر کشور نیز به سید مجید میر احمدی، معاون امنیتی 

که موضوع را با فوریت مورد بررسی قرار دهد.
همچنین در پی انتشار خبری درباره وقوع عارضه جسمی برای خانم مهسا امینی 
در یکی از مراکز پلیس، علی صالحی، دادستان تهران، ضمن اعلام ورود دادستانی 

به این پرونده، از دستور تشکیل کارگروه ویژه برای بررسی ابعاد پزشکی آن خبر داد. 
کارگروهی ویژه از پزشکی قانونی تشکیل شد تا شرایط جسمی خانم مهسا امینی 

را از نظر پزشکی مورد معاینه و بررسی های دقیق تخصصی و کارشناسی قرار دهند. 
این کارگروه با دعوت از کادر درمان خانم مهسا امینی و با حضور کارشناسان و 
متخصصان مجرب پزشکی قانونی، کار خود را آغاز کرد و آخرین وضعیت جسمی او را 
مورد بررسی قرار داد تا مشخص شود انتقال این خانم به مرکز پلیس از لحاظ پزشکی تا 

چه میزان در این موضوع، تأثیر داشته است.

رئیس  جمهور در تماس تلفنی با خانواده مرحومه مهسا امینی:

دستور داده ام حادثه با دقت رسیدگی شود تا هیچ حقی ضایع نشود

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه به نظر 
می رسد هنوز زیرساخت  اجرای کالابرگ الکترونیک فراهم 
در  که  گفتند  دولتمردان  از  برخی  البته  گفت:  نیست، 

شهریور ماه برای اعطای کالابرگ آماده هستند.
محمدرضا پورابراهیمی در گفتگویی، با اشاره به موانع 
اجرای کالابرگ الکترونیکی، اظهار داشت: دولت تا امروز 
گزارشی از زیرساخت های پایگاه رفاه جامع ایرانیان به ما 

ارائه نداده است.
کمیسیون  در  که  نشستی  مطابق  شد:  متذکر  وی 
اقتصادی مجلس با وزیر قبلی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
داشتیم، اطلاعات پایگاه رفاه جامع ایرانیان ناقص است و 

برخط نیست.
اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
تصریح کرد: در همان مقطع، گزارش هایی به ما ارائه شد 
که نشان داد بیش از ۴۰ درصد از دستگاه هایی که باید به 
پایگاه رفاه جامع ایرانیان اطلاعات دهند، این کار را انجام 

ندادند و هیچ خط ارتباطی با پایگاه رفاه ایرانیان ندارند.
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی ادامه 
کشور،  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  مثال،  برای  داد: 
سازمان بورس و بسیاری از مجموعه ها باید اطلاعات خود را 

به این پایگاه ارائه دهند، اما این کار را انجام ندادند.

بخش  اطلاعات  این،  بر  علاوه  گفت:  پورابراهیمی 
عمده ای از مجموعه ها و دستگاه ها به پایگاه رفاه جامع 
ایرانیان به صورت آفلاین یا غیربرخط ارائه شده است، یعنی 
ارتباط برخط وجود ندارد و داده های آنان مربوط به ۶ ماه تا 

دو سال قبل است.
هنوز زیرساخت های اجرای کالابرگ الکترونیک 

فراهم نیست 
بندی  دهک  محاسباتی  فرمول  اینکه  به  اشاره  با  وی 
ادامه  است،  اشتباه  کاملًا  یارانه  دریافت  برای  خانوارها 
شود.  بازنگری  باید  دهک بندی ها  محاسبه  فرمول  داد: 
شاخص های ارزیابی برای بررسی دهک ها باید بر اساس 
داده های واقعی باشد و نباید صرفاً مبنای درآمدی، ملاک 

عمل قرار گیرد.
اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
و  است  کرده  مراجعه  بنده  به  فردی  مثال،  برای  افزود: 
می گوید خودم معلم و همسرم نیز شاغل است و یارانه ما 
حذف شده است. وی توضیح داد که درست است من و 
همسرم هر دو شاغل هستیم، اما دو فرزند معلول داریم و 

درآمد ما با هزینه هایمان همخوانی ندارد.
پورابراهیمی ادامه داد: همچنین فردی مراجعه کرده و 
می گوید که من نماینده کشاورزان در پرداخت قبوض آب 

و برق چاه هستم و به همین دلیل، کل مبالغ کشاورزان 
دیگر هم در حساب من متمرکز شده است تا قبوض را 
پرداخت کنم و یارانه مرا حذف کردند. باید محاسبه شود 
که آیا این حجم از نقدینگی برای خود کشاورز است یا 
خیر و سپس درباره اعطا یا عدم اعطای یارانه وی تصمیم 

گرفته شود.
بیان  در مجلس شورای اسلامی  مردم کرمان  نماینده 
کرد: مجلس تصویب کرد که اگر دولت بخواهد ارز ترجیحی 
را در سال ۱۴۰۱ حذف کند، موظف است مابه التفاوت آن 
را از طریق کالابرگ الکترونیک به مردم اختصاص دهد، به 
نحوی که قیمت کالاهای اساسی و دارو به نرخ شهریور 
اجرا  قانون  این  اینکه  از  برسد.  مردم  دست  به   ۱۴۰۰

نمی شود، از دولت گلایه داریم.
وی با اشاره به اینکه دولت مکلف است که قانون را اجرا 
زیرساخت های  هنوز  می رسد  نظر  به  کرد:  تاکید  کند، 
اجرای کالابرگ الکترونیک فراهم نیست. البته سرپرست 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اعلام کرده است که به 
روز کردن اطلاعات پایگاه رفاه جامع ایرانیان را آغاز کرده اند 
و صحبت آنان این است که در شهریور ماه برای اعطای 
کالابرگ آماده هستند. اگر این اتفاق بیفتد، ما حتماً از 

دولت تقدیر و تشکر می کنیم.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس :

فرمول محاسباتی دهک بندی خانوارها برای دریافت یارانه اشتباه است

 در جلسه شورای عالی مسکن به ریاست معاون اول رئیس جمهور بر ضرورت پرداخت وام 
۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی توسط شبکه بانکی کشور بر مبنای ضمانت نامه سازمان 

برنامه و بودجه تاکید شد. 
محمد مخبر ظهر روز یکشنبه در جلسه شورای عالی مسکن، یکی از مسائل و مشکلات 
پیش روی سرمایه گذاری در کشور را عدم استفاده از روش های نوین سرمایه گذاری دانست 
و گفت: متأسفانه در بخش سرمایه گذاری از روش های سنتی استفاده می شود و روش های 

تأمین مالی جدید آن طور که باید مورد استفاده قرار نمی گیرد.
وی افزود: باید تدابیری اندیشیده شود که از قوانین و مقررات موجود حداکثر بهره برداری و 
استفاده صورت گیرد و به جای روش های سنتی تأمین مالی، به روش های نوین در این زمینه 
روی آوریم. معاون اول رئیس جمهور با یادآوری اینکه احداث مسکن همواره از طریق خود مردم 
و با استفاده از تسهیلات بانکی در کشور انجام شده، خاطر نشان کرد: دولت باید در برنامه 
احداث مسکن، از مشارکت و ظرفیت های خود مردم حداکثر استفاده را انجام دهد تا روند 
تولید واحدهای مسکونی با سرعت هرچه بیشتر صورت گیرد. مخبر همچنین بر لزوم مولد 

سازی دارایی های وزارت راه و شهرسازی تاکید و تصریح کرد: وزارت راه و شهرسازی باید سریعاً 
دارایی های خود را مولد سازی کرده و منابع مالی حاصل از آن را در صندوق ملی مسکن قرار 
دهد تا از این منابع جهت پیشبرد برنامه های دولت در تولید مسکن استفاده شود. در این 
جلسه که وزرای صنعت، معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، نفت و رئیس کل بانک مرکزی نیز 
حضور داشتند، معاون وزیر راه و شهرسازی گزارشی از ضرورت های احداث مسکن روستایی 
ارائه کرد و به تشریح برنامه های این وزارتخانه جهت تولید مسکن در روستاها و شهرهای با 

جمعیت کمتر از ۲۵ هزار نفر پرداخت.
در این جلسه موانع تسریع ساخت مسکن روستایی نیز مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و 
پس از ارائه گزارش بانک مرکزی در خصوص تسهیلات پرداختی به بخش مسکن و ساختمان، 
تصمیمات لازم در خصوص سرعت بخشیدن به روند احداث یک میلیون و پانصد هزار واحد 

مسکونی روستایی طی سه سال اتخاذ شد.
همچنین بر ضرورت پرداخت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مسکن روستایی توسط شبکه بانکی 

کشور بر مبنای ضمانت نامه سازمان برنامه و بودجه تاکید شد.

در جلسه شورای عالی مسکن مطرح شد؛

پرداخت وام ۲۰۰میلیون تومانی مسکن روستایی تسریع می شود

 معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: شانگهای با اعضای جدید 
خود می تواند از سازمانی با حالت منطقه ای به سازمانی جهانی تبدیل شود. 

مهدی صفری با حضور در برنامه صف اول شبکه خبر به بیان توضیحاتی پیرامون 
سفر اخیر رئیس جمهور کشورمان به ازبکستان برای حضور در اجلاس سازمان 

همکاری شانگهای پرداخت.
وی در ابتدا به روابط دوجانبه ایران و ازبکستان اشاره کرد و گفت: بیش از ۱8 سال 
بود که سفر رسمی دوجانبه به ازبکستان نداشتیم اما در این سفر حدود ۱8 سند مهم 

با ازبکستان امضا کردیم.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه افزود: رئیس جمهور ازبکستان در 
سفر حجت الاسلام رئیسی به این کشور از ما خواست در زمینه تکنولوژی های نو در 
کشورشان سرمایه گذاری کنیم که این به خاطر افتتاح خانه فن آوری توسط آقای سورنا 

ستاری در ازبکستان و بازدید مقامات ازبکستان از پارک های علم و فناوری ایران بود.
مهدی صفری اضافه کرد: در سفر دو روز جلوتر آقای اوجی وزیر نفت به ازبکستان نیز 

توافقات بسیار خوبی در زمینه خرید انرژی داشتیم.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه با بیان اینکه یکی از پدیده های جدید 
در شانگهای برای ما بازارهای نو انرژی است، گفت: بازار ما با کشورهای عضو شانگهای 
به بیش از ۹ میلیارد می رسد که فقط به حوزه انرژی محدود نمی شود و شامل مواردی 

مثل صدور کالا، خدمات مهندسی و انتقال تکنولوژی نیز است.
مهدی صفری به روند عضویت رسمی ایران در این سازمان نیز گریزی زد و گفت: ۴۹ 
سندی که درباره عضویت ایران در سازمان شانگهای در مجلس ما تصویب می شود 

باید در مجلس 8 کشور دیگر عضو نیز تصویب شود.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه تمرکز کاری جمهوری 
ترانزیت و کشورهای محصور در  ایران در سازمان شانگهای روی مسئله  اسلامی 
خشکی است، اظهار داشت: در اغلب ملاقات های رئیس جمهور کشورمان با مقامات 
حاضر در اجلاس سازمان شانگهای، آن ها در خواست می کردند مکان هایی در بندر 

عباس و چابهار داشته باشند تا کالا جا به جا کنند.
به گفته مهدی صفری، با عضویت ایران در سازمان شانگهای، تمام کشورهای آسیای 

مرکزی به دریاهای آزاد راه پیدا می کنند.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه با یادآوری اینکه سازمان همکاری 
شانگهای با اعضای جدید خود می تواند از سازمانی با حالت منطقه ای به سازمانی 
جهانی تبدیل شود، اضافه کرد: به جز اعضای اصلی، اعضای ناظری مثل ترکیه و 
جمهوری آذربایجان در این سازمان حضور دارند و حتی کشورهای عربی هم تقاضا 

برای عضویت ارائه دادند.
مهدی صفری با تاکید بر اینکه قدرت تقریباً از غرب به شرق انتقال یافته، کشوری 
مثل چین که عضو سازمان همکاری شانگهای نیز است را مثال زد و گفت: در چین 

پنج و نیم سال سفیر بودم و معتقدم اقتصاد چین اول است نه تجارت آن.
معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور در پایان این گفت وگو نیز به هدف ایران 
از عضویت در سازمان همکاری شانگهای پرداخت و افزود: مسائل دفاعی را هم 
در شانگهای پیگیری می کنیم اما هدف ما از عضویت در سازمان شانگهای انتفاع 

اقتصادی است.

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه :

هدف ایران از حضور در سازمان شانگهای انتفاع اقتصادی است

ابوالفضل فتاح*

نماینده سقز: 

مردم خواستار روشن شدن ابعاد مرگ مهسا امینی هستند
اطلاع رسانی،  ضعف  گفت:  سقز  مردم  نماینده 
پاسخگویی و عدم شفافیت و دیر وقتی )تأخیر( که 
باعث  دادند،  خرج  به  بیمارستان  و  انتظامی  نیروی 
نگرانی مردم شد. بنابراین آنان با تجمعی که در مراسم 
خاکسپاری داشتند، همدردی کردند و خواستند ابعاد 

این قضیه روشن شود. 
آخرین  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  رحیمی  بهزاد 
مراسم  در  می شود  گفته  که  سقز  شهر  وضعیت 
خاکسپاری مهسا امینی حواشی در آن ایجاد شده و 
برخی بازداشت شده اند، گفت: متاسفانه بعد از بحثی 
که برای مهسا امینی پیش آمد مردم از وضعیت نگران 
بودند و روز گذشته در مراسم خاکسپاری با توجه به 
حجم گسترده حاضران به دلیل همدردی با خانواده او 

مقداری ناآرامی به وجود آمد.
تاکید کرد: در این راستا ضعف اطلاع رسانی،  وی 

پاسخگویی و عدم شفافیت و دیر وقتی )تاخیر( که 
باعث  دادند  خرج  به  بیمارستان  و  انتظامی  نیروی 
نگرانی مردم شد. بنابراین آنان با تجمعی که در مراسم 
خاکسپاری داشتند، همدردی کردند و خواستند ابعاد 

این قضیه روشن شود.
عده ای  هم  رابطه  این  در  کرد:  بیان  رحیمی 
از  را  اذهان  تا  آوردند  پیش  را  شرایطی  فرصت طلب 
پیگیری به حق این مساله منصرف کنند، شرایط آرام 
است و مشکل خاصی نیست و مراسم ترحیم این عزیز 
درحال برگزاری است و شهر آرامش نسبی خوبی دارد.

رحیمی که برای شرکت در مراسم ترحیم  مهسا )ژینا 
( امینی که از سوی خانواده اش برگزار شد، به آنجا رفته 
بود درباره اتفاقات روز گذشته سقز هم به ایلنا گفت: 
مراسم  در  می کنم  گفت وگو  شما  با  که  الان  همین 
ترحیم این خانم جوان هستم. در مراسم خاکسپاری 

هیچ کسی کشته نشد و فقط تعدادی زخمی سرپایی 
داشتیم؛ البته یک نفر هم به دلیل اصابت چند ساچمه 

به روده هایش در بیمارستان سقز بستری است. 
نماینده مردم سقز در مجلس عنوان کرد: از همان 
ساعات اولیه که این اتفاق برای مرحومه مهسا امینی 
نیروی  و  کشور  وزارت  با  موضوع  این  پیگیر  داد  رخ 
انتظامی بوده ایم و هم اکنون نیز خواستار روشن شدن 
هرچه بیشتر ابعاد قضیه هستیم و اگر افرادی خاطی 
در این زمینه قصوری انجام داده باید مورد بررسی قرار 

گرفته و اقدام قانونی به عمل آید.
وی همچنین اضافه کرد: روزشنبه  به همراه مقامات 
استانی و شهرستانی به استقبال پیکر مرحومه مهسا 
امینی رفتیم و بعد از مراسم خاکسپاری هم در منزل 
و هم در مسجد حضور یافتیم و از خانواده این عزیز از 

دست رفته دلجویی کردیم.
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چه زمانی باید نگران سرفه های مداوم باشیم؟

سلامت

متخصص تغذیه :

ژله هیچ خاصیتی برای استخوان ها ندارد 
متخصص تغذیه گفت: متاسفانه افراد ژله را با ژلاتین اشتباه می گیرند خواصی که 
برای استخوان ها مطرح می شود مربوط به ژلاتین است. ژلاتین یک پروتئین است که 
از استخوان دام ها گرفته می شود و در داروخانه ها به فروش می رسد، ولی ژله به هیچ 

وجه خاصیت ژلاتین را ندارد.
به نقل از فانا، خدیجه رحمانی گفت: ژله از جمله موادی است که معمولا به عنوان 
دسر مورد استفاده قرار می گیرد، ولی باید توجه داشت در مصرف آن نباید زیاده روی 
شود، اما اگر هرازگاهی مصرف شود اشکالی ندارد و توصیه می شود که به صورت 

روتین از این ماده استفاده نشود.
وی در ادامه گفت: از نظر ترکیبات ژله متشکل است از آبمیوه، شکر و پکتین 
که نسبتا غنی از قند و کربوهیدرات بوده و مقدار خیلی کمی فیبر دارد و از نظر 
ویتامین ها بسیار فقیر است. هر یک قاشق غذاخوری یعنی حدود ۲۰ گرم ژله، ۵۴ 
کیلوکالری انرژی دارد یعنی انرژی بسیار بالایی دارد که ۵۰ درصد این انرژی مربوط 

به شکر و مواد قندی موجود در این ماده است.
این متخصص تغذیه افزود: ژله حاوی مقدار کمی پتاسیم، کلسیم، کولین و سدیم 
است. یعنی هر یک قاشق غذاخوری ژله 8/۱۰ میلی گرم پتاسیم، 8/۱ میلی گرم 
کلسیم، ۱/۲ میلی گرم کولین دارد و ۶ میلی گرم سدیم دارد. این ماده فاقد پروتئین 

است و فیبر موجود در یک قاشق غذاخوری ژله ۲/۰ گرم است.
وی خاطرنشان کرد: البته اگر ژله از آبمیوه و یا اجزای آبمیوه تهیه شده باشد به 
دلیل آنتی اکسیدان های موجود در میوه ها بخصوص میوه های رنگی می تواند اثرات 
سلامتی بخشی را برای قلب داشته باشد، ولی متاسفانه در تهیه و تولید اکثر ژله ها به 
جای استفاده از آبمیوه ها و میوه ها از طعم دهنده های مصنوعی استفاده می کنند 
بنابراین اگر افراد به صورت مداوم از ژله استفاده کنند این طعم دهنده های مصنوعی 
و رنگ های مصنوعی، می توانند عوارض آلرژی زا برای بدن داشته باشند لذا بخصوص 
افرادی که در معرض ابتلا به آلرژی هستند نباید از این ماده استفاده کنند. مصرف 
ژله برای افراد بیش فعال بخصوص کودکان بیش فعال ممنوع است. همچنین افرادی 
که سیستم ایمنی ضعیفی دارند نیز نباید ژله مصرف کنند. همچنین ژله برای افرادی 
که دارای مشکلات گوارشی هستند نیز مضر است. در مجموع مصرف ژله در کودکان 

زیر سه سال به هیچ وجه توصیه نمی شود.
رحمانی گفت: با توجه به اینکه ۵۰ درصد ژله را شکر تشکیل می دهد اندیس 
گلایسمی خیلی بالایی دارد که برای بیماران مبتلا به دیابت بسیار مضر است، اما اگر 
از فرکتوز در تهیه ژله استفاده شود اندیس گلایسمی آن پایین است و لذا مصرف آن 
به صورت هرازگاهی مشکلی ایجاد نمی کند. با توجه به قند و شکر و فروکتوز موجود 
در ژله مصرف مداوم آن باعث افزایش وزن، چاقی و بیماری های قلبی و دیابت نوع دو 
می شود به همین دلیل با توجه به ترکیبات ژله نباید مورد استفاده قرار گیرد مگر اینکه 
افراد برای تنوع بخواهند هرازگاهی از این ماده استفاده کنند یا افرادی که سوء تغذیه 
دارند و حتی نمی توانند منابع حاوی کالری را دریافت کنند می توانند از این ماده 
استفاده کنند، اما باید سعی کنند از ژله هایی استفاده کنند که از آبمیوه و میوه های 
طبیعی تهیه شده باشند. وی در پاسخ به اینکه آیا واقعا ژله برای پوکی استخوان 
مفید است، گفت: متاسفانه افراد ژله را با ژلاتین اشتباه می گیرند خواصی که برای 
استخوان ها مطرح می شود مربوط به ژلاتین است. ژلاتین یک پروتئین است که از 
استخوان دام ها گرفته می شود و در داروخانه ها به فروش می رسد، ولی ژله به هیچ 
وجه خاصیت ژلاتین را ندارد. افراد می توانند ژلاتین را از داروخانه ها که به صورت پودر 
یا ورق به فروش می رسد، تهیه کنند بخصوص افرادی که غذا های گوشتی استفاده 
نمی کنند می توانند از ژلاتین به عنوان یک منبع پروتئین )آنهم نه پروتئین کامل( از 

ژلاتین در خوراک ها و سوپ ها استفاده کنند.

معده درد در هیچ زمانی خوب نیست؛ اما معده درد بعد از 
غذا خوردن جور دیگری ناخوشایند است. شاید فکر کنید 
غذای خاصی باعث این درد شده، اما آلرژی های غذایی در 

میان بزرگسالان چندان شایع نیستند. 
فهمیدن اینکه دقیقا چه غذایی باعث معده دردتان می شود 
می تواند زمان بر باشد و لازم است در مورد عادت های غذایی و 

علائمی که دارید با یک پزشک مشورت کنید.
علت های  شایع ترین  از  یکی  که  می زنید  حدس  احتمالا 
معده درد بعد از خوردن غذا، دیس پپسی یا سوءهاضمه است. 
سوءهاضمه باعث شکم درد، نفخ و احساس پُری بعد از خوردن 

غذا می شود.
هرچند سوءهاضمه معمولا خودبه خود برطرف می شود اما 
ممکن است معده درد بعد از غذای شما مربوط به عارضه ی 

دیگر هم باشد. 
)GERD( رفلاکس معده و مری

این عارضه زمانی روی می دهد که اسید معده، مخاط مری 
را تحریک کرده و سوزش سردل و معده درد ایجاد می کند. اگر 
پُرخوری کنید یا کلا عاشق غذاهای تند باشید، بیشتر احتمال 
دارد به رفلاکس معده و مری دچار شوید چون این دو عامل 
باعث می شوند اسید معده به سمت مری بالا بیاید و حالت 

دردناکی ایجاد کند.
اگر فکر می کنید دچار چنین عارضه ای هستید، پس سعی 
کنید مصرف غذاهای تند و پُرادویه و کافئین را کنار بگذارید و 
از آنتی اسیدهای بدون نسخه استفاده کنید تا علائمتان کمتر 
شود. اگر این راهکارها جواب نداد باید به پزشک مراجعه کنید.

)IBS( سندرم روده تحریک پذیر
که  است  روده ای  اختلال  یک  تحریک پذیر  روده  سندرم 
می تواند سبب معده درد، گاستریت، اسهال و یبوست شود. 
این عارضه خود را به صورت های مختلفی نشان می دهد؛ اما 
قطعا موجب معده درد بعد از غذاخوردن می شود. اگر بعد از 
غذاخوردن معده درد می گیرید و درگیر اسهال یا یبوست هم 
هستید، بهتر است برای بررسی دقیق تر به پزشک مراجعه 

کنید.
که  است  روده ای  اختلال  یک  تحریک پذیر  روده  سندرم 
می تواند سبب معده درد، گاستریت، اسهال و یبوست شود. 
این عارضه خود را به صورت های مختلفی نشان می دهد؛ اما 

قطعا موجب معده درد بعد از غذاخوردن می شود
بیماری سلیاک

بیماری سلیاک یک واکنش ایمنی نسبت به خوردن گلوتن 
است که می تواند از راه های گوناگونی افراد را تحت تاثیر قرار 
دهد. یکی از این اثرات، معده درد بعد از خوردن گلوتن است. 
اگر عدم تحمل گلوتن تان خفیف هم باشد بازهم ممکن است 
معده درد بگیرید؛ اما این حالت با بیماری سلیاک متفاوت 

است.
در بیماری سلیاک، روده ی باریک فرد با خوردن گلوتن آسیب 

می بیند؛ اما در کسی که عدم تحمل گلوتن دارد ممکن است 
یا نفخ بعد از خوردن  فقط دچار واکنش هایی مانند اسهال 
گلوتن شود. پزشک می تواند تشخیص دهد ریشه مشکلتان 

چیست.
زخم گوارشی

اگر مدتی است بعد از خوردن غذا معده درد می گیرید و 
کاهش وزن و کم خونی و استفراغ و مشکل در بلع یا خون در 
مدفوع هم دارید، می تواند علامت زخم گوارشی باشد. زخم 
گوارشی، جراحت دردناکی است که در مخاط مری، معده یا 
روده باریک ایجاد می شود و معمولا با داروهای کاهنده اسید 
و در برخی موارد آنتی بیوتیک قابل درمان می باشد. در این 

وضعیت واقعا نیاز دارید به پزشک مراجعه کنید.
گاستروپارزی یا فلج معده

باعث  نیز شهرت دارد،  نام فلج معده  به  گاستروپارزی که 
می شود بخشی از عضلات معده نسبتا فلج شده و جلوی 
مدت  غذا  دلیل،  همین  به  بگیرند.  را  مناسب  گوارش 
طولانی تری در معده می ماند. در نتیجه معده نمی تواند غذای 
بیشتری را که می خورید تحمل و هضم کند و سبب گرفتگی و 
درد و اسپاسم در معده می شود. ممکن است تهوع یا استفراغ 

هم وجود داشته باشد.
از یک  بعد  و معمولا  به خود  بیشتر موارد فلج معده خود 
عفونت ویروسی یا باکتریایی به وجود می آیند، اما عفونت کووید 

– ۱۹ در پاندمی اخیر هم می تواند موجب فلج معده شود.
اگر دچار این عارضه هستید، سعی کنید غذایتان را در حجم 
بتواند  راحت تر  غذا  تا  بخورید  مکررتر  وعده های  در  و  کمتر 
از معده تان خارج شود. همچنین شاید بهتر باشد غذاهای 
پُرفیبر مانند پرتقال، بروکلی، چغندر و کرفس نخورید و میوه ها 
و سبزی ها را به صورت پخته و نه خام مصرف کنید. پزشکتان 
هم ممکن است داروهایی برای تقویت عضلات معده و تسکین 

حالت تهوعتان تجویز کند.

)SIBO( رشد بیش از اندازه باکتری روده باریک
SIBO زمانی رخ می دهد که تعداد باکتری های روده باریک 
به طور غیرمعمول زیاد می شود. وقتی باکتری های بد زیاد 
می شوند، در عملکرد باکتری های خوب روده اختلال ایجاد 
می شود. درنتیجه روی گوارش اثر گذاشته و باعث نفخ، اسهال 

و شکم درد بعد از خوردن غذا خواهد شد.
ریسک فاکتورهای SIBO شامل سن بالا، سابقه ی عمل 
یبوست مزمن  یا  و  جراحی در شکم، اختلالات خودایمنی 
می شود. درمان این عارضه نیز شامل مصرف آنتی بیوتیک هایی 
برای توقف رشد باکتری های زیادی و تغییراتی در عادت های 

غذایی می شود.
بیماری کیسه صفرا

بیماری کیسه صفرا در میان خانم ها در دهه چهل زندگی شان 
در  درد  که  می شود  مشکلاتی  انواع  به  منجر  و  است  شایع 

قسمت وسط یا بالای سمت راست شکم می شود.
کیسه صفرا با چربی تحریک می شود و به همین دلیل ممکن 
است بعد از خوردن یک غذای چرب، دچار دردی خفیف تا 
شدید در شکمتان شوید. التهاب ناشی از انسدادی که سنگ 
صفرا ایجاد می کند نیز می تواند منجر به درد شدیدی شود. 
شاید نیمه شب با شکم درد خیلی بدی از خواب بیدار شوید که 

معمولا علامت مشکلی در کیسه صفراست.
رفع  خودبه خود  معمولا  صفرا  کیسه  به  مربوط  مشکلات 
نمی شوند، بنابراین اگر مکررا بعد از خوردن غذا دچار شکم درد 
می شوید و علائم دیگری هم دارید باید زودتر به پزشک مراجعه 
دردتان  تسکین  برای  داروهایی  است  ممکن  پزشک  کنید. 
تجویز کند؛ اما معمولا لازم است عمل جراحی برای برداشتن 

کیسه صفرا و پیشگیری از عوارض شدیدتر انجام شود.
بیماری کرون

که  روده است  در  التهابی  بیماری  نوع  بیماری کرون یک 
از دهان گرفته  را،  از سیستم گوارش  می تواند هر قسمتی 

تا مقعد، درگیر کند. التهاب ناشی از بیماری کرون می تواند 
موجب درد خفیف تا شدید در شکم شود و با علائمی مانند 
استفراغ، اسهال، خستگی، شکم درد، گرفتگی و اسپاسم، 

کاهش اشتها و خون در مدفوع همراه است.
علت شناخته شده ای برای بیماری کرون وجود ندارد؛ اما 
این عارضه معمولا با رژیم غذایی و ژنتیک مرتبط است. هرچند 
بیماری کرون یک بیماری مزمن است که نیازمند پیگیری های 
منظم و مدیریت مناسب می باشد؛ اما پزشک معالج ممکن 
است توصیه به مصرف دارو، تغییراتی در رژیم غذایی و عمل 

جراحی برای تسکین طولانی  مدت تر علائم کند.
کولیت زخمی

کولیت زخمی نیز نوع دیگری از بیماری های التهابی روده 
است که به طورکلی کولون یا روده بزرگ را درگیر کرده و سبب 
زخم های کوچکی در تمام کولون یا رکتوم می شود. علائم این 
بیماری معمولا به مرور زمان ایجاد شده و شامل شکم درد یا 
درد در رکتوم، اسهال خونی، خونریزی از مقعد، نیاز فوری به 
دستشویی، خستگی و کاهش وزن می شوند. در این بیماری، 
شکم درد بعد از خوردن غذای پُرقند یا چربی های اشباع مانند 

کره و روغن نارگیل و کیک چرب تشدید می شود.
علت دقیق کولیت زخمی هنوز مشخص نیست؛ اما ترکیبی 
در  اختلال  و  غذایی  رژیم  استرس،  ژنتیکی،  جنبه های  از 
سیستم ایمنی بدن می تواند علت این بیماری باشد. اگر بعد 
از خوردن غذا دچار شکم درد بدی می شوید یا در مدفوعتان 
خون می بینید، به پزشک مراجعه کنید. درمان کولیت زخمی 
معمولا شامل داروهای ضدالتهابی می شود اما در بعضی موارد 

شدیدتر، ممکن است نیاز به عمل جراحی باشد.
پانکراتیک یا التهاب لوزالمعده

در  درد  که  می شود  گفته  لوزالمعده  التهاب  به  پانکراتیک 
هم  پشت  به  درد  این  و  می کند  ایجاد  شکم  بالای  قسمت 
می زند. لوزالمعده آنزیم هایی تولید می کند که به گوارش کمک 
می کنند و پانکراتیک زمانی رخ می دهد که این آنزیم ها خیلی 
زود ترشح می شوند و به جای غذای داخل معده به لوزالمعده 
حمله می کنند. درد پانکراتیک می تواند ناگهانی ظاهر شود یا 
اینکه عارضه ای مزمن و مرتبط با سنگ صفرا، سنگ لوزالمعده 
یا الکلیسم باشد. پانکراتیک حاد و خفیف معمولا در عرض 
چند روز برطرف می شود و درد آن را می توان با داروهای مسکن 
و استراحت کنترل کرد، اما در موارد شدیدتر ممکن است عمل 
جراحی لازم باشد. اگر دردتان ناگهانی شروع می شود، تهوع و 
استفراغ دارید، تب دارید و یا قسمت بالای شکمتان بی نهایت 
حساس و دردناک شده، هر چه سریع تر به پزشک مراجعه 

کنید.
بازهم یادآوری می کنیم که دلیل معده دردتان بعد از خوردن 
غذا می تواند چیز ساده ای مثل پُرخوری باشد، اما اگر می بینید 
این درد مکررا آزارتان می دهد، حتما به پزشک مراجعه کنید تا 

کمکتان کند علت را پیدا کنید.

10 دلیل درد معده بعد از خوردن غذا؛

استاد مغز و اعصاب :چرا بعد از غذاخوردن معده درد می گیرم؟

چرا دچار سردرد می شویم؟ 
استاد مغز و اعصاب گفت: استرس، کم خوابی، گرسنگی، بیماری های مغز و 
اعصاب، بیماری های داخلی مانند فشارخون، دیابت و کم خونی می توانند از جمله 

دلایل سردرد محسوب شوند. 
محمدرضا معتمد متخصص مغز و اعصاب و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی ایران  در پاسخ به این پرسش که »علت ایجاد سردرد چیست؟«، گفت: 
سردرد یکی از شایع ترین علت های مراجعه به مراکز درمانی است. استرس، کم 
خوابی، گرسنگی، بیماری های مغز و اعصاب، بیماری های داخلی مانند فشارخون، 

دیابت و کم خونی می توانند از جمله دلایل سردرد محسوب شوند.
معتمد گفت: هر نوع التهاب و فشاری که در ساختمان های نواحی سر و گردن 
وجود داشته باشد، می تواند باعث سردرد شود. برای مثال دردهای ناحیه گوش و 

حلق و بینی باعث سردرد می شوند.
وی افزود: امروزه با روش های تشخیصی پیشرفته ای که وجود دارد تعداد موارد 

ناشناخته سردرد، بسیار اندک است.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در پاسخ به این پرسش که »برای 
آگاهی از علت های سردرد چه ابزارهای تشخیصی وجود دارد؟«، گفت: در علم 
طب، مهم ترین قسمت تشخیص، شرح حال بیمار است؛ اینکه این درد از چه موقع 

شروع شده، شدت و طول مدت سردرد و... بررسی می شود.
وی از ام آر آی، سی تی اسکن، آنژیوگرافی و یا گرفتن مایع مغزی نخاعی برای 

تشخیص علت سر درد نام برد.
معتمد گفت: شایعترین سردردها، سردردهای اولیه هستند. سردردهای میگرنی 
و استرسی جزو این دسته از سردردها هستند؛ سردردهای میگرنی شایع ترین نوع 
سردردهاست و سردردهای تنشی، با شیوع کمتر در رتبه دوم شیوع سردردهای اولیه 
قرار دارند. کارشناس برنامه با تأکید بر این نکته که  استرس و تنش در سردردهای 
میگرنی موثر هستند، گفت: با اینکه سردردهای میگرنی و تنشی دو نوع سر درد 
شایع هستند، اما متاسفانه در بعضی افراد هر دو نوع سردرد میگرنی و تنشی وجود 

دارد، در این موارد حتما درمان هر دو نوع بیماری باید انجام شود.
عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در پاسخ به این پرسش که »تفاوت 
سردرد میگرنی و سردرد  تنشی چیست؟«،گفت: تفاوت های این دو نوع سر درد 
معمولًا در علائم آنهاست. سردردهای میگرنی غالبا ضربان دار و یکطرفه هستند و با 
علائمی مانند تهوع و استفراغ و همچنین با حالت گریز از نور و بوی تند همراهند و 

فعالیت روزمره فرد را دچار اشکال می کنند.
وی ابراز کرد: اما سردردهای تنشی غالباً با  استرس و عصبانیت ایجاد می شوند، 
حالت فشارنده و منگنه ای دارند و اغلب فعالیت روزمره فرد را دچار اشکال نمی کنند.
معتمد اضافه کرد: در بعضی از انواع میگرن، قبل از بروز سردرد، بیمار علائمی 
مانند خواب رفتگی صورت، دیدن تصاویری در میدان بینایی، حالت انحنای تصاویر 
و یا حتی درجاتی از اشکال در میدان بینایی را احساس می کند. در بیماری میگرن 
به این علائم اورا می گویند. بیماران میگرنی همراه با علائم اورا، این شانس را دارند که 
به محض بروز این علائم، از داروهایی که مانع از پیشرفت سردرد می شود، استفاده 
کنند. معتمد در پاسخ به این سوال که »چه سردردهای باید جدی گرفته شوند؟«، 
گفت: سردردهایی که با کاهش سطح هوشیاری، تشنج، تب و عدم تعادل همراه 
هستند، نیاز به بررسی دارند. در افرادی که به دنبال فعالیت های سنگین دچار سردرد 
شدید می شوند، باید مشکوک به پارگی آنوریسم شویم؛ سردرد شدید و ناگهانی که 
کمتر از یک دقیقه به اوج می رسد معمولًا با پاره شدن آنوریسم مغزی همراه است 
و باید سریعاً تحت بررسی قرار گیرد. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران 
گفت: مصرف مسکن ها زمانی توصیه می شود که علت سردرد مشخص شده باشد، 
در غیر این صورت، مصرف مسکن می تواند تابلوی بالینی سر درد را تغییر دهد و 

تشخیص سر درد را با مشکل روبرو کند.
وی در مورد سقف مجاز مصرف مسکن ها تصریح کرد: اگر بیمار تا ۴ نوبت سردرد 
در ماه داشته باشد، بهترین روش درمان توقف سردرد است. مصرف ضعیف ترین 
مسکن در زمان مناسب)به محض شروع سردرد( بسیار موثرتر از شروع دیر وقت 
قویترین مسکن هاست، اما اگر تعداد سردردها از چهار نوبت در ماه بیشتر باشد، 
بیمار باید با مصرف داروهای پیشگیری کننده همراه با رعایت سبک زندگی سالم، 

به کاهش تعداد و زمان سردردها کمک کند.
وی  گفت: از بهترین راه های کاهش سردرد، سبک زندگی سالم، خواب خوب و 

مناسب، غذای با کیفیت و سالم و پرهیز از عادات ناسالم )الکل و سیگار( است.
 

 دردهایی که نشانه کمبود ویتامین D است

دردهای ضربان دار در پشت یا زانو ممکن است نشانه کمبود ویتامین D باشد. این 
درد می تواند مانند دردی نافذ در عمق بدن احساس شود. 

به نقل از هلث، استخوان درد با کمبود ویتامین D مرتبط است زیرا این ویتامین 
برای سلامت استخوان حیاتی است.

بدن برای تنظیم سطح کلسیم و فسفات به ویتامین D نیاز دارد؛ به همین دلیل 
 ۱۰  D ویتامین  مکمل  یک  می شود.  محسوب  ضروری  بدن  برای  آن  دریافت 

میکروگرمی معمول در طول ماه های زمستان برای تکمیل رژیم غذایی کافی است.
کمبود ویتامین D می تواند برای سلامت کلی بدن نیز مضر باشد. کمبود این 

ویتامین با بیماری ام اس، فشار خون بالا و دیابت نیز مرتبط است.
سایر علائم احتمالی کمبود ویتامین D شامل افسردگی، احساس خواب آلودگی 

و کمبود انرژی است.
بیماری های  به  می توان   D ویتامین  کمبود  با  مرتبط  بیماری های  دیگر  از 

قلبی عروقی، دیابت و سرطان اشاره کرد.
 D برخی مطالعات تخمین می زند تا ۷۰ درصد افراد ممکن است کمبود ویتامین

داشته باشند.
اکثر ویتامین D بدن در پاسخ به نور خورشید روی پوست تولید می شود. به همین 
دلیل است که معمولا در طول ماه های زمستان در عرض های جغرافیایی شمالی 

میزان این ویتامین در بدن افراد کمتر می شود.
پیاده روی ۲۰ دقیقه ای به مدت چند بار در هفته می تواند برای بدن کافی باشد تا 

مقادیر مورد نیاز ویتامین D را تولید کند.
برخی از بهترین منابع غذایی ویتامین D شامل تخم  مرغ، ماهی های روغنی و 

قارچ است.
نتایج مطالعه ای روی زنان یائسه سطوح بسیار بالایی از کمبود ویتامین D را نشان 

داد.
محققان توصیه می کنند سبک زندگی سالم باید شامل قرار گرفتن در معرض نور 
 D خورشید به مدت ۱۵ دقیقه، سه تا چهار بار در هفته باشد زیرا ۹۰ درصد ویتامین

در تماس پوست با نور خورشید سنتز می شود.

توصیه به مصرف روزانه یک نوشیدنی
 با خواص ضد دیابتی

متخصصان چینی بر این باورند که نوشیدن روزانه چهار فنجان چای میتواند در 
پیشگیری از ابتلا به دیابت موثر باشد. 

بررسی های انجام شده حاکی از آن است نوشیدن میزان کافی از چای-حداقل 
چهار فنجان در روز- میتواند به کاهش خطر ابتلا به بیماری دیابت نوع دو کمک کند.
گروهی از متخصصان چینی بر اساس بررسی های خود اظهار داشتند: نوشیدن 
چهار فنجان چای یا بیشتر در طول روز میتواند در مدت ۱۰ سال خطر ابتلا به دیابت 

را تا ۱۷ درصد کاهش دهد.
"شیایینگ لی" )Xiaying Li( نویسنده ارشد این مطالعه از دانشگاه علم و صنعت 
ووهان در چین گفت: یافته های بدست آمده قابل توجه است زیرا نشان میدهد افراد 
میتوانند با انجام یک کار ساده همچون نوشیدن روزانه چای خطر ابتلا به دیابت را 

کاهش دهند.
وی افزود: اثر محافظتی این نوشیدنی در صورتیکه همراه با شیر مصرف شود بیشتر 

میشود.
به گزارش گاردین،  اگرچه در این مطالعه، بررسی تاثیر افزودن چای در شیر بخشی 
از تحقیق نبوده، تحقیقاتی که در گذشته انجام شده حاکی از آن است محصولات 

لبنی میتواند خواص ضد دیابتی داشته باشد.
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مشاور تولیت آستان مقدس قم:

تیر توطئه های دشمن برای اربعین
 به سنگ خورده است

اربعین  تضعیف  و  تخریب  برای  دشمن  گفت:  قم  مقدس  آستان  تولیت  مشاور 
هزینه های بسیاری می کند و تا به امروز نیز تیر توطئه های دشمن به سنگ خورده است 

و همچنان امام حسین علیه السلام قدرت خود را به جهانیان نشان می دهد. 
حجت الاسلام صفر فلاحی طی سخنانی در دهمین شب مراسم عزاداری اربعین در 
موکب آستان مقدس قم طی سخنانی اظهار کرد: در روایات دعا به عنوان مغز عبادات 

معرفی شده است و انسان با دعا می تواند معنویت خود را ارتقا دهد.
وی اضافه کرد: برادران حضرت یوسف خدمت حضرت یعقوب رسیدند و درخواست 

دعا داشتند که ایشان گفتند من شب جمعه برای شما دعا می کنم.
سخنران موکب حرم بانوی کرامت با بیان اینکه ما باید شب و روز جمعه را قدر بدانیم، 
گفت: همانطور که شب های قدر همانند روزهای قدر اهمیت دارد شب های جمعه نیز 

همانند روز جمعه دارای اهمیت است.
وی صحنه کربلا را یک امتحان بزرگ الهی برای مدعیان و پیروان دین دانست و اظهار 
کرد: افرادی که حاضر هستند در راه دین استقامت بورزند تعدادشان زیاد نیست و 
زمانی که افراد به وسیله بلا آزمایش می شوند دین داران قلیل می شوند و در واقعه کربلا 

تعداد محدودی که یار واقعی امام بودند در آزمایش پیروز شدند.
حجت الاسلام فلاحی با تاکید بر اینکه واقعه عاشورا اسلام را از دست بنی امیه 
نجات داده است، اظهار کرد: یکی از ویژگی های بنی امیه این بود که اجازه نمی دادند 
مدافعان اسلام از اسلام دفاع کنند و یکی از بدعت شکنان به صورتی تبلیغ می کرد که 

گویا پیامبر جز بنی امیه فامیل دیگری ندارد.
مشاور تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها با اشاره به اینکه 
بنی امیه مردم را در یک سکوت قرار داده و بسیاری از موارد را به مردم تحمیل کردند 
گفت: محبوبیت اهل بیت)ع( با قیام عاشورا چندین برابر شد و مردم متوجه این خاندان 
عصمت و طهارت شدند. وی با اشاره به تلاوت آیات مرتبط با اهل بیت )ع( توسط امام 
سجاد علیه السلام اظهار کرد: قیام حضرت باعث شد که مردم به قرآن و اهل بیت)ع( با 
نگاهی متفاوت توجه کنند. وی با اشاره به تلاوت آیات مرتبط با اهل بیت )ع( توسط امام 
سجاد علیه السلام اظهار کرد: قیام حضرت باعث شد که مردم به قرآن و اهل بیت)ع( با 

نگاهی متفاوت توجه کنند.
حجت الاسلام فلاحی ادامه داد: قیام کربلا با اینکه تعداد نفر مشارکت کننده زیادی 
نداشت اما بازتاب گسترده داشت چراکه فرزندان پیغمبر در این قیام نقش آفرینی 

می کردند و قیام عاشورا را به عنوان یک وظیفه دینی انجام دادند.
وی گفت: یکی از اشتباهات بنی امیه این بود که فکر می کردند با کشتن امام پیروز 
میدان هستند به همین علت همیشه ایشان را تهدید می کردند درحالی که امام فرموده 

بودند که بنده از مرگ در راه عزت نمی ترسم و زندگی با ذلت همانند مرگ است .
حجت الاسلام فلاحی گفت: اربعین نشان دهنده سخن امام حسین علیه السلام 
است که شهادت پایان کار نیست؛ ایشان با شهادتشان به حیات مجدد رسیدند یک 
امام حسین علیه السلام به شهادت رسید اما محبت امام حسین علیه السلام در دل 

میلیون ها نفر در سراسر دنیا جوانه زد.
وی افزود: دشمن برای تخریب و تضعیف اربعین هزینه های بسیاری می کند و تا به 
امروز نیز تیر توطئه های دشمن به سنگ خورده است و امام حسین علیه السلام قدرت 

خود را به جهانیان نشان می دهد.
وب گفت: امروز میلیون ها انسان از کشورها و ادیان مختلف و انسان های آزاده ای 
که پیام آزادگی امام حسین علیه السلام به آن ها رسیده است در مسیر اربعین گردهم 
آمده اند. حجت الاسلام فلاحی اظهار کرد: امام خمینی )ره( با تاسی به نهضت امام 
حسین علیه السلام انقلاب کردند و با وجود اینکه ۱۵ سال از مردم خود دور بودند اما 

نهضت را پیگیری کرده و پیروزی رساند.
وی عنوان کرد: حداقل ۳۰ کشور به صدام خبیث کمک می کردند اما باز هم ایران 

پیروز میدان شد و اسلام و قرآن به واسطه تشکیل نظام اسلامی شناخته شد.

سخنران حرم بانوی کرامت: 

منافقین با ترور 17 هزار ایرانی مدافع 
حقوق ایرانیان شده اند 

سخنران حرم بانوی کرامت اظهار کرد: دریافت اخبار و شایعات از شبکه های ضد 
انقلاب و ماهواره ای کاری جاهلانه است چرا که الان منافقین شده اند مدافع حقوق 
جان انسان های ایرانی در حالی که خودشان حدود ۱۷ هزار نفر از مردم همین سرزمین 

را ترور کرده اند. 
حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی طی سخنانی در شام اربعین حسینی در 
شبستان امام خمینی)ره( حرم بانوی کرامت اظهار کرد: قرآن کریم در آیات آخر سوره 
فرقان از آیه ۶۴ تا پایان این سوره دوازده ویژگی برای انسان های کامل بیان نموده است 

و اگر این دوازده ویژگی در کسی باشد از نظر قرآن »عباد الرحمن« است.
وی افزود: عنوان انسان قرآنی و یک انسان مطلوب و نمونه بدون داشتن این ویژگی ها 
حاصل نمی شود. استاد حوزه علمیه تاکید کرد: اولین ویژگی انسان های نمونه بر 
اساس فرموده خداوند، این است که تکبر ندارند و دارای تواضع هستند چون ریشه 

همه بدبختی ها کبر است.
سخنران حرم بانوی کرامت اضافه کرد: انسان های متواضع زمانی که در روی زمین 

راه می روند با تواضع حرکت می کنند و سبک زندگی آن ها همواره با فروتنی است.
را  فقرا  دعوت  که  است  این  متکبر  انسان های  نشانه های  از  کرد:  تاکید  رفیعی 
نمی پذیرند، از همگان انتظار سلام دارند، حرف حق را قبول نمی کنند، از دیگران خود 

را بالاتر می بینند و با نگاه تحقیرآمیز به دیگران نگاه می کنند.
وی افزود: در تاریخ خلقت عالم هستی کسی به قدرت حضرت سلیمان نداریم، اما با 

تمام این قدرت بر سر سفره فقرا حاضر می شد و با فقرا طعام میل می کرد.
سخنران حرم بانوی کرامت در ادامه گفت: مسئولین نظام باید تواضع و فروتنی را در 
سیره خود همواره عملی سازند. داشتن تکبر باعث می شود صفات رذیله دیگر همانند 
حسادت و…. در درون انسان رشد کند. سخنران حرم بانوی کرامت اظهار کرد: دریافت 
اخبار و شایعات از شبکه های ضد انقلاب و ماهواره ای کاری جاهلانه است چرا که الان 
منافقین شده اند مدافع حقوق جان انسان های ایرانی در حالی که خودشان حدود ۱۷ 

هزار نفر از مردم همین سرزمین را ترور کرده اند.
 

حجت الاسلام و المسلمین رستم نژاد:

تشریح وضعیت پیشرفت برنامه جدید 
آموزشی حوزه های علمیه

برنامه جدید  پیشرفت  و  اجرایی  روند  به تشریح  آموزش حوزه های علمیه  معاون 
آموزشی حوزه های علمیه پرداخت و همچنین نحوه اختیار اساتید برای ارائه دروس 

مطابق برنامه های سابق سطوح عالی را اعلام کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین رستم نژاد  به تشریح روند اجرایی و پیشرفت برنامه جدید 
آموزشی حوزه های علمیه پرداخت و همچنین نحوه اختیار اساتید برای ارائه دروس 

مطابق برنامه های سابق سطوح عالی را اعلام کرد.
وی ضمن تقدیر و تشکر از اظهار نظر اساتید و کارشناسان مختلف در خصوص برنامه 
جدید سطوح عالی، بیان داشت: پس از درخواست تعدادی از اساتید مبنی بر ارائه 
دروس مطابق برنامه های سابق سطوح عالی اعم از برنامه جدید قم و یا برنامه قدیم در 
کنار برنامه جدید اعلام شده، کار سنگین و دقیقی از سوی کارشناسان فنی و آموزشی 
صورت گرفت تا قابلیت رؤیت هر سه برنامه در سامانه برای اساتید فراهم شود. بستر این 

کار هم اکنون در سامانه آماده شده است.
وی اضافه کرد: اساتید متقاضی می توانند در مراحل بعدی، به محض اطلاع رسانی 
و اعلام زمان بندی از سوی معاونت سطوح عالی قم، نسبت به تغییر دروس یا انتخاب 

محدوده درسی سابق بر اساس شیوه اعلامی از سطوح عالی قم اقدام کنند.
معاون آموزش حوزه های علمیه در مورد وضعیت انتخاب درس توسط طلاب بیان 
داشت: طلاب هر چند برخی از آنان در مرحله اول انتخاب درس ها، دروس اعلام 
شده را انتخاب کردند ولی امکان تغییر برای آنان نیز در سامانه ایجاد شده است. 
اساتید محترم هم می توانند مانند گذشته لیست طلاب خود را در سامانه مشاهده 
کنند و از روند انتخاب درس شان مطلع گردند. وی گفت: برای رفع ابهامات و دغدغه 
ها، همکاران آموزش، بروشورها و کارت های پرسش و پاسخ را آماده کرده اند که در 

کانال های مربوط به سطوح عالی و آموزش، در حال نشر است.
حجت الاسلام والمسلمین رستم نژاد هدف مدیریت حوزه های علمیه از طرح برنامه 
های جدید آموزشی، ارتقای علمی طلاب بوده و تلاش شده است در این طرح ها، 
تنوع استعدادها و توانمندی ها و علاقه مندی های مختلف مدنظر قرار گیرد و برای هر 

یک امکان اختیار برنامه ای متناسب فراهم آید.

جانشین شهردار قم تشریح کرد:

اقدامات شهرداری قم در ایام اربعین حسینی
جانشین شهردار قم در ستاد تسهیلات زائرین گفت: شهرداری قم با اعزام نیرو و 
ماشین آلات خدمات شهری به مرز مهران و کشور عراق و پذیرایی از زائران در شهر قم، 

در حرکت بزرگ اربعین حسینی همراه است.
مهدی اصفهانیان مقدم با اشاره به خدمت رسانی شهرداری قم به زائرین و مجاورین 
در مناسبت های مختلف از جمله اربعین حسینی اظهار کرد: شهرداری قم علاوه بر 
برنامه ریزی صورت گرفته برای ارائه خدمات در ایام اربعین حسینی و پذیرایی از زائران 
و عزاداران حسینی در شهر مقدس قم، به منظور کمک رسانی و هم افزایی تعدادی 

ماشین آلات و نیرو به شهرهای مهران و کربلا اعزام کرده است.
وی افزود: شهرداری قم  نسبت به اعزام ماشین آلات، تجهیزات و ادوات از قبیل یک 
دستگاه پرس جمع آوری پسماند ۱۰ تن  و نیروی کمکی، ۲۰۰۰ کیلو گرم جارو، ۵۰۰ 
کیلوگرم کیسه  پسماند و ۱۰ عدد سطل پسماند سیار کارتُن پلاست برای جمع آوری 
پسماند در شهر مهران و اعزام یک دستگاه تانکرآبرسان ۲۰ هزار لیتری و ۳ نفر نیروی 

آتش نشان به کشور عراق اقدام کرده است.
**صدور ۴0 مجوز ایستگاه صلواتی برای اربعین

جانشین شهردار قم در ستاد تسهیلات زائرین با اشاره به خدمات ارائه شده در شهر 
مقدس قم به عزاداران اربعین حسینی گفت: برای اربعین حسینی بیش از ۴۰ مجوز 
استقرار ایستگاه صلواتی صادر شده است. همچنین از ابتدای محرم صدور بیش از 
۳۰۰ مجوز استقرار ایستگاه صلواتی بر اساس اصول ایمنی و ترافیکی انجام شده 

است.
وی با اشاره به اسقرار مخازن پسماند و توزیع بیش از ۱۵۰۰ عدد سطل کارتن 
پلاست و کیسه های زباله در راستای کنترل نظم و نظافت عمومی محیط شهری ادامه 

داد: همکاری عزاداران و هیئت ها برای حفظ پاکیزگی شهر بسیار کارگشا است.
**آماده سازی ۷۵00 متر مربع پارکینگ

اصفهانیان مقدم  با اشاره به پشتیبانی از قرارگاه اربعین در مسجد مقدس جمکران 
تسطیع و آماده سازی  ۷۵۰۰ متر مربع پارکینگ اظهار داشت: آماده باش و استقرار 
اکیپ های عملیات و امدادی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی در مسجد مقدس 
جمکران، تامین اتوبوس در قرارگاه اربعین برای جابجایی زائرین به صورت شبانه 
روزی، تامین پاکبان در پارکینگ یک تا چهار مسجد مقدس جمکران و محوطه قرارگاه 
بصورت ویژه در ۳ شیفت کاری، تخصیص یک دستگاه پرس برای جمع آوری و حمل 
پسماند در سه شیفت کاری در قرارگاه اربعین مسجد مقدس جمکران از دیگر اقدامات 

شهرداری قم در این زمینه است.
وی با اشاره به برگزاری راهپیمایی خود جوش اربعین در شهر قم گفت: در مسیر 
بلوار پیامبر اعظم)ص( امکانات رفاهی مورد نیاز مانند سرویس بهداشتی و آب شرب 
فراهم شده و همزمان هماهنگی های مربوط به مباحث ترافیکی، نظافت و پاکسازی 

نیز صورت پذیرفته است.
وی از مناسب سازی حال و هوای شهر کریمه اهل بیت )س( متناسب با  ایام اربعین 
حسینی خبر داد و افزود: در این ایام با تشکیل ۱۰ کمیته و هشت ستاد اطلاع رسانی 
و  طریق شستشو  از  محیط شهری  و فضاسازی  تنظیف  خدمات رسانی،کنترل  و 
لایروبی انهار صورت گرفته و عملکرد یکپارچه سیستم مدیریت پسـماندهای شهری 
با بـه کارگیری ۱۵۰ دستگاه ماشین آلات مـکانیزه خدمات شهری، مخازن پسماند، 

سطل های سیار کارتن پلاست صورت گرفته است.
**فعالیت شبانه روزی 1۵00 نفر

اصفهانیان مقدم همچنین از استقرار تانکرهای ویژه آب شرب بهداشتی و وضو، 
نصب ۳۵۰۰ متر داربست برای هدایت دسته های عزاداران در میدان آستانه و فعالیت 
شبانه روزی بیش از ۱۵۰۰ نفر از کارکنان خدمات شهری برای ارائه خدمات مطلوب به 

زائرین و شهروندان درایام اربعین حسینی تا پایان ماه صفر خبر داد.
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به پیش  بینی پنج  
اربعین در بوستان مهدی)عج(، بوستان امام  استراحتگاه برای مسافرین و زائران 
رضا)ع( ، بوستان فدک ، بوستان نیاز و نیایش و بوستان غدیر گفت: همچنین پارکینگ 
شماره چهار مسجد مقدس جمکران، آماده پذیرایی و اسکان موقت مسافران و زائران 
است که  در این مراکز سرویس بهداشتی، حمام و نمازخانه بوستان ها تجهیز شده و 

زائران می توانند از سکوها برای نصب چادر استفاده کنند.
وی خاطرنشان کرد: در راستای اطلاع رسانی عمومی آماده باش وپاسخگویی ۲۴ 
ساعته سامانه ۱۳۷ شهرداری قم برای راهنمایی زائران و فوریت های خدمات شهری 
در نظر گرفته شده است. همچنین چاپ و نصب  ۳۶۰ مترمربع بنرهای اطلاع رسانی 

و راهنمای مسیر توسط شهرداری قم صورت گرفته است.

 مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم:

۲۹ پروژه آموزشی در سال تحصیلی 
جدید به بهره برداری می رسد

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس قم گفت: در سال تحصیلی جدید، ۲۹ 
پروژه آموزشی با زیربنای ۴۲ هزار و ۷۰۰ مترمربع در این استان به بهره برداری می رسد. 
احمدرضا اجتهادی افزود: این پروژه ها شامل ۲۶ مدرسه با ۲۱۶ کلاس درس، یک 

استخر، یک اردوگاه فرهنگی آموزشی و یک نمازخانه می باشد.
وی اضافه کرد: ۷ مدرسه، یک استخر و ۲ کارگاه هنرستان، یک کارگاه و مرکز 
توان بخشی و یک نمازخانه با آغاز سال تحصیلی و چهار مدرسه نیز تا اواسط یا اواخر 
مهرماه افتتاح خواهد شد. وی ادامه داد: ۱۱ مدرسه و یک اردوگاه فرهنگی آموزشی 

نیز به شرط تامین اعتبار تا دهه فجر امسال در اختیار آموزش وپرورش قرار می گیرد.
اجتهادی بیان کرد: ۴ مدرسه در شهرستان کهک، ۲ مدرسه در شهرستان جعفریه، 
یک مدرسه در بخش قنوات، یک مدرسه در بخش سلفچگان و سایر مدارس و پروژه ها 

در شهر قم به بهره برداری می رسد.
به گفته وی، مدرسه ۱۲ کلاسه استثنایی خیری اربابی فرد )ناحیه یک(، مدرسه ۱۲ 
کلاسه خیری زرین اقبال )ناحیه ۱(، مدرسه ۱۲ کلاسه شهید فخری زاده )ناحیه ۴(، 
استخر شهید حاج عسکری شیخ آباد )ناحیه ۲ (، کارگاه هنرستان حضرت زهرا)س(
)ناحیه ۳(، کارگاه هنرستان فخری )ناحیه ۲(، مدرسه ۱۲ کلاسه خیری زمان زاده 
قنوات )ناحیه ۱(، مدرسه ۱۲ کلاسه کمیل والیجرد)ناحیه ۱(، مدرسه ۱۲ کلاسه 
هجرت شاهد شهید مهدی هندویان )ناحیه ۳(،مدرسه ۶ کلاسه شهیدان متقیان 
)منطقه کهک(، مدرسه سه کلاسه بانک اقتصاد نوین خورآباد )منطقه کهک( و کارگاه 
و مرکز توان بخشی ابتدایی استثنائی ۱۹ دی )ناحیه یک( با شروع سال تحصیلی در 

اختیار دانش آموزان قرار خواهد گرفت.
 

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم خبرداد:

انجام تشریفات قانونی برای شروع
 فاز دو مترو قم 

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم  از انجام تشریفات قانونی برای شروع عملیات 
اجرای فاز۲ خط A مترو در آینده ای نزدیک خبر داد. 

 منصور درویشی  در جلسه هیئت مدیره سازمان قطار شهری قم ضمن ارائه گزارشی 
از پیشرفت و وضعیت کنونی پروژه های مترو و مونوریل از برنامه های این سازمان برای 
جذب حداکثری منابع مالی برای سال آینده خبر داد و حمایت بیش از پیش اعضاء 

هیئت مدیره را برای پیشبرد مسائل مالی و فنی پروژه های سازمان خواستار شد.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به مصوبه شورای عالی فنی مبنی بر 
کاهش قرارداد قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( و صرفاً اتمام فاز ۱ خط A مترو قم 
 A توسط این پیمانکار، از انجام تشریفات لازم برای شروع عملیات اجرای فاز۲ خط
مترو و انجام فراخوان برای ساخت دو ایستگاه با مشارکت بخش خصوصی در آینده ای 

نزدیک خبر داد.
 

رئیس جمعیت هلال احمر :

۲ میلیون و ۴۰۰ هزار خدمت درمانی
 به زائران اربعین ارائه شد

رئیس جمعیت هلال احمر آخرین آمار از میزان گرمازدگی و خدمات رسانی به زوار 
بیمار در اربعین ۱۴۰۱ را اعلام کرد و گفت: ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار خدمت درمانی 
به زائران اربعین ارائه شد.  به گزارش جمعیت هلال احمر پیرحسین کولیوند، درباره 
آخرین آمار ستاد ویژه اربعین از میزان ویزیت های عمومی افزود: از تاریخ ۱۷ شهریور 
تاکنون یک میلیون و ۶۴۶ هزار و ۲۰۹  نفر ویزیت عمومی شده اند و ۴۴ هزار و ۲۶۵ 
مورد مراجعه به متخصص طب اورژانس و ۲۱ هزار و 888 مورد  مراجعه به متخصص 

زنان به ثبت رسیده است.

بخشیدن کسی که در حق شما بی انصافی کرده 
است، کار آسانی نیست، اما از هر نظر به نفع شماست. 
کینه جویی علاوه بر آنکه انرژی جسمی و روحی شما را 
هدر می دهد، به سلامتی تان نیز آسیب می رساند. اما 
بسیاری از افراد به هیچ وجه نمی توانند از خطای بقیه 

چشم پوشی کنند. 
 مطمئنا همه  شما حداقل با یکی از این اشخاص 
موقع  کار،  محل  خانه،  در  مثلا  داشته اید،  برخورد 
رانندگی حتما می دانید که وقتی آتش کینه ورزی شان 
روشن شود، ممکن است چه رفتارهای زننده ای با شما 
داشته باشند. اما شما هم می توانید در برخورد با آنها 
از روش های بخصوصی استفاده کنید تا کمتر آسیب 
ببینید. محمد می گوید: »چند روز پیش در محل کارم 
خراب کاری کردم. چون اشتباه از من بود، خودم هم 
رئیسم حرف زدم  با  به عهده گرفتم.  را  مسئولیتش 
و همه چیز را روبه راه کردم. او گفت در این باره نگران 
نباشم، اما من رئیسم را خوب می شناسم؛ از حالا به 

بعد، از این مسئله علیه  من استفاده خواهد کرد.«
آنیتا می گوید: »من دوستی صمیمی دارم که از کار 
اشتباه هیچ کسی چشم پوشی نمی کند. اگر حرفی 
با  ناراحتی اش شود،  باعث  یا کاری کنید که  بزنید 
شما قهر می کند و دیگر هرگز دوباره با شما صحبت 

نخواهد کرد.«
سعید می گوید: »مادر همسرم، به خاطر موضوعی 
از دستم عصبانی شده بود و علتش را هم به من نگفته 
دریافت  هدیه ای  او  از  که  تولدم  روز  تا  درواقع  بود. 
نکردم، اصلا نمی دانستم از دستم عصبانی است. آن 
روز کمی خجالت کشیدم، اما همسرم و تمام خواهران 
و برادرانش، شروع کردند به خندیدن و پچ پچ کردن 
و درنهایت یکی از آنها گفت به خانواده ی ما خوش 
آمدی! مادرم به خاطر موضوعی از دست تو ناراحت 
پیدا  را  ناراحتی اش  دلیل  بتوانی  امیدوارم  است. 
کنی!« لیلا می گوید: »نگرانم که مبادا شبیه پدرم 
شوم. او می تواند به خاطر موضوعی، تا سال ها کینه 
به دل داشته باشد. من واقعا سعی کرده ام متفاوت 
باشم و درمورد هرچیزی که مرا ناراحت یا عصبانی 
می کند، صحبت کنم، باوجوداین احساس می کنم 
این فکر  به  و  را عقب می کشم  اوقات خودم  گاهی 

می افتم که دیگر با آن شخص حرف نزنم.«
چه چیزی باعث می شود برخی افراد، پشیمانی 
به دل  کینه  شما  از  دیگر،  بعضی  و  بپذیرند  را  شما 
بگیرند؟ هنگامی که با یکی از این افراد کینه جو مواجه 

شدید، چه کاری می توانید بکنید؟
ممکن  می گوید  روان درمانگرم  همکاران  از  یکی 
است کینه روشی برای تعیین هویت شما باشد. او فکر 
می کند بعضی افراد به این علت کینه جویی می کنند 
که به آنها حس »کسی که مظلوم واقع شده است« 
را می دهد. حس قربانی شدن ممکن است از بقیه 
مخفی و پنهان شود، مانند رئیس محمد. ممکن هم 
هست کاملا آشکار باشد، مانند پدر لیلا. اما در هر دو 
صورت، آن هویت به فرد کینه ای این حس را می دهد 

که حق با اوست.
از اوقات، حس می کند  فرد کینه ای در بسیاری 
دنیا به دو نیم شده است: آنهایی که حق با آنهاست 
این  به  روان شناسان  می کنند.  اشتباه  که  آنهایی  و 
مسئله، »دوپاره سازی« می گویند: یعنی تقسیم کردن 
افراد )احساسات، باورها و بقیه ی چیزها( به خوب و 
می گوید  بریتانیایی  روان شناس  کلین،  ملانی  بد. 
این یعنی توانایی دیدن چیزها به شیوه ای دقیق تر و 
پیچیده تر. او معتقد است این ویژگی در اوایل کودکی 
شکل می گیرد و معمولا با بالارفتن سن، گسترش 

می یابد.
اما بعضی از ما میل به سیاه وسفید دیدن چیزها را 
کاملا کنار نمی گذاریم؛ برای محافظت از خودمان 
در برابر احساس اینکه کاملا بد هستیم، مجبوریم 
خودمان را کاملا خوب ببینیم. کینه، فرد کینه ای را در 
دسته ی افرادی قرار می دهد که حق با آنهاست و فرد 

خاطی را نیز در دسته ی مقابل: افراد بد.
در این هنگام، فرد خطاکار لایق خشم و عصبانیت 
طرف مقابل است. فرد کینه ای فکر می کند شخص 
مستحق  اشتباهش،  رفتار  و  کار  به خاطر  خطاکار 

مجازات نیز هست.
همراه  خشم  و  کینه  حجم  که  است  این  مشکل 
با آن، اغلب با اشتباهِ رخ داده، متناسب نیست. از 
نظر روان شناختی، فرد کینه ای ممکن است شما 
را نه تنها به خاطر اشتباه اخیرتان مجازات کند، بلکه 
ممکن است برای اشتباه یا مجموعه ای از اشتباهات 
گذشته تان نیز مجازات تان کند. آن اشتباهات، اغلب 
در دوران کودکی اتفاق افتاده اند، یعنی زمانی که فرد 
مظلوم، قدرت کمی برای پاسخ به صدمات واردشده 
داشته یا اصلا قدرتی برای مقابله نداشته است. او 
چون هیچ چاره ای جز نگه داشتن خشم و غیظ در 
درونش نداشته است، به فردی کینه ای تبدیل شده 
است. حالا به خودش حق می دهد خشمگین و کینه 
ای باشد، هرچند ممکن است احساساتش را روی فرد 

اشتباهی تخلیه کند.
و  خشم  مسئله ی  درمورد  مدت هاست  روان کاوان 
پرخاشگری اختلاف نظر دارند. آیا همان طور که فروید 
و طرف دارانش معتقدند، خشم یکی از محرک های 
اساسی انسانی است؟ یا همان طور که هینز کوهت 
و پیروانش باور دارند، همیشه واکنشی به احساس 

صدمه یا تهدید است؟
نظریه پردازان  و  عصب شناس  دانشمندان 
دل بستگی، توضیح احتمالی دیگری نیز دارند: خشم 
و پرخاشگری در اغلب موارد )اگر نگوییم همیشه( 
ترکیبی است از ویژگی های ذاتی، استعداد بیولوژیکی 
کسی  وقتی  به عبارت دیگر،  زندگی.  تجربه های  و 
در مدتی طولانی به کینه ورزی تمایل داشته باشد، 
این مسئله حداقل تاحدی مربوط می شود به اینها: 
تجربیاتش  است،  شده  متولد  آن  با  که  شخصیتی 
در طول زندگی و نیز روشی که در دوران رشد برای 
رویارویی با احساساتش یاد گرفته است. این ترکیب 
احساس  هنگام  در  نورون ها  شلیک  چگونگی  بر 
شلیک  می گذارد.  اثر  عصبانیت  یا  آسیب دیدگی 

نورون های ما نیز رفتار ما را متأثر می کند.
در مقابل فردی که کینه  شما را به دل گرفته است، 

چه کاری می توانید انجام دهید؟
۱. عذرخواهی کنید

را  آن  اشتباهی کرده اید، مسئولیت  کار  واقعا  اگر 
و  کرده اید،  اشتباه  کنید  اعتراف  بگیرید:  به عهده 
برای جبران آن هر کاری می توانید، بکنید. اگر فکر 
نمی کنید کار اشتباهی انجام داده باشید اما می دانید 
طرف مقابل تان این طور فکر می کند، بگذارید بداند 
که متوجه  دیدگاه متفاوتش هستید و البته از عمد 
باعث ایجاد مشکل موردنظر نشده اید. اجازه دهید 
طرف مقابل بداند که از وضعیت پیش آمده متأسفید، 
حتی اگر فکر می کنید خطایی از شما سر نزده است.

کاری  چه  اوضاع،  بهترکردن  برای  بپرسید   .۲
می توانید بکنید

گاهی اوقات نیات خوب شما به همراه عذرخواهی، 
کافی خواهد بود، اما خودتان را آماده کنید؛ ممکن 
است رئیس شما مانند رئیس محمد، حتی پس از 
عذرخواهی شما، از اشتباه تان چشم پوشی نکند و 

راهی برای بدترکردن اوضاع پیدا کند.
۳. بپذیرید اگرچه کار اشتباهی کرده اید، احتمالا 
اوضاع آن قدر که فرد کینه  ای وانمود می کند، مطلقا 

سیاه  و سفید نیست
این چیزی نیست که بخواهید به طرف مقابل تان 
بگویید، اما حداقل می تواند به شما کمک کند دیدگاه 

واقع بینانه تری درباره ی رفتارتان داشته باشید.
۴. بهتر است به یاد داشته باشید کینه  ای شدن آن 

فرد، احتمالا دلایل بسیاری دارد
شاید پدر یا مادرش دائما از او انتقاد می کرده اند 
و او همچنان سعی دارد در برابر آن درد از خودش 
محافظت کند. شاید هم خواهر یا برادر کوچک ترش 
هیچ گاه سرزنش نمی شده اند، درحالی که او همیشه 
به خاطر هرگونه سرپیچی از قوانین خانواده، مجازات 
می شده است. حتی بدتر از همه، شاید او را به یاد 
یا برادر کوچک ترش می اندازید و به همین  خواهر 

خاطر، شما را مجازات می کند.
از  دفاع  برای  دلیل آوردن  و  از عذرخواهی  بعد   .۵

خودتان، مسئله را رها کنید
اگر دائما تلاش کنید دیدگاه تان درمورد آن مسئله، 
مورد تأیید طرف مقابل قرار بگیرد، حس کینه را در 
او تقویت خواهید کرد. فرد کینه ای در بسیاری از 
موارد، درنهایت دست از کینه جویی برمی دارد. گاهی 
اوقات این تغییرِ موضع با تغییر برخورد شما، سریع تر 
اتفاق می افتد. سعی کنید وانمود کنید از عصبانیت 
آن شخص اصلا نگران نیستید و ببینید چه اتفاقی 
باورند  این  بر  شناختی رفتاری  درمانگرانِ  می افتد. 
که گاهی اوقات می توانیم با وانمودکردن به درستی 

چیزی، وضعیت را تغییر دهیم.
۶. از خارج رابطه، پشتیبانی مثبت دریافت کنید

درمورد  سعید  همسر  خانواده ی  که  هنگامی 
عصبانیت مادرشان او را دست انداختند، او احساس 
خجالت کرد، اما وقتی گفتند مادرشان با همه این 
رفتار را دارد، احساس خیلی بهتری پیدا کرد. او گفت: 
»مثل این بود که واقعا بخشی از خانواده شده بودم.« 
این وضعیت در محل کار، دشوارتر است: نباید درمورد 
رئیس یا حتی همکارتان شکایت کنید، اما ممکن 
است لازم باشد به طور غیرمستقیم کمی اطلاعات 
جمع کنید. می توانید از همکار قدیمی ترتان بپرسید: 
»آیا او تابه حال از دست تو هم عصبانی شده است؟« 
اجازه ندهید گفت وگوی تان به بدگویی تبدیل شود، 
اما از او سؤال کنید برای مقابله با این وضعیت، چه 
کرده است. متوجه خواهید شد که تنها نیستید و 

حتی ممکن است توصیه های مفیدی دریافت کنید.
از  باشید  مجبور  است  ممکن  مواقع  برخی   .۷

امیدواری برای تغییردادن شرایط دست بردارید
وقتی این اتفاق می افتد، ممکن است زمان ترک 
باشد.  رابطه  به هم زدن  حتی  یا  رفاقت  قطع  کار، 
به عنوان مثال، آنیتا درنهایت متوجه شد هیچ امیدی 
می گوید:  او  ندارد.  وجود  دوستی اش  ترمیم  برای 

»خیلی غمگین بودم، اما زمانِ رفتن بود.«
اگر در محل کار با مافوقی کینه ای برخورد دارید و در 
موقعیتی نیستید که آنجا را ترک کنید، شرایط دشوارتر 
هم می شود. اگر می توانید از حمایت همکاران تان 
استفاده کنید، اما در صورت امکان، این کار باید بدون 
شکایت یا بدگویی از رئیس تان صورت بگیرد، چون 
در غیر این صورت فقط احتمال ادامه ی کینه جویی 
افزایش می یابد. سعی کنید به خاطر داشته باشید 
به  اما فقط  به نظر برسد،  اگر کینه، شخصی  حتی 
شما مربوط نمی شود؛ چیزی در ذهن طرف مقابل 
وجود دارد که از آن اطلاعی ندارید و اصلا ارتباطی 
شخص  مشکلات  به  کینه  درنهایت،  ندارد.  شما  با 
کینه ای برمی گردد، نه فردی که هدف کینه توزی قرار 

می گیرد.

کینه جویی به سلامتی تان آسیب می رساند ؛

چگونه با افراد کینه ای رفتار کنیم

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش گفت: فراهم کردن دسترسی 
آموزشی حداقل وظیفه و تکلیف دولت است و این امر با مشارکت همگانی در کشور 

محقق خواهد شد. 
محمد مهدی کاظمی در برنامه "صبح به خیر ایران" به سوالات مردمی پیرامون 
بازگشایی مدارس در شرایط همه گیری کرونا، عدالت آموزشی، جذب فرهنگیان 

بازنشسته و مهارت آموزی در آموزش متوسطه پاسخ داد.
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش درباره بازگشایی مدارس اعلام 
کرد: امسال در روز دوم مهر زنگ آغاز سال تحصیلی و زنگ ایثار و مقاومت در 
مدارس زده می شود.  مهر امسال بعد از ۲۵ ماه تعطیلی مدارس سراسر کشور 
بازگشایی خواهند شد. دانش آموزان کلاس اولی در روز ۳۰ و ۳۱ شهریور ماه برای 

شرکت در »جشن شکوفه ها« به مدرسه خواهند رفت.
وی افزود: امسال ۹۰۰ هزار فرهنگی و ۱۶ میلیون و سی هزار دانش آموز در 
مدارس حضور پیدا می کنند. که از این تعداد ۴۹ درصد دختران و ۵۱  درصد 
پسران هستند. امیدواریم با همراهی همه ماه مهر با نشاط آغازشود و  در طول سال 
تحصیلی نیز بتوانیم در راستای ارتقای کیفیت آموزش، اجرای برنامه های تحولی را 

به خوبی پیش ببریم.
کاظمی ضمن توصیه به دانش آموزان متوسطه برای تزریق دز یادآور و تکمیل 
واکسیناسیون اظهارکرد: در خرداد ماه سال جاری بیش از 8۵ درصد دانش آموزان 
بالای ۱۲ سال دز دوم واکسن خود را دریافت کرده بودند. با توجه به استمرار شرایط 
شیوع کرونا با این وجود دانش آموزان از ماسک استفاده کنند و کلاس های درس نیز 
باید از تهویه هوا مناسب برخوردار باشند. همچنین توصیه می کنیم دانش آموزان 
زیر ۱۲ سال هم با توجه به تائیدیه های وزرات بهداشت واکسن مناسب خود را تزریق 

کنند. اما واکسیناسیون اجباری نیست.
وی ادامه داد: ۱۴ فرورردین امسال و پس از بازگشایی مدارس به مدت دو ماه، 
۹۴ درصد دانش آموزان در کلاس های درس حضور یافتند با این وجود و شروع 
پیک جدید کرونا ما شاهد افزایش مبتلایان و اوج گیری آن نبودیم و دلیل آن رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی توسط فرهنگیان و دانش آموزان بود.
معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش وپرورش اظهارکرد: در آموزش غیرحضوری 
هایی  برنامه   پرورش  و  آموزش  داد.  رخ  دانش آموزان  یادگیری  برای  مشکلاتی 

برای جبران این مساله در نظر گرفته است. در تابستان امسال و بصورت رایگان 
دانش آموزانی که نتوانسته بودند حد نصاب را در دوره تحصیلی خود را کسب کنند، 
در طرح تعمیق و تثبیت یادگیری شرکت کردند تا مشکلات یادگیری آنان رفع شود.

کاظمی با بیان اینکه تحقق عدالت اجتماعی که شعار دولت سیزدهم است، 
در گرو عدالت آموزشی است، گفت: جهت برقراری عدالت آموزشی در تمامی 
استان های کشور و بین طبقات اجتماعی، مطابق فرمایشات مقام معظم رهبری، 
قرارگاه عدالت آموزشی و تربیتی و نصیب برابر آموزشی تشکیل شده است و با 

استفاده از ظرفیت های کشور در تحقق اهداف خود گام برمی داریم.
در  افزود:  پرورش  و  آموزس  وزارت  متوسطه  معاونت  اقدامات  تشریح  در  وی 
دسترسی  و  تحصیلی  حداکثری  پوشش  بر  ما  تمرکز  هدف  این  تحقق  جهت 
آموزش با کیفیت است. برای نیل به این هدف و بازگشت به تحصیل۴۰ هزار 
دانش آموز بازمانده از تحصیل طرح »احسان دانش« را در مناطق کمتر برخوردار 
اجرا کرده ایم. در این طرح بهترین دبیران آموزش متوسطه دوم آموزش و پرورش 
مشارکت می کنند. معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش در پاسخ به 
نفر  امسال ۲۵هزار  دوره گفت:  این  در  بازنشسته  فرهنگیان  کارگیری  به  نحوه 
از دانش آموختگان دانشگاه فرهنگیان و ۳۴ هزار نفر از طریق ماده ۲8 نیروی 
فرهنگی جذب کرده  ایم و در بخش هایی نیز از همکاران شاغل و فراخوان فرهنگیان 

بازنشسته استفاده خواهد شد.
عضو شورا معاونان وزارت آموزش و پرورش درباره اهمیت مهارت آموزی در آموزش 
متوسطه بیان کرد: توسعه آموزش های مهارت محور از سویی به اشتغال جوانان پس 
از اتمام دوره تحصیل کمک خواهد کرد و از سوی دیگر نقش مهمی را در توسعه 
اقتصادی کشور ایفا می کند.  به همین مظور در دوره متوسطه اول، تمرکز بر آموزش 

مهارت برنامه نویسی و کدنویسی به نوجوانان است.
وی درباره مهارت آموزی در دوره متوسطه دوم افزود: این امر با اولویت مهارت 
آموزی مدارس شبانه روزی و مدارس فنی حرفه ای صورت خواهد گرفت. همچنین 
با مشارکت وزارت کار در تعدادی از مدارس باشگاه های کارآفرینان نوجوانان را 
تشکیل داده و همکاران فرهنگی را نیز برای بسترسازی این امر آموزش دادیم. 
این طرح امسال به شکل محدود در تعدادی از مدارس و به زودی در تمام مدارس 

اجرایی خواهد شد.

معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش
کلاس اولی ها ۳۰ و ۳1 شهریور مدرسه می روند
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رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین:

ایران دروازه ترانزیتی سازمان 
همکاری های شانگهای می شود

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین گفت: موقعیت جغرافیای ایران به گونه ای 
است که دروازه غربی سازمان همکاری های شانگهای محسوب می شود و می تواند 

مسیر ترانزیتی اتصال کشورهای عضو سازمان شانگهای باشد. 
همکاری های  سازمان  اینکه  بیان  با  ایرنا  با  گفت وگو  در  حریری«  »مجیدرضا 
شانگهای با اهداف نظامی و امنیتی تشکیل شد، اظهار داشت: در حال حاضر تعداد 
اعضای این سازمان به هشت کشور رسیده است، به همین دلیل شمایل اقتصادی 

نیز پیدا کرد، اما فعالیت های سازمانی مشخصی ایجاد نشده است.
وی با اشاره به مراودات تجاری کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای، 
خاطرنشان کرد: روسیه و چین با پول ملی تبادلات تجاری خود را انجام می دهند 
که می توانیم از این روش و فرصت بهره مند شویم؛ زیرا این سازمان پتانسیل بسیاری 

برای ایجاد فرصت همکاری فراهم می کند.
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین تاکید کرد: در زمینه پولی و بانکی قرار 
بود صندوق مشترکی برای این سازمان و اعضای آن شکل بگیرد که تاکنون به نتیجه 
قطعی دست نیافته و از سوی دیگر می توان از پول واحد برای توسعه مبادلات نیز 
بهره مند شد، اما به دلیل تفاوت بافت سیاسی و اقتصادی اعضا نیاز به طی شدن 
کشورهای  به عنوان  چین  و  هند  داشت:  اظهار  حریری  دارد.  طولانی  مسیری 
پرمصرف تر انرژی شناخته می شود و ایران و روسیه بزرگ ترین ذخایر سوخت فسیلی 
را در اختیار دارند که با ایجاد همکاری ها از طریق سازمان شانگهای معاملات انرژی 
روان تر خواهد شد؛ همچنین روسیه و چین مبادلات دو جانبه ای را با یکدیگر دارند 
که زمینه را برای توسعه روابط کشورهای عضو فراهم می کند. وی با بیان اینکه ایران 
دروازه غربی کشورهای عضو سازمان همکاری های شانگهای محسوب می شود، 
تصریح کرد: با توجه به موقعیت جغرافیایی ایران می توانیم مسیر ترانزیتی مناسبی 
میان این کشورها باشیم؛ زیرا دو کشور هند و چین می توانند از طریق زمینی با ایجاد 
خط لوله از طریق خاک ایران و روسیه انرژی مصرفی خود را دریافت کنند. رییس اتاق 
بازرگانی مشترک ایران و چین گفت: اعضای دیگر سازمان همکاری های شانگهای 
تنها به صورت دریایی می توانند محصولات خود را منتقل کنند که این فرصتی بزرگ 
را برای ایران فراهم می کند تا با استفاده از آن، دستاوردهای بسیاری از ترانزیت داشته 
باشد. حریری با اشاره به دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم در مورد توجه قرار دادن 
کشورهای همسایه برای توسعه تجارت، اظهار داشت: اعضای سازمان همکاری های 
شانگهای یا همسایه ایران یا در نزدیکی کشور قرار دارند و گسترش روابط با آنها از 
مدت ها قبل در دستور کار قرار گرفته است. وی خاطرنشان کرد: امکانات دیگری در 
قالب سند ۲۵ ساله ایران و چین، سند همکاری ایران و روسیه و تفاهماتی که پروژه 
یک جاده و کمربند، در کنار فرصت جدید همکاری با شانگهای تعریف شده است که 
می توانیم با بهره مندی از آن دیپلماسی اقتصادی گسترده ای را شکل داد. به گفته 
رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و چین، بهره مندی از این فرصت به دو بخش تقسیم 
می شود یا با ادامه دار شدن تحریم ها از این فرصت بهره مند می شویم یا رفع تحریم 

فرصت گسترده ای را برای توسعه روابط تجاری اقتصادی برای کشور فراهم می کند.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس:
تعرفه واردات خودرو های باکیفیت کاهش یابد 
از  مردم  تمامی  بهره مندی  برای  گفت:  مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو 

خودرو های باکیفیت باید تعرفه واردات خودرو کاهش یابد.
حسین نوش آبادی وضعیت صنعت خودروسازی، گفت: به دلیل سیاست های 
اشتباهی که در پیش گرفته شده، مردم از داشتن خودروی ایمن و ارزان محروم 
شدند در واقع خودروسازان به بهانه تقویت و حمایت از خودروی ملی، ارتباط خود 
را با صنعت خودروسازی جهان ازبین برده ایم و مردم به سختی و دشواری افتاده اند.
نماینده مردم ورامین، پیشوا و قرچک در مجلس شورای اسلامی برخی خودرو های 
داخلی را به ارابه های مرگ تشبیه کرد و افزود: بی کیفیتی خودرو های داخلی و ناایمن 

بودن آن ها که جان مردم را به مخاطره می اندازد، قابل توجیه و پذیرش نیست.
مردم با بیان اینکه تا زمانی که در صنعت خودروسازی رقابت ایجاد نشود وضعیت 
این صنعت در کشور تغییر نمی کند، اضافه کرد: برخی مطرح می کنند که واردات 
موجب آسیب به تولید داخل می شود، ممکن است این موضوع در کوتاه مدت 

صحت داشته باشد، اما در بلندمدت به نفع خودروسازان داخلی و مردم است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به اینکه در بازار انحصاری خودروساز 
خود را ملزم به رقابت نمی داند، زیرا مردم ناچارند خودرو را با هر کیفیت و هر قیمتی 
خریداری کنند، ادامه داد: زمانیکه مردم در صف خرید خودرو هستند و ده ها نفر در 

نوبت دریافت این کالا، ارتقا کیفیت برای خودروساز اهمیتی نخواهد داشت.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی سختگیری 
در واردات خودرو را دلیل دیگری برای افزایش مشکلات موجود در این حوزه دانست 
و تصریح کرد: حقوق مردم باید محترم شمرده شود همانگونه که برای کالا ها و 
خدمات، واردات و صادرات انجام می شود باید دغدغه های مربوط به واردات نیز رفع 
شود ما به دنبال آسیب به تولید داخل نیستیم، اما این موضوع نباید به بهای جان 
مردم تمام شود. نوش آبادی با بیان اینکه برای بهره مندی تمامی مردم از خودرو های 
باکیفیت باید تعرفه واردات کاهش یابد، افزود: اگر خودروسازان داخلی بدانند که به 
جز محصولات تولیدی شان، خودرو هایی با کیفیت و ارزان قیمت نیز در بازار وجود 
دارد، برای ارتقا کیفیت و کاهش قیمت تمام شده، تمام تلاش خود را به کار می برند.

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی :

بانک مرکزی به پنجره واحد خدمات 
دولت الکترونیک متصل می شود 

معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: چهار خدمت پرکاربرد بانک مرکزی 
پس از بازبینی و طی مراحل نهایی، طی چند روز آینده از طریق پنجره واحد خدمات 

دولت الکترونیک ارایه می شود.
محرمیان با بیان این که ظرف چند روز آینده برخی خدمات پرکاربرد این بانک 
به پنجره واحد خدمات دولت الکترونیک منتقل می شود اظهار کرد: خوشبختانه 
با همکاری نزدیک میان وزارت ارتباطات با اداره مهندسی نرم افزار بانک مرکزی 
دولت  خدمات  واحد  پنجره  به  را  مرکزی  بانک  پرکاربرد  خدمت  چهار  توانستیم 
الکترونیک منتقل کنیم که مراحل نهایی و بازبینی خود را می گذراند و ظرف چند روز 

آینده و پس از بازبینی های نهایی عملیاتی خواهد شد.
محرمیان تصریح کرد: نخستین خدمت شامل استعلام تمام حساب های یک فرد 
در تمام بانک های کشور است، دومین خدمت نیز استعلام چک های برگشتی است 
که رفع سوء اثر نشده است. وی افزود: سومین خدمت شامل نمایش حساب های 
مسدود شده فردی است که در شبکه بانکی چک برگشتی دارد؛ بنابراین در صورتی 
که حساب های فردی بابت چک برگشتی مسدود شده باشد، این موارد نیز برای وی 
نمایش داده می شود و می تواند حساب های مسدودی را مشاهده کند و خدمت 
پرکاربرد چهارم نیز شامل لیست تسهیلاتی است که یک فرد از شبکه بانکی دریافت 

کرده است.
محرمیان تاکید کرد: که این خدمات ظرف چند روز آینده و پس از بازبینی های 
دولت  خدمات  واحد  پنجره  به  نیز  مرکزی  بانک  و  شد  خواهد  عملیاتی  نهایی 

الکترونیک متصل می شود.

ایمان / مسعود ستاری / پژوهشگر امور اقتصادی
اینکه جامعه درباره مالیات و نظام مالیاتی چگونه فکر می کند، چه نگاه و 
نگرشی درباره آن دارد و چه رفتار مالیاتی  از خود نشان می دهد برای اقتصاد 
کشور، پسامدهای عملی در پی دارد. از این رو بسیار مهم است که پیش از هر 

اقدام مالیاتی، افکار عمومی درباره آن آگاه و اقناع شود. 
جایگاه مهم نظام مالیاتی در اقتصاد هر کشوری مورد تاکید متخصصان و 
اندیشمندان اقتصادی است. هرچند دولت ها نگاه درآمدی به مالیات دارند و 
این امر اشتباه نیست اما مالیات بسیار فراتر از تأمین بودجه دولت ها در اقتصاد 
نقش ایفا می کند. مالیات و نظام مالیاتی، بانی و حامی نظم اقتصادی است. به 
هر میزان که سیستم مالیاتی ضعیف باشد، به همان میزان بی نظمی و آشفتگی 
بر بازارهای مختلف چیره می شود. موضوع فقط فرار مالیاتی یا ضعف قوانین 
مالیاتی نیست. اگر روش و شیوه مالیات ستانی دولت ها درست نباشد، ممکن 
است مالیات ستانی به ضرر اقتصاد کشور تمام شود و به ویژه به بخش تولید 

آسیب برساند.
موضوع فقط فرار مالیاتی یا ضعف قوانین مالیاتی نیست؛ اگر روش و شیوه 
ضرر  به  ستانی  مالیات  است  ممکن  نباشد،  درست  دولت ها  مالیات ستانی 

اقتصاد کشور تمام شود و به ویژه به بخش تولید آسیب برساند
از این نظر، اقتصاد ایران دچار کاستی هایی بوده و نظام مالیاتی آن نیازمند 
اصلاحات بنیادی است. دولت برای دستیابی به منابع پایدار و کاهش وابستگی 
بودجه به نفت و همچنین جلوگیری از فرار مالیاتی و برقراری عدالت مالیاتی و 

کمک به بهبود عدالت اجتماعی، چاره ای جز اصلاح نظام مالیاتی ندارد.
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی

وضعیت  ایران  در  ستانی  مالیات  می دهد  نشان  که  شاخص هایی  از  یکی 
مناسبی ندارد نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی است. برای نسبت مالیات 
به تولید ناخالص داخلی ایران اعداد متفاوتی گفته شده، اما به طور کلی عددی 
بین ۶ تا ۷ درصد است. این رقم با نسبت مالیات به تولید ناخالص کشورهای 

توسعه یافته که گاهی بالای ۳۰ درصد است فاصله زیادی دارد. با این حال، در 
برنامه ششم توسعه هدف ۱۰ درصدی برای آن در نظر گرفته شده است.

طبق گفته های وزیر اقتصاد و داریی، برنامه دولت این است که در چهار سال 
پیش رو نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی را ۵۰ درصد رشد دهند؛ یعنی 
هدف دولت این است که به همان ۱۰ درصد برنامه ششم برسد. دستیابی به این 

هدف نیز باید از طریق »مالیات ستانی هوشمند و عادلانه« تحقق یابد.
تا به حال سازمان مالیاتی کشور دست کم در راستای هوشمند سازی نظام 
مالیاتی در چهار پروژه بزرگ درگیر بوده است. دو مورد از آنها دارای اهمیت 
بیشتری، به ویژه از نظر ارتباط با مودیان مالیاتی هستند. یکی از این پروژه ها که 
به صورت مستقیم با مودیان سروکار دارد »پنجره واحد خدمات الکترونیکی« و 

دیگری قانون »پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان« است.
از طریق پنجره واحد الکترونیک، خدماتی مانند مشاهده اطلاعات پرونده های 
ابلاغ  کارتابل  افزوده،  ارزش  بر  مالیات  و  مستقیم  مالیات  بخش  در  مالیاتی 
الکترونیک، ارائه اظهارنامه های مالیاتی، رفع تعهدات ارزی و ... ارائه می شود. 

قرار بر این است با تکامل این سامانه بیش از ۷۰ خدمت به مودیان ارائه شود.
»پایانه های  قانون  اجرای  کشور  مالیاتی  هوشمندسازی  پروژه  مهمترین 
فروشگاهی و سامانه مودیان« است. یکی از مهمترین برنامه های پیشنهادی 
وزیر اقتصاد نیز اجرای کامل قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و 
تکمیل آن مبتنی بر تفکیک حساب های تجاری و غیرتجاری و هوشمندسازی 

نظام مالیاتی کشور است.
اتصال کارتخوان ها به سازمان امور مالیاتی

بر اساس قانون پایانه های فروشگاهی، همه کسب وکارها در کشور از طریق 
این پایانه به سازمان امور مالیاتی کشور متصل خواهند شد. یکی از ابزارهای 
این کار، اتصال دستگاه های کارتخوان است که در بیشتر کسب وکارها استفاده 

می شود.
براساس داده های موجود، از حدود ۱8 میلیون و ۷۷۹ هزار  کارتخوان در 

اختیار مودیان، نزدیک به هشت میلیون و ۳۰۰ هزار کارتخوان به صورت فعال به 
پرونده های مالیاتی متصل شده اند.

تفکیک حساب تجاری از غیرتجاری
قانون  بند ۱۰  با  نیز مرتبط  افراد  و غیرتجاری  تجاری  تفکیک حساب های 
پایانه های فروشگاهی است. این دو در کنار یکدیگر از مهمترین راه های ایجاد 

شفافیت مالی و جلوگیری از فرار مالیاتی هستند.
در صورتی که دولت بتواند حساب های تجاری و غیرتجاری افراد را از یکدیگر 
بسیار سخت  اقتصادی  فعالیت های  پنهان کردن  امکان  تفکیک کند، دیگر 
خواهدشد و بدین ترتیب بخش غیر رسمی و زیرزمینی اقتصاد به ناچار آشکار 

شده و به جرگه اقتصاد رسمی خواهد پیوست.
بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار، چنانچه حسابی بیش از ۱۰۰ واریزی در 
ماه داشته باشد و مجموع این واریزی ها حداقل ۳۵ میلیون تومان باشد حساب 

مورد نظر تجاری به شمار می رود.
طبق آمارهای بانک مرکزی، تا پایان خردادماه امسال ۴۱8 میلیون و ۱۳۱ 
هزار و ۹۳۱ کارت بانکی از سوی بانک ها و موسسه های اعتباری صادر شده 
است. از این تعداد ۲۷۲ میلیون و ۹8۶ هزار و ۹۶۵ کارت برداشت، ۴ میلیون و 
۳۰۴ هزار و ۳۴۶ کارت اعتباری و ۱۴۰ میلیون و 8۴۰ هزار و ۶۲۰ کارت خرید/

هدیه بوده است.
از آنجایی که به طورمعمول برای هر حساب بانکی یک کارت برای انجام امور 
برداشت و انتقال و ... صادر می شود می توان آمار تعداد کارت های بانکی را تا 
حدود زیادی معادل تعداد حساب های بانکی افراد دانست. البته تعداد حدود 
۱۴۱ میلیون کارت اعتباری از این قاعده جداست و متصل به شماره حساب 

بانکی نیستند.
حساب  میلیون   8 امسال  مردادماه  پایان  تا  اعلام شده،  آمارهای  براساس 
تجاری جدید در دولت سیزدهم شناسایی شده است. اگر همان حدود ۲۷۳ 
میلیون کارت برداشت را در نظر بگیریم کمی بیش از ۲ درصد از حساب های 

بانکی به عنوان حساب ها تجاری شناسایی شده است.
بدون شک تعداد حساب های تجاری به همین مقدار محدود نخواهد شد و 
تا پایان مهلت تعیین شده برای اعلام حساب تجاری از سوی فعالان اقتصادی 
افزایش خواهد داشت. اما یک نکته برای ما روشن است و آن اینکه امروزه بیش 
از هر زمان دیگری اقتصاد کشور و به ویژه نظام مالیاتی به هوشمندسازی نزدیک 
از فرار  شده و دیگر زمینه های لازم برای کاهش شکاف مالیاتی و جلوگیری 

مالیاتی فراهم شده است.
به  را  بالقوه  مالیاتی  ظرفیت  و  وصول شده  مالیات  تفاوت  اقتصاد  علم  در 
اصطلاح »شکاف مالیاتی« می نامند. این شکاف حاصل فرار مالیاتی بخش 
غیررسمی اقتصاد، فرار و اجتناب مالیاتی بخش رسمی )عدم پرداخت مالیات با 

سوءاستفاده از خلاءهای قانونی(، معوقات مالیاتی و... است.
طبق برآوردهای محققان اقتصادی، روند میزان شکاف مالیاتی در کشور از 
سال ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۹ نشانگر افزایش رقم مطلق شکاف مالیاتی از ۷۵ هزار 
میلیارد تومان در سال ۱۳۹۲ به ۱۳۲ هزار میلیارد تومان در سال ۱۳۹۹ است. 
همچنین شاخص نسبت شکاف مالیاتی به کل ظرفیت بالقوه درآمد مالیاتی در 
سال ۱۳۹۹ به ۳۵ درصد رسیده؛ این نسبت به طور متوسط در 8 سال گذشته 
۴۱ درصد بوده و این در حالی است که شاخص یاد شده در کشورهای پیشرو در 

نظام مالیاتی به طور متوسط ۱۵ درصد بوده است.
 امید آن می رود که هوشمندسازی نظام مالیاتی و اجرای قوانینی مانند قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان و اقداماتی همچون تفکیک حساب های 
تجاری و غیرتجاری بتواند به شفافیت هرچه بیشتر در اقتصاد کشور، کاهش 

وابستگی بودجه به نفت و ساماندهی کل اقتصاد منجر شود.

باید پیش از هر اقدام مالیاتی، افکار عمومی درباره آن آگاه و اقناع شود ؛

اما و اگرهای تفکیک حساب های تجاری از غیرتجاری

معاون سازمان امور مالیاتی :

بساط حساب های اجاره ای جمع می شود
معاون سازمان امور مالیاتی اظهار داشت: در ۵ ماهه اول 
امسال ۴8.۵ از کل درآمدهای دولت از نظام مالیاتی تامین 

شده که این رکورد بسیار قابل توجهی است. 
سعید توتونچی در گفت وگو با ایلنا درباره میزان فرار مالیاتی 
اصناف به ویژه پزشکان اظهار داشت: واقعیت این است که 
بخش قابل توجهی از تولید ناخالص کشور متوجه بخش 
اصناف و بازرگانی است که نسبت به بخش صنعت، کشاورزی 
و سایر بخش ها سهم اصناف بالا است اما در حال حاضر  
مطالعه دقیقی درباره فرار مالیاتی صنف پزشکان وجود ندارد.  
وی با اشاره به اقدامات انجام شده برای جلوگیری از فرار 
مالیاتی اصناف، گفت: دو اقدام مهم انجام شده، اول اینکه  
براساس قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان بانک 
مرکزی نسبت به تفکیک حساب تجاری و غیر تجاری اقدام 
کرده و اقدام دیگر هم ساماندهی دستگاه های پوز بوده است.
معاون سازمان امور مالیاتی با اشاره به تفکیک حساب های 
تجاری و غیرتجاری ادامه داد: با تفکیک حساب های تجاری 
و غیر، بساط حساب های اجاره ای جمع می شود و از این 
را  حساب ها  تمام  کارکرد  مرکزی  بانک  الگوریتم های  پس 
مورد ارزیابی قرار می دهد و حساب افرادی از جمله منشی ها 
خودشان  که  پزشکان  آشنایان  و  اقوام  منشی ها،  فرزند  و 
فعالیت اقتصادی ندارند اما حساب خود را در اختیار پزشکی 
می گذارند، مورد رصد قرار گرفته و به عنوان حساب تجاری 
با  شده  اعلام  که  آنچه  طبق  شد.  خواهد  داده  تشخیص 
توجه به الگوریتم های محاسباتی، تعداد پرداخت های ۱۰۰ 
تراکنش اعم از از کارت به کارت و انواع واریز به حساب و 
همچنین واریز بالای ۳۵ میلیون تومان در ماه حساب تجاری 

تشخیص داده می شود.  
طرح  این  از  پس  رصد ها،  این  با  کرد:  تاکید  توتونچی 
درخواست هایی مانند کارت به کارت از درگاه یا اینترنتی 

دوباره  و  می شود  بلااثر  پوز،  دستگاه  از  استفاده  بجای 
دستگاه های پوز به کار برمی گردند.

وی با بیان اینکه  حساب های تجاری و غیرتجاری دو تفاوت 
ویژه دارند و حساب های غیرتجاری هم حجم گردش مالی 
پایین و تعداد پرداخت و تراکنش های پایینی دارد، افزود: 
البته قانون استثنائاتی را هم قائل شده  است، احتمال دارد 
در یک ماه از سال حجم گردش مالی حساب غیرتجاری از 
سقف تعیین شده عبور کند، برای این مواقع این امکان دیده 
شده که فرد توضیحات خود را به نظام بانکی و سازمان امور 

مالیاتی ارایه دهد و در صورت قانع بودن توضیحات فرد، 
حساب وی همچنان شخصی و غیرتجاری تلقی می شود و 

مشمول مالیات نخواهد شد.
اقدام  همچنین  داد:  ادامه  مالیاتی  امور  سازمان  معاون 
دیگر انجام شده برای جلوگیری از فرار مالیاتی، ساماندهی 
دستگاه های پوز بوده  است که براین اساس  تمام دستگاه های 
پوز باید به یک پرونده مالیاتی متصل شده باشند و از مهرماه 
هم هیچ دستگاه پوز فعالی در کشور نخواهیم داشت مگر 

اینکه به پرونده مالیاتی وصل شده باشد.

سال های  در  اصناف  مالیات  فرار  میزان  درباره  توتونچی 
اخیر اظهار داشت: در قانون بودجه ردیفی با عنوان ردیف 
مشاغل آمده  که همان مالیات اصناف است. در سال های 
گذشته اعداد این ردیف هم به لحاظ ارقام مصوب شده و 
هم عملکرد، پایین و غیرواقعی بود و نسبت به ظرفیتی که در 
صنف اقتصادی کشور وجود دارد و حجم مبادلات حدود ۴ 
میلیون نفر در صنف فعال گروه های مختلف، مالیات ۷ تا ۱۰ 
هزار میلیارد تومان واقعا ناچیز است از این رو نسبت به تغییر 

ارقام مالیاتی اصناف اقدام شد.  
وی گفت: در سال های ۹۹ و ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ این اعداد به 
صورت واقع بینانه اصلاح شد البته نه به این معنا که یک شبه 
به عدد مطلوب و ایده آل برسد اما رشدهای منطقی به آن داده 
شد. همچنین به دنبال آن احکام متناسبی در قوانین بودجه 
آمد که سازمان امور مالیاتی دستش باز باشد تا مالیات به حق 

را بگیرد.
گذشته  در سال  داد:  ادامه  مالیاتی  امور  معاون سازمان 
حدود ۱8 هزار میلیارد تومان برای مالیات اصناف در نظر 
گرفته شد و پس از آن حکمی مصوب شد که واریزی پوزهای 
فعالان اقتصادی درآمد محسوب  شود. همچنین امسال برای 
اولین بار با دو روش مالیات توافقی مبتنی بر تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم و روش حالت عادی و اظهارنامه 
شرایط بسیار مطلوبی در وصول مالیات داشتیم بطوریکه 
تعداد اظهارنامه ها تا ۵۰ درصد رشد داشته و مالیات ابرازی 
مودیان حدود ۲۰۰ درصد افزایش یافت و این امار و ارقام 
نشان دهنده این است که احکام مالیاتی و اراده سازمان امور 
مالیاتی این بوده که مالیات واقعی از گروه هدف داشته باشد. 
از این رو، در ۵ ماهه اول امسال ۴8.۵ از کل درآمدهای دولت 
از نظام مالیاتی تامین شده که این رکورد بسیار قابل توجهی 

است.

که  است  معتقد  افتصادی  کارشناس  یک 
طبقه متوسط در ایران در حال کوچک شدن 

است.
تولید  داشت:  اظهار  خوش چهره  محند 
ناخالص داخلی اگر افزایش یابد، رشد اتفاق 
می افتد. حالا همین رشد نیز به تنهایی کافی 
نیست. مساله توزیع درامد در کنار رشد درآمد 
اهمیت دارد. اگر به مساله توزیع درآمد توجه 
نشود، وضعیت فاجعه بار آرژانتین پیش می آید 
که رشد اقتصادی بالای ۱۲ درصد داشت اما 
اقتصادی  فروپاشی  با  دهه ۲۰۰۰  اوایل  در 
این  از مردم  روبرو شد چراکه هشتاد درصد 
کشور زیر خط فقر بودند و نرخ بیکاری نیز به 

حدود ۳۵ درصد رسیده بود.
وی افزود: جامعه معقول جامعه ای است که 
اکثریت مردم آن از تولید ثروت منتفع می شوند 

تولیدمحور  جامعه  در  اتفاقی  چنین  اما 
اکثریت  انتفاع  نفتی  ارز  خاصیت  می افتد. 
مردم نیست. می بینیم ارزهای نفتی صرف 
قاچاق و غیره می شود و چنین خاصیتی را 

ندارند.
کرد:  تصریح  اقتصادی  کارشناس  این 
این طور است که با افزایش مداوم ثروتمندان 
بحران  با  تولید  که  حالی  در  هستیم  روبرو 
بیداد  محیط  زیستی  مشکلات  روبروست. 
می کند و اقتصاد با فساد و اختلاس و غیره 
دست به گریبان است. اصلا معنای توسعه 
پایدار همین است که مردم باید از ثروت جامعه 
و  منتفع شوند و رشد و توسعه ی اقتصادی 
افزایش تولید به محیط زیست و منابع حیاتی 

کشور آسیب نزند.
رشد  مرحله  از  کرد:  عنوان  خوش چهره 

پایدار  توسعه  حتی  و  توسعه  و  اقتصادی 
می گویند  نوبل  برندگان  امروز  و  کرده  عبور 
مشکلات  تا  بازگردد  اقتصاد  به  اخلاق  باید 
به  نگاهی  چه  با  ایران  در  حال  شود.  حل 
اقتصاد روبرو هستیم. وقتی سخنان معاون 
می بینیم  می کنیم  بررسی  را  رئیس جمهور 
ادبیات ما هنوز ادبیات رشد اقتصادی است. 
به عبارت دیگر هدف افزایش تولید ناخالص 
داخلی ایران است اما باید دید این افزایش به 
چه بهایی حاصل می شود؟ اینکه پدر محیط 
بیاید و تهی سازی منابع طبیعی  زیست در 
رخ بدهد، ایرادی ندارد؟ صادرات نفت خام 
و خام فروشی همچنان جریان دارد و در کنار 
همه ی مشکلات به روش توزیع ثروت نیز توجه 

نکرده ایم.
وی متذکر شد: چون درآمد ما از محل فروش 

نفت محقق می شود، پول حاصل از صادرات 
نفت وارد کشور می شود. فرض کنید شرایط 
عادی است و تحریم نفتی نیستیم. در این 
فضا این پول صرف واردات یا سرمایه گذاری 
از  انحراف  اتفاقاً  و  می شود  بالا  محدوده  در 
همین جا شکل می گیرد. اینکه هشتاد میلیارد 
دلار درامد داشتید اما شغل ایجاد نکردید و 

هنوز نرخ بیکاری بالاست و....
سرمایه  گفت:  اقتصادی  کارشناس  این 
اشتغال  که  می شود  انجام  جایی  گذاری ها 
آن کم است اما تصور کنید که بخشی از این 
اتفاق  کشاورزی  بخش  در  سرمایه گذاری 
می افتاد؛ امروز چه وضعیتی برای جامعه رخ 
می داد؟ اولین محصول شریک شدن مردم در 

درآمد نفت بود.
حاصل  نفت  از  ایران  افزود،:  خوش چهره 

می شود، در نتیجه کسانی مانند قاچاقچی 
می شوند  منتفع  پول  این  از  غیره  و  دلال  و 
یارانه ای بهره  و مردم در نهایت از سوبسید 
خواهند برد و در تولید ملی دخیل نیستند. 
اینکه جامعه در حال حرکت به سمت دوطبقه 
شدن است اتفاقاً مطلوب برخی جریان های 
سیاسی است که اغراض سیاسی خاص دارند 
این  خدمت  در  نیز  اقتصادی  فرایندهای  و 
ماجرا قرار دارد. برخی فکر می کنند با دوطبقه 
شدن جامعه اوضاع بهبود می یابد. معتقدند 
مردم هر چه فقیرتر باشند در اختیارترند. و اگر 

سیرتر بشوند مطالبه گر خواهند شد.
وی در پاسخ به این پرسش که با این تفاسیر 
طبقه ی متوسط در حال کوچک شدن است، 
خاطرنشان کرد: بله، طبقه ی متوسط در ایران 

درحال کوچک شدن است.

خوش چهره کارشناس افتصادی:

 طبقه متوسط در ایران درحال کوچک شدن است
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کرمانی مقدم: اسکوچیچ صادقانه کار کرد و مظلومانه رفت 

کی روش شجاع باشد و دفاع اتوبوسی
 را کنار بگذارد 

بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: از کی روش می خواهم در این دوره 
حضورش در تیم ملی شجاعانه تر تیم را به زمین بفرستد. 

مرتضی کرمانی مقدم در گفت وگویی، در مورد وضعیت تیم ملی فوتبال کشورمان 
پس از بازگشت کارلوس کی روش اظهار داشت: کی روش 8 سال در فوتبال ما کار 
کرد و با وجود دو دوره صعود به جام جهانی، از لحاظ صعود از مرحله گروهی این 
رقابت ها و کسب مقام در آسیا کارنامه روشنی نداشت. هر چند تیمی که اکنون در 
اختیارش قرار گرفته از تیمی که پیش از این در اختیار داشت، بهتر است و به همین 

دلیل انتظارات نیز در حال حاضر از او بیشتر است.
وی افزود: اسکوچیچ با وجود همه مشکلات ما را                            به جام جهانی رساند، اما درنهایت 
مسائلی اتفاق افتاد که کی روش جانشینش شد. خود مردم می دانند چه دست هایی 
پشت پرده وجود داشت، اما اعتقاد دارم سبک بازی دفاعی تیم ملی و دفاع اتوبوسی 

کی روش دیگر در جام جهانی امیدوارکننده نخواهد بود.
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان در خصوص اینکه اگر دراگان اسکوچیچ 
در این تیم می ماند، می توانستیم به صعود از مرحله گروهی یا دست کم کسب نتایج 
خوب در این مسابقات امیدوار باشیم، عنوان کرد: اسکوچیچ در این دو سال آشنایی 
کاملی با تیم ما به دست آورد. کارش را                            هم خوب انجام داد و دست کم از لحاظ فوتبال 
رو به جلو و  نترس بودن وضعیت بهتری از تیم کی روش داشت، اما اکنون باید همه 
این مسائل را                            کنار بگذاریم و دست به دست هم بدهیم و از کارلوس کی روش و تیمش 

حمایت کنیم تا تیم ملی بتواند در جام جهانی بتواند نتیجه بگیرد.
کرمانی مقدم در خصوص اینکه آیا تیم ملی با حضور کی روش راحت می تواند از 
گروهش صعود کند، گفت: نباید این توقع را                            ایجاد کرد. کی روش در دو دوره جام 
ملت های آسیا نتوانست با تیم ما به فینال برسد. فوتبال ما باید در آسیا حرف اول را                            
بزند اما ۴۶ سال است راهی فینال جام ملت ها نشده است. اکنون به تیم ملی امیدوار 
هستم، زیرا نفرات داخلی و لژیونرهای باکیفیتی در اختیار داریم، فقط امیدوارم 
مهره سوزی نکنیم و شرایط طوری نشود که از مهدی طارمی برای دفاع کردن در 

پشت ۱8 قدم استفاده کنیم.
وی ادامه داد: فوتبال صرف دفاعی انرژی نفرات خط حمله را                            تقلیل می دهد و 
با این سبک خط جلوی ما کارایی خوبی ندارد. امیدوارم کی روش نسبت به قبل 
شجاع تر باشد و تیم را                            هجومی تر بچیند. شاید با این کار در هر سه بازی شکست 
بخوریم، اما به فوتبال زیبا امیدوارتر می شویم. مردم از چنین فوتبالی لذت بیشتری 

خواهند برد.
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال افزود: البته وقتی می گویم هجومی، منظورم این 
نیست که مقابل انگلیس ۳-۳-۴ بازی کنیم بلکه نباید خیلی هم ترسو باشیم. نباید 
با ۱۱ بازیکن در ۱8 قدم بمانیم و زیر توپ بزنیم. دفاع کردن خیلی خوب است و 
کی روش هم این کار را                            به خوبی بلد است، اما به این شرط که در زمان به دست آوردن 
توپ از آن به خوبی استفاده کنیم، نه اینکه پس از ارسال دو پاس، توپ را                            به تیم حریف 

بدهیم. در دوره قبلی کی روش چنین کاری را                            زیاد نمی دیدیم.
کرمانی مقدم در خصوص اینکه انتقادات زیادی به اسکوچیچ در خصوص نحوه 
مدیریت بازیکنان، ارتباط صمیمانه نداشتن با آنها و بدون پیروزی ماندن در سه 
دیدار با تیم های زیر ۵۰ رنکینگ فیفا مطرح شده، توضیح داد: دیدار ما با الجزایر 
دوستانه بود و نباید خیلی به نتیجه آن اهمیت داد. مقابل کره نتوانستیم پیروز شویم 
اما جایگاه مان را                            هم در جدول ببینید.  قبول دارم که توانایی بازیکنان نقش کلیدی 
در صعود تیم ملی به جام جهانی داشت و نمی گویم فقط کار خوب اسکوچیچ عامل 
این صعود شد، اما من از بازی هایی که از تیم ملی در دوره اسکوچیچ دیدم، بیشتر از 

دوره کی روش لذت بردم.
وی خاطرنشان کرد: کی روش نیز مربی بسیار بزرگی است که در چهار جام جهانی 
حضور داشته، اکنون هم برای خودش افتخارآمیز است که با تیم ما وارد جام جهانی 
می شود. از او می خواهم تیم را                            شجاع تر به زمین بفرستد. او مربی است که روابط 
عمومی بسیار خوبی دارد و با بازیکنان نسبت به اسکوچیچ خیلی بهتر ارتباط برقرار 
می کند.  شاید اسکوچیچ با بازیکنان چندان رفیق نمی شد اما هر کسی خصوصیات 

اخلاقی خاصی دارد.
کرمانی مقدم عنوان کرد: اسکوچیچ خالصانه کار کرد و مظلومانه رفت. من از این 
موضوع ناراحت هستم.  می گویم باید بیشتر به او احترام می گذاشتند و با احترام 
بدرقه اش می کردیم. اسکوچیچ مربی خوبی بود که با تیم های متوسط باشگاهی ما 
نتایج خوبی به دست آورد. اکنون هم امیدوارم تیم ما برای اولین بار از مرحله گروهی 
صعود کند. این کار دور از دسترس نیست. هر چند تیم های سختی همگروه ما 

هستند.
با حضور کی روش یکدل تر خواهد شد و  تیم ملی  وی خاطرنشان کرد: قطعا 
بازیکنان همدلی بیشتری به دست می آورند. دیگر شاهد دودستگی نخواهیم بود و 
بازیکن وجود نمی کند در مورد سرمربی نظر بدهد. اگر جای فدراسیون بودم، دو سه 
بازیکنی که در این موضوع دخالت کردند را                            از فهرست تیم ملی کنار می گذاشتم. 
حتی اگر در جام جهانی نتیجه نمی گرفتیم. همین کارها باعث شد نظم و انضباط در 

دوره اسکوچیچ در تیم ما دیده نشود.
 

علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی :

راه غلبه بر رقبای آمریکایی و روس
زیرگیری ناب ایرانی است 

رئیس فدراسیون کشتی معتقد است تنها راه غلبه بر رقبای آمریکایی و روس، 
زیرگیری ناب ایرانی است و در همین خصوص می توان به تاکتیک اشتباه حسن 

یزدانی مقابل دیوید تیلور اشاره کرد.
براساس این گزارش،  شنبه شب گذشته نخستین مدال طلای کشتی آزاد ایران 
توسط کامران قاسمپور در وزن ۹۲ کیلوگرم در رقابتهای جهانی بدست آمد و موجی 

از شادی و امید را به کاروان کشتی ایران بازگرداند.
در همین راستا علیرضا دبیر رئیس فدراسیون کشتی کشورمان پس از قهرمانی 
کامران قاسمپور گفت: خوشبختانه روز خوبی برای کشتی ما بود. یادمان نرود ما 
تاکنون در کشتی آزاد ۵ مدال گرفته ایم و فردا هم شانس ۲ مدال طلا و یک برنز دیگر 
را داریم که جمع مدال های ما در کشتی آزاد را به عدد 8 می رساند. کسب 8 مدال در 

رقابت های قهرمانی جهان اتفاقی تاریخی برای ورزش ایران است.
وی گفت: همین که مردم کشورمان خوشحال می شوند خدا را شکر می کنیم. هر 
کس که ایرانی است ان شاءالله لذتش را ببرد. همه بدانند کشتی سخت است و همه 

دنیا برای گرفتن نتیجه سخت کار می کنند.
قهرمان اسبق المپیک با اشاره به زیرگیری کامران قاسم پور از حریف آمریکایی، 
گفت: روزی که آمدم به بچه ها گفتم برای پیروزی باید از حریفان زیرگیری کنید و »پا« 
بگیرد. عباس جدیدی، غلامرضا محمدی، محمد طلایی پای حریفان را می گرفتند. 
هر کس که زیرگیر است آمریکا را می برد و با زیر کتف زدن نمی توان کشتی گیران 
آمریکا را شکست داد. دبیر با اشاره به دلیل شکست حسن یزدانی مقابل تیلور گفت: 
یزدانی یک ابر قهرمان و پهلوان است. او 8 مدال جهانی و المپیک دارد که شوخی 
نیست. این حرف را علیرضا دبیر که خودش کشتی گیر بوده می زند. تاکتیک او 
مقابل تیلور اشتباه بود و او یک تاکتیک اشتباه را انتخاب کرد. برد و باخت در کشتی 
وجود دارد و آقا تختی هم باخت داشته است. اصلًا قشنگی کشتی در همین است. 
یزدانی باید در المپیک با این کشتی گیر آمریکایی مبارزه کند و ان شاالله سخت کار 

می کند تا نتیجه بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: یادمان نرود ما در کشتی فرنگی هیچ چیز نداشتیم. ۱۰ 
ماه پیش با محمد بنا در مسابقات جهانی ۴ مدال طلا گرفتیم. سطح توقع مردم از 
کشتی بالا رفته که جای خوشحالی دارد و این موضوع باعث می شود که ما بیشتر 
تلاش کنیم. در کشتی فرنگی اگر یکی دو اتفاق نمی افتاد کار بزرگی انجام می شد. 

محمد بنا انسانی شریف، مؤمن، آقا و کاربلد است که هر چه از او بگویم کم گفته ام.
دبیر گفت: ۲ سال پیش گفتم ما تا سال ۲۰۲۴ از روس و آمریکا در کشتی عقب 
هستیم نمی دانم آمریکایی ها چه کار می کنند که در کشتی از ما جلوتر هستند. آن ها 
در علم تمرین و بدنسازی و بحث مکمل های ورزشی از ما جلوتر هستند. کشتی گیران 
ما برای بردن روس و آمریکا فقط باید زیرگیری کنند و پای آن ها را بگیرند. از مربیان 

رده های پایه خواهش می کنم به بحث زیرگیری ورود جدی داشته باشند.

گزارش /زاوش محمدی
چندسالی است که مربیان خارجی به عنوان دستیاران 
مربیان ایرانی در فوتبال ما حضور پیدا کردند و عملکرد خوبی 
از خودشان به جای گذاشتند. حتی بعضی از آنها از نفر دومی 
به سرمربیگری رسیدند. مربی هایی که با حضورشان انقلابی 
در تیم ها ایجاد کردند و نمی توان از تاثیر آنها چشم پوشی 
کرد. در این گزارش به بررسی چندی از مربیان خارجی که به 
عنوان دستیار در فوتبال ایران حاضر شدند و عملکرد خوبی 

داشتند می پردازیم:
گاربیله پین

استقلال فصل گذشته و پس از ۹ سال، چهارمین قهرمانی 
تاریخ لیگ برتر جشن گرفت. این قهرمانی در  خود را در 
حالی رقم خورد که آبی ها در یک دهه اخیر با مربیان متفاوتی 
مانند قلعه نویی، منصوریان، شفر، استراماچونی و فکری و 
در مقاطع مختلف با خود فرهاد مجیدی در کسب قهرمانی 
ناکام بودند اما بالاخره این اتفاق رقم خورد و بعد از سال ها، 
استقلال برای اولین بار با فردی غیر از امیر قلعه نویی جام 
را بالای سر برد. اگر چه اعتبار این قهرمانی به پای فرهاد 
مجیدی نوشته شده اما بر کسی پوشیده نیست که گاربلیه 
پین، دستیار ایتالیایی سرشناس مجیدی که سابقه حضور 
روی نیمکت فیورنتینا و ایتالیا را در کارنامه خود دارد، در واقع 
او را معمار اصلی خط دفاعی مستحکم آبی ها و شکست 

ناپذیری این تیم در کسب چهارمین قهرمانی بود.
استقلال فصل پیش به واسطه کم گل خوردنش توانست 
قهرمان شود و رمز موفقیت این تیم در خط دفاعی و دوازه 
بود که تخصص مربی های ایتالیایی است. در فصل جاری 
آبی پوشان با ساپینتو نتوانستند عملکرد خوب خودشان در 
فصل پیش را تکرار کنند و حالا تاثیرات گابریله پین بیشتر از 

قبل به چشم می آید.
انقلاب در پرسپولیس گل محمدی با مربی برزیلی

پس از جدایی حمید مطهری از کادر فنی پرسپولیس، 
یحیی گل محمدی گزینه های پیشنهادی اش را به مسئولان 
باشگاه داد تا مذاکره با آنها انجام شود. در نهایت باشگاه 
پرسپولیس با »اوسمار لوس ویرا« به توافق رسید تا برزیلی 

روی نیمکت سرخپوشان بنشیند. با حضور او در پرسپولیس 
این تیم نسبت به فصل پیش تغییرات تاکتیکی زیادی کرده 
و سرخپوشان از حالا صدرنشین لیگ برتر هستند. وی در 
کارنامه کاری خود سابقه همکاری با مربیانی چون؛ “فابیو 
کاریله” سرمربی حال حاضر وردی ناکازاکی و سرمربی سابق 
اتلتیکو پارانانزه ، سانتوس ، الاتحاد عربستان، الوحده، 》آبل 
براگا》 سرمربی سابق فلومیننزه، اینتر ناسیونال، واسکودوگاما، 
کروزیرو، فلامینگو، الجزیره، 》خایرو ونتورا》، فرزند جرزینهو 
و سرمربی حال حاضر گویاس و سرمربی سابق یوونتوس 
و》دیگو آگیره》 سرمربی اروگوئه ای و حال حاضر کرول آزول 
مکزیک و سرمربی سابق اینترناسونال الریان، سائوپائولو، 

الغرافه و پنارول را دارد.
هم وطن کی روش یار غار قلعه نویی

میگوئل تکسیرا از سال ۲۰۱۶ به ایران آمد و ۶ سالی است 

که با امیر قلعه نویی به تیم های مختلف می رود و به نوعی یار 
غار ژنرال استقلالیها شده است. او به عنوان یک مربی تمرین 
امیر قلعه نویی شد.  و بدنساز در سال ۹۵ دستیار  دهنده 
تکسیرا در ادامه با قلعه نویی راهی ذوب آهن شد و با امیر قلعه 
نویی فصل موفقی را در این تیم داشت. قلعه نویی با رفتن به 
سپاهان، تکسیرا را هم با خود به این تیم برد و این دو، به مدت 
دو فصل در سپاهان همکاری کردند. با جدایی قلعه نویی از 
سپاهان و روی کار آمدن نویدکیا، تکسیرا هم در این تیم ماند 

و مسیر او با قلعه نویی جدا شد و به محرم نویدکیا گره خورد
یک آلمانی معروف روی نیمکت تیم ملی و استقلال

ایران  نام جهان که در  از مربیان معروف و صاحب  یکی 
آلمانی  مدرس  بود.  روته مولر«  »اریش  کرد،  پیدا  حضور 
فدراسیون جهانی فوتبال به عنوان دستیار علی دایی روی 
نیمکت تیم ملی نشست و در کنار شهریار به هدایت ملی 

پوشان مشعول شد. پس از شکست تیم ملی در مقدماتی 
جام جهانی ۲۰۱۰ مقابل عربستان و اخراج علی دایی از تیم 
ملی، او هم از جمع یوزها جدا شد. مولر سال بعد به کادرفنی 
استقلال پیوست و دستیار صمد مرفاوی شد و مسئولیت 

تمرین دادن به تیم را داشت.
دستیار ایویچ در پرسپولیس

ژلکو میاچ، مربی فقید سابق پرسپولیس، راه آهن و صبای 
قم بود که پیش از اینکه دستیار علی دایی شود، با ایویچ هم 
در فوتبال ما حضور داشت. پای میاچ برای اولین بار با مرحوم 
ایویچ، سرمربی سابق تیم ملی به ایران باز شد و پنج ماه 
مربی تیم ملی بود و توانست به جام جهانی ۱۹۹8 فرانسه 
هم صعود کند اما با اخراج ایویچ، میاچ هم از ایران دور شد. 
او برای اولین بار برای کمک به علی دایی به تهران بازگشت 
در  حضورش  سال  اولین  در  او  شد.  پرسپولیس  مربی  و 
پرسپولیس به همراه علی دایی در اخرین هفته های لیگ برتر 
به مقام دوم دست یافت و جام قهرمانی از دست داد. میاچ در 
فصل دوم و به شکل عجیب از مربی گری این تیم به همراه 
دایی برکنار شد اما این پایان راه نبود. او به همراه علی دایی، 
راهی راه آهن، صبای قم و نفت تهران هم شد و یار غار علی 
دایی بود و حتی قهرمانی جام حذفی فوتبال ایران را هم به 
دست آورد. او حتی در سانحه تصادف با علی دایی در سال 

۱۳۹۰ هم حضور داشت و جان سالم به در برد.

هلندی جذاب و پایانی عجیب
تئو ده یونگ در سال 8۶ دستیار آری هان در پرسپولیس 
بود. یونگ در دومین مقطع، به عنوان دستیار صمد مرفاوی 
آری هان  و  بود  تئورسین  یونگ یک  پیوست.  به استقلال 
اعتقاد زیادی به او داشت و حتی حضور او در پرسپولیس و 
استقلال با تغییرات زیادی حاصل شده بود اما مخالفت های 
صمد مرفاوی با تصمیمات و نکات تاکتیکی او باعث شد تا 

یونگ از جمع آبی ها جدا شود.
او در بازه ای هم هدایت تیم استیل آذین را برعهده گرفت 
که اتفاقات عجیبی برای او در این تیم رخ داد و باعث شد این 

مربی هلندی برای همیشه از فوتبال ایران برود.

نفر دوم هایی که مغز متفکر بودند؛

پروفسورهای فوتبال ایران

وحید شمسایی :

حضور در تورنمنت تایلند کمک زیادی تیم ملی کرد
حضور  اینکه  بیان  با  ایران  فوتسال  ملی  تیم  سرمربی 
در تورنمنت تایلند کمک زیادی به او در آستانه مسابقات 
ما دچار  بازیکن  است، گفت: چهار  کرده  آسیا  قهرمانی 

آسیب دیدگی بودند. 
براساس این گزارش ، تیم ملی فوتسال ایران در آستانه 
مسابقات فوتسال قهرمانی آسیا، به تورنمنت ۶ جانبه تایلند 
رفت تا شاگردان وحید شمسایی اردوی اصلی آماده سازی 
خود را در این تورنمنت پشت سر بگذارند. ایران در مرحله 
گروهی با شکست فنلاند و ویتنام به مرحله نیمه نهایی 
صعود کرد و در این مرحله هم تایلند را با نتیجه ۳ بر ۲ از 
پیش رو برداشت. ملی پوشان اما در نهایت در دیدار فینال با 
نتیجه ۳ به ۴ مقابل مراکش شکست خوردند و نایب قهرمان 

شدند.
عملکرد  تشریح  ضمن  گفتگویی،  در  شمسایی  وحید 
تیمش در این تورنمنت، از حضور پرقدرت تایلند و ویتنام در 
مسابقات آسیایی خبر داد و تاکید کرد که باخت به مراکش 

در فینال کمک زیادی به او کرده است:
با چهار سبک در تایلند بازی کردیم

تورنمنت تایلند به ما خیلی کمک کرد. شاید تا شبی که 
به تایلند رفتیم اینقدر از این تورنمنت ذهنیت نداشتم تا 
اینکه وارد مسابقات شدیم. بر اساس رجیستر بازیکنان، 
بین  تورنمنت  در یک  را  آنها  تا  بردم  تایلند  به  را  نفر   ۱۶
المللی از نزدیک ببینم. با چهار سبک متفاوت تا دیدار 
فینال بازی کردیم و خوشحالم که بازیکنان هم عملکرد 

خوبی داشتند.

تایلند و ویتنام متفاوت به کویت می آیند
فنلاند یک تیم فیزیکی و ماشینی بود. در بازی اول مقابل 
آنها قرار گرفتیم و شرایط خوبی داشتیم. ویتنام و تایلند 
هم پیشرفت زیادی داشته اند. با این دو تیم در مسابقات 
قهرمانی آسیا حریف مستقیم نیستیم ولی احتمال دارد در 
مرحله حذفی ابتدا با ویتنام و سپس با تایلند روبرو بشویم. به 
هر حال این تورنمنت، شبیه سازی خوبی برای ما بود. ویتنام 
مربی آرژانتینی آورده که دوست خود من بود. تایلند هم با 
مربی اسپانیایی سر سخت بود و قطعاً در مسابقات قهرمانی 

آسیا متفاوت ظاهر می شوند.

خدا مرا دوست داشت که به مراکش باختیم
ما شکل جدیدی را در تیم ملی پیاده کردیم و سیستم 
بازی  سه  دارد.  زمان  به  نیاز  این  دادیم.  تغییر  را  دفاعی 
فوق العاده را پشت سر گذاشتیم. مقابل مراکش هم خدا 
مرا دوست داشت که باختیم چون اگر در این بازی پیروز 

می شدیم شاید فکر می کردیم همه چیز ایده آل است.
در کویت حق باخت نداریم

شناخت  بازیکنان  از  داشت.  مزیت  چند  تورنمنت  این 
کامل تری پیدا کردیم. علاوه بر این زوج سازی انجام دادیم 
و برنامه ها را در قالب مسابقه پیاده کردیم. در این تورنمنت 

حتی پیش آمد که ابتدا از حریف عقب بیافتیم و در نهایت به 
بازی برگردیم و برنده بشویم. در واقع هر کاری که باید انجام 
می دادیم، انجام شد. در تایلند حق داشتیم ببازیم ولی در 

مسابقات قهرمانی آسیا در کویت حق باخت نداریم.
خط خوردن دو بازیکن از لیست تایلند

از ۱۶ بازیکنی که به تایلند بردیم، ۱۴ نفر را به کویت می 
بریم. کار را با همین بازیکنان شروع کردیم و خدا را خوش 
نمی آید بازیکن دیگری در این مقطع اضافه کنیم بخصوص 
که بازی های تدارکاتی را با همین بازیکنان در تایلند انجام 

دادیم.
راهکار برای حل مشکلات دفاعی تیم

ما  جمعه شب گذشته به ایران رسیدیم و دو روز استراحت 
داریم. از آن طرف باید چهار روز زودتر به کویت برویم یعنی 
احتمالًا اول مهر. در واقع سه روز بیشتر برای تمرین در 
تهران کار نداریم در حالی که نمی توانیم به بازیکنان هم 
فشار بیاوریم. در این مدت باید فیلم بازی ها را برای بازیکنان 
و  خطاها  درصد  طریق  این  از  تا  کنیم  آنالیز  و  بگذاریم 
اشتباهات کمتر بشود. وقتی یکسری بازیکن جوان و جدید 

می آورید نیاز به زمان دارید و از این بابت ناراحت نیستم.
چهار بازیکن مصدوم بودند

در بازی با مراکش سعید احمدعباسی و سالار آقاپور آسیب 
دیدند ولی خدا را شکر الان مشکلی ندارند. رفیعی پور و 
سنگ سفیدی هم کمردرد و مچ درد داشتند. آنها با غیرت 
و شرف بازی کردند ولی مشکلی برای همراهی تیم ملی در 

مسابقات قهرمانی آسیا ندارند.

شبیه سازی برای گرفتن پنالتی؟

جنجال گزارشگر پرتغالی با سوال از طارمی
مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو در اعتراض به سئوالی که از او در 
خصوص تلاش برای شبیه سازی و گرفتن پنالتی صورت گرفت، مصاحبه اش را با 

شبکه پرتغالی نیمه تمام گذاشت. 
براساس این گزارش، تیم پورتو روز شنبه در هفته هفتم لیگ پرتغال میهمان 
استوریل بود که این بازی هیجان انگیز با تساوی یک - یک تمام شد. مهدی طارمی 
مهاجم ایران از ابتدا در ترکیب پورتو بود و توانست گل تساوی را برای تیمش در دقیقه 

۹+۹۰ از روی نقطه پنالتی به ثمر برساند.
 این بازی به دلیل اخراج بازیکن استوریل، اعلام پنالتی برای پورتو در دقایق تلف 
شده و درگیری هواداران حساسیت زیادی داشت و حواشی آن دامن طارمی در 

پایان بازی را هم گرفت.
طارمی بعد از به صدا در آمدن سوت پایان بازی مقابل گزارشگر و دوربین شبکه 
SportTV قرار گرفت تا گفتگویی را انجام بدهد. او ابتدا در خصوص تساوی پورتو 
گفت: بازی سختی بود. ما این را می دانستیم. در نیمه اول خوب بازی نکردیم و در 

نیمه دوم خیلی بهتر بودیم. موقعیت های زیادی داشتیم. چندین موقعیت داشتیم، 
یک توپ روی تیرک داشتیم. ما بهتر از استوریل کار کردیم و پیروز نشدیم. سخت 

است، اما باید در آینده ادامه دهیم و پیشرفت کنیم.
در ادامه این گزارشگر از طارمی سئوالی درباره تلاش برای شبیه سازی و فریب 
داوران برای گرفتن پنالتی پرسید، اتفاقی که طارمی آن را در بازی با اتلتیکو مادرید 
اسپانیا در لیگ قهرمانان اروپا تجربه کرد و از زمین اخراج شد. طارمی با خنده ای 

طعنه آمیز گفت: آیا این سئوال شما است؟ آیا آن بازی را دیدی؟
خبرنگار گفت که آن را دیده است و دوست دارد نظر طارمی را بداند. مهاجم ایرانی 
که با زبان انگلیسی و به سختی صحبت می کرد، گفت: پای چپ من زیر پای ویتسل 
بود. من باید از سمت راست می رفتم. نمی توانستم از سمت چپ بروم. این شبیه 

سازی نبود و برخورد وجود داشت.
طارمی سپس گفت که مصاحبه او اختصاص به این بازی دارد نه مسائل دیگر و به 

همین دلیل با ترک صحنه مصاحبه، گفتگویش را نیمه تمام گذاشت.

و  زورخانه ای  ورزش   هیات  رئیس 
اعزام  از  قم  استان  پهلوانی  کشتی 
به  قم  زورخانه ای  ورزش  ملی پوش 
فستیوال بین المللی در کشور ایتالیا 

خبر داد. 
اظهار  گفت وگویی  در  فردی  امیر 
کرد: فستیوال بین المللی ورزش های 
میزبانی  به  توکاتی  عنوان  با  سنتی 
برگزار  ورونا  شهر  در  ایتالیا  کشور 
اعزامی  نفرات  جمع  در  و  می شود 
کشورمان به این رویداد مهم برون مرزی، علی اکبر خاک دوست ملی پوش ارزنده استان قم نیز حضور دارد.

وی ادامه داد: نفرات اعزامی کشورمان به فستیوال بین المللی توکاتی در قالب تیم ملی ورزش های 
زورخانه ای از روز بیستم شهریور ماه در آکادمی ملی شهید فهمیده تهران تمرین کردند و اردوی آن ها 

متصل به اعزام بود که امیدواریم با دست پر و نتیجه ای مطلوب در پایان این رویداد به کشورمان بازگردند.
فردی در پایان اظهار کرد: این فستیوال بین المللی فرصت بسیار مناسبی است که ورزش اصیل 
کشورمان به بهترین شکل ممکن معرفی گردیده و با اجرای بخش هایی از آواها و نواهای پهلوانی مرشدان 
برتر کشور به عنوان مقدمه و اجرای هنرهای فردی و تیمی زورخانه ای توسط اعضای تیم، به رشد و توسعه 

این رشته در سطح جهان پرداخته شود.

ایمان / رضا ملکی
پابه توپ شدن موسپیدان شکوه خاصی دارد،مرور خاطرات گذشته ودیدار 
قدیمیها باهم درکنار بازیهای به یاد ماندنی باردیگر کهن کسوتان رابه مصاف 

دیدنی باهم فرامی خواند.
قدیمیهای فوتبال گرد هم آمدند تا با بحث وگفتگو وقرعه کشی فصل جدید 
رقابتهای فوتبال پیشکسوتان را رقم زنند.صحبت از مخارج برگزاری مسابقات 
شد هیئت فوتبال خود را در پرداخت این هزینه ها ناتوان نشان داد وچونان 

سالهای قبل دست به دامن تیمها شد.
است  کرده  سردرگم  را  درمسابقات  درگیر  دوطرف  ها  هزینه  رفتن  بالا 
،از یکطرف بسیاری از کهن کسوتان براین باور هستند که گرفتن پول از 

پیشکسوتان جهت برگزاری مسابقات نوعی بی احترامی به این عزیزان هست از طرف دیگر هیئت فوتبال می گوید درآمدی نداریم ،زمین نداریم 
وبرگزاری مسابقات منوط به داشتن تیم پزشکی،آمبولانس،مخارج زمین،هیئت برگزار کننده وکمیته داوران میباشد.

 به هرحال آنچه درجلسه گذشت مبلغی خود ۶ میلیون هزینه را بر برگزاری این مسابقات برای هرتیم رابرآورد کرد که توان پرداخت آن درنزد 
قدیمیها بسیار سخت است.امید داریم هیئت فوتبال بتواند باگرفتن اسپانسر سهم تیم ها در پرداخت هزینه برگزاری مسابقات را کم نماید . از آنجا 
که درمیان  بازیکنان تیم ها   صاحبان کارخانجات بزرگ  هم دیده میشوند می توان با رایزانی با این عزیزان  آنها ترغیب به کمک به برگزاری این 
مسابقات نمود. با قرعه کشی مسابقات پارس،صنعت نفت،سازمان آب،افشین،هما،پرسپولیس،استوار،مبتکروخیام درگروه ب واستقلال،وحی
دنیا،پردیس،جنداب،شاهین،مهر،هلال احمر وسپهر در گروه الف به دیدار هم خواهند رفت تا بار دیگر در 8 هفته برگزاری این مسابقات شاهد 

جدال دیدنی موسپیدان باشیم.

رئیس هیات ورزش  زورخانه ای و کشتی پهلوانی استان قم خبرداد:
باستانی کار جوان قمی در فستیوال ورزش های سنتی ایتالیا

خاطرات زیبای گذشته دوباره تکرار می شود؛
جدال دیدنی موسپیدان فوتبال قم درفصل جدید رقابتهای پیشکسوتان
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رئیس جمهور با تاکید بر اینکه »تضمین های غرب باید برای جمهوری اسلامی 
اطمینان بخش باشد«، گفت: شما باید به جمهوری اسلامی حق بدهید که تضمین 
بخواهد، چون با کشور یا کشورهایی طرف نیست که به پیمان شان عمل کرده باشند، 

بلکه با آمریکایی طرف هستیم که نقض پیمان کرده و خود به آن اقرار می کند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جریان سفر به ازبکستان برای شرکت در بیست و 
دومین اجلاس سران کشورهای عضوی سازمان همکاری شانگهای، گفتگویی با شبکه 

تلویزیونی الجزیره انگلیسی داشت که متن کامل این گفتگو به شرح زیر است:
الجزیره: جناب آقای رییس جمهور! ارتقای عضویت جمهوری اسلامی ایران در 

سازمان همکاری شانگهای برای شما به چه معناست؟
رئیس جمهور: عضویت جمهوری اسلامی ایران در سازمان شانگهای، زمینه ارتباط 
ما را با زیرساخت های اقتصادی کشورهای آسیایی بهتر از قبل فراهم می کند. دولت 
سیزدهم برای همکاری های منطقه ای اهمیت زیادی قائل است. سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی ایران به تقویت و تعمیق ارتباط با همسایگان اهمیت زیادی می دهد و 
سازمان همکاری های شانگهای بستری برای استحکام همکاری اعضا در زمینه مسائل 

منطقه ای است.
ارتقای سطح عضویت ایران در سازمان شانگهای به عنوان عضو اصلی، حتما در 
با تسهیل تبادل  تاثیرگذار است و همزمان می تواند  ارتباطات منطقه ای ما  ارتقای 

ظرفیت های متقابل، زمینه رشد و پیشرفت بیشتر را برای کل منطقه فراهم کند.
هر توافقی بدون حل و فصل موضوعات پادمانی ادعایی بدون فایده است

الجزیره: با توجه به برگزاری چندین دور مذاکرات هسته ای در وین، از نظر 
جنابعالی امضای توافق تا چه حد نزدیک و امکان پذیر است؟

رئیس جمهور: موضوع بحث و انتظار ما از مذاکرات وین رفع تحریم های ظالمانه علیه 
جمهوری اسلامی ایران است. در این توافق آنکه به تعهد خود عمل کرد، جمهوری 
اسلامی ایران بود. آژانس بین المللی انرژی اتمی، نزدیک به ۱۵ بار اعلام کرد که 
جمهوری اسلامی ایران به تعداتش عمل کرده و فعالیت های هسته ای ایران هم صلح 

آمیز است.
این آمریکایی ها بودند که از توافق خارج شدند و این کشورهای اروپایی بودند که که 
به تعهدات خود عمل نکردند. در وین مسئله رفع تحریم ها را دنبال کردیم و البته تاکید 
داشتیم که هر توافقی باید با یک تضمین همراه باشد. دلیل مطالبه تضمین نیز این 
است که طرف های ما در توافق، نقض پیمان کردند و حالا به طور طبیعی باید اعتمادی 

حاصل شود که آنها دوباره نقض پیمان نمی کنند؛ پس تضمین ضرورت دارد.
همچنین رفع تحریم ها باید، با حل و فصل موضوعات پادمانی همراه باشد. اگر قرار 
باشد موضوعات ادعایی که ما معتقدیم سیاسی و بی اساس هستند، علیه جمهوری 
اسلامی باقی بمانند، توافق اثر و فایده ای ندارد. چون ممکن است طرف های توافق 
همانگونه که حین مذاکرات به شورای حکام آژانس انرژی اتمی قطعنامه  پیشنهاد 

کردند، با سو استفاده از نفوذ و ارتباطاتی که وجود دارد، دوباره مشکل ایجاد کنند.
پس موضوعات پادمانی باید حل و فصل و تمام شود و در رابطه با رفع پایدار و نه موقتی 
و مقطعی تحریم ها، تضمین اطمینان بخش داده شود. اگر مسئله پادمانی حل و فصل 
شود، طبیعتا زمینه توافق وجود دارد. الان هم این آمریکایی ها هستند که باید تصمیم 
بگیرند، چون آنها بودند که نقض پیمان کردند. آنها از برجام خارج شدند و الان آنها باید 

تصمیم بگیرند که به تعهد خودشان پایبند باشند.
مخالفت با برنامه هسته ای صلح آمیز بهانه ای

 برای مقابله با پیشرفت ایران است
الجزیره: چه موضوعاتی مانع از انجام توافق نهایی بین ایران و آمریکاست؟

رئیس جمهور: آنچه مانع می شود، تعهدی است که آمریکایی ها باید بدهند؛ ما 
موضع مان را اعلام کردیم. تیم مذاکره کننده  ما همچنان پای میز مذاکره حضور دارد و 
بارها اعلام کردیم که به یک توافق عادلانه و خوب پایبند خواهیم بود، لکن آمریکایی ها 
باید تصمیم بگیرند. این مشکل در واقع مشکل آمریکایی ها است که باید تصمیم بگیرند 

چه می خواهند بکنند!
اگر چه تحریم برای هر کشوری ممکن است مشکلاتی ایجاد کند، لکن جمهوری 
اسلامی نشان داده که تحریم ها به هیچ وجه او را متوقف نکرده و نخواهد کرد. ما روند 
رشد و پیشرفت کشور را پیش بردیم و بعد از این هم برنامه داریم که این روند را ادامه 
دهیم و به هیچ عنوان پیشرفت کشور را متوقف نخواهیم کرد، چون ملت ما ملت بااراده و 
قدرتمندی است و این توانایی را دارد که تهدید را به فرصت تبدیل کند. ما در عرصه های 
مختلفی این کار را انجام داده ایم. امروز صنعت هسته ای در ایران صنعتی بومی است. 
اولا، با وجود آنکه دانشمندان ما از طرف رژیم صهیونیستی تهدید می شوند و چند نفر از 
دانشمندان عزیز ما توسط عوامل رژیم صهیونیستی ترور شدند، اما این اتفاقات ما را در 

دستیابی و پیشرفت در صنعت هسته ای متوقف نکرد.
صنعت هسته ای برای کشور ما در وهله اول یک حق است و در وهله بعد فواید بسیاری 

در حوزه صنایع، کشاورزی، پزشکی، حوزه نفت، گاز و پتروشیمی و تولید برق دارد.
ایران  هسته ای  صلح آمیز  فعالیت های  نگران  هستند  مدعی  دروغ  به  که  کسانی 
هستند، چرا تلاشی برای متوقف کردن رژیم صهیونیستی نمی کنند که سلاح های 
مخرب نگهداری می کنند و هیچ حدی برای خود نمی شناسند؟ معلوم است که اینها از 
قدرت و پیشرفت جمهوری اسلامی می ترسند. بنای ما بر این است که به هیچ عنوان از 

حق جمهوری اسلامی ایران و حق مردم مان کوتاه نیاییم.
مطالبه تضمین پایدار با توجه به نقض عهد غربی ها، حق ایران است

الجزیره: ارائه چه نوع تضمین هایی از طرف غربی ها در مذاکرات هسته ای برای 
شما قابل قبول است؟

رئیس جمهور: تضمین هایی که غرب اعلام می کند باید برای جمهوری اسلامی 
اطمینان بخش باشد. شما باید به جمهوری اسلامی حق بدهید که تضمین بخواهد، 
چون با کشور یا کشورهایی طرف نیست که به پیمان شان عمل کرده باشند، بلکه با 
آمریکایی طرف هستیم که نقض پیمان کرده است و خودشان هم قبول دارند که 
طبیعتا  کردند،  پیمان  نقض  که  کردند  قبول  خودشان  وقتی  کردند.  پیمان  نقض 
برای اینکه بتوانیم به توافق با آنها به نحوی اطمینان کنیم لازم است که تضمین های 

اطمینان بخشی ارائه کنند.
هیچ گونه فایده ای برای مذاکره مستقیم با آمریکایی ها نمی بینیم

الجزیره: آیا فکر نمی کنید که انجام مذاکرات مستقیم و رودر رو با مقامات 
آمریکایی بتواند به نهایی شدن این توافق کمک کند؟

مذاکره  بر  فایده ای  کردیم.  تجربه  را  مستقیم  مذاکره  دور  یک  ما  جمهور:  رئیس 
مستقیم مترتب نمانده و ثابت شده که آنها دنبال امتیازگیری های بیشتری هستند. ما 
هیچ گونه فایده ای برای مذاکره مستقیم با آمریکایی ها نمی بینیم و نفع ملت خودمان 
را هم در مذاکره نمی بینیم. چرا آمریکایی ها تعهدات خود در رابطه با این قرارداد را 
انجام نمی دهند؟ ملت ایران باید ببیند که آیا آنها در گفتار و عمل خود صادق هستند 
یا باز در میانه مذاکرات به دنبال افزایش و گسترش تحریم ها علیه ملت ایران می روند! 

آمریکایی ها باید حسن نیت خود را به ایران اثبات کنند.
مصادیق دشمنی های آمریکا با ملت ایران فهرست بلندی دارد

الجزیره: با توجه به سابقه بیش از ۴0 سال روابط خصومت آمیز میان ایران و 
آمریکا، از نظر شما آینده این روابط چگونه خواهد بود؟

رئیس جمهور: جمهوری اسلامی ایران آرمان ها و سخن هایی دارد؛ ایران به دنیا اعلام 
کرده که ما نه ظلم می کنیم، نه زیر بار ظلم می رویم و نه سلطه هیچ سلطه گری  را بر 
خود می پذیریم. آمریکا دنبال این است، سلطه ای که قبل از انقلاب اسلامی داشته 
ادامه دهد، اما ملت عزیز ایران به هیچ عنوان زیربار سلطه نمی رود. آنها به انحاء مختلف 
می خواهند سلطه گری خود را بر جمهوری اسلامی تداوم ببخشند و در این مسیر 

دشمنی خود را اعمال کردند.
آمریکایی ها 8 سال از صدام و حزب بعث عراق علیه جمهوری اسلامی حمایت 
تبلیغاتی و اطلاعاتی کردند و خسارت های بسیاری را هم در ایران هم در عراق ایجاد 
کردند. برای انجام کودتا در ایران تلاش کردند و از جریان منافقینی حمایت کردند که 
در سال های ابتدایی پیروزی انقلاب اسلامی، با همین روش هایی که امروز از داعش 
می بینیم، بیش از ۱۷ هزار نفر از جمله روسای جمهور و قوه قضائیه و نخست وزیر ایران را 
به شهادت رساندند. آمریکایی ها و اروپایی ها اینها را به عنوان گروه تروریستی اعلام کرده 

و در لیست سیاه قرار داده بودند، اما امروز دارند از آنها حمایت می کنند.
سوال ما این است که غربی ها چرا از گروهی که خودشان تروریستی اعلام کرده 
بودند و رسما گفته بودند که دستشان به جنایت آلوده است و ۱۷ هزار نفر را به شهادت 
خصوص  به  و  غربی ها  دشمنی های  لیست  می کنند.  حمایت  دوباره  رسانده اند، 
آمریکایی ها با ملت ایران لیست بلندی است و از جمله آنها ساقط کردن هواپیمای 

مسافربری ایران است، آنها پاسخ دهند که چرا این همه با این ملت دشمنی می کنند؟
اگر آثار تغییر سیاست های آمریکایی ها باید در رفتارشان دیده شود

آنها به دنبال این بوده و هستند که جمهوری اسلامی را متوقف کنند، اما سوال 
این است که آیا توانستند؟ بنده جمله سخنگوی آمریکایی ها را تکرار می کنم که 
رسما اعلام کرد سیاست فشار حداکثری به جمهوری اسلامی ایران مفتضحانه 
شکست خورده است. این حرف ما نیست، این حرفِ سخنگوی آمریکایی ها 
و مسئولین آمریکایی  است. چرا کاری که شکست خورده را دومرتبه دنبال 

می کنند؟ چرا دوباره تحریم می کنند؟
دشمنی هایی که آمریکا با جمهوری اسلامی انجام می دهد قابل تحمل نیست. ما 
متوقف نشده و نمی شویم. آنها رسانه های بسیاری دارند که شبانه روز علیه جمهوری 
اسلامی شایعه پراکنی می کنند و می خواهد در مردم یأس ایجاد کنند، اما می بینید 
که ملت ما چگونه هر ساله با حضور در مراسم هایی مثل راهپیمایی ها، آمریکا و این 

رسانه های مزدور آمریکایی ها و دشمنان انقلاب اسلامی را ناکام می گذارند.
اگر آمریکایی ها و غربی ها می خواهند این مسیر دشمنی را ادامه دهند، بدانند 
همچنانکه تاکنون ره به جایی نبرده اند، بعد از این هم راه به جایی نخواهند برد و موفق 
نخواهند شد. اگر دولتی در آمریکا می خواهد در کار خود بازبینی کند، باید ابتدا رفتار 
پیشینیان را کنار بزند. اینکه دولتی بیاید و اعلام کند که رفتار گذشتگان را قبول ندارد، 
باید آثار آن در عمل او دیده شود. ملت ایران باید ببیند اینها عوض شده اند، ولی اگر 
ببینند همان رفتارها ادامه دارد، طبیعتا به ملت ایران حق بدهید که اعلام کند، به آنها 
اعتماد نداریم، لذا ما هم به تبعیت از خواست ملت ایران گفتیم که به آمریکایی ها اعتماد 

نداریم.
ملت های منطقه بدون دخالت بیگانگان می توانند مسائل خود را با گفتگو حل 

و فصل کنند
الجزیره: وضعیت فعلی مناسبات دوجانبه و دیپلماتیک میان ایران و عربستان 
آیا تهران و ریاض آمادگی گفتگو درباره مسائل  سعودی در چه حالی است؟ 

منطقه ای را دارند یا فعلا فقط قصد بررسی مناسبات دوجانبه را دارند؟
رئیس جمهور: شما در قالب یک سوال چند سوال پرسیدید. سوال اول درباره ارتباط 
ما با عربستان بود. ما به میزبانی کشور دوست و برادر عراق، در حال گفتگو با عربستان 
هستیم. پنج دوره از این مذاکرات انجام شده و باز هم ادامه دارد. اگر بیگانگان دخالت 
نکنند مسائل منطقه ای قابل در خود منطقه قابل حل است، لذا همواره برای مذاکرات 
منطقه ای اهمیت قائل بودیم و معتقدیم این مذاکرات می تواند در منطقه مفید و موثر 

باشد. معتقدیم مسئولین کشورهای منطقه قادر هستند مشکلات منطقه را بدون 
دخالت بیگانگان حل کنند.

به عنوان مثال حل مسئله یمن را باید به یمنی ها واگذار کرد. معتقدیم که گفتگوی 
یمنی- یمنی می تواند مشکل را حل کند. کسی نباید در یمن دخالت کند چرا که خودِ 
یمنی ها قادر هستند مسائل خودشان را حل کنند. ۷ سال نسبت به ملت یمن ظلم 
می شود. مردمی که می خواهند خودشان برای خودشان تصمیم بگیرند، ۷ سال است 
با شکم گرسنه مقابل ظلم مقاومت می کنند. راه حل مشکل یمن این است که ملت یمن 
را رها کنند. ملت یمن ملت رشید و فهیمی هستند و خودشان می توانند مسائل خود 

را حل کنند.
آنچه لازم است صورت بگیرد این است که محاصره یمن سریعا شکسته و آتش بس 
پایدار برقرار شود. یا درباره عراق، ما همیشه اعلام کردیم و رهبری معظم انقلاب اسلامی 
امام خامنه ای )حفظه الله تعالی( هم اعلام کردند که ما به عراق قوی می اندیشیم. 
همواره خواسته ایم که ملت عراق ملت و دولت عراق قوی باشند. این ملت عراق هستند 
که باید تصمیم بگیرند و دولتی با اراده خودشان سر کار بیاورند که کشور را مقتدرانه 
اداره کند، اجازه ندهد بیگانگان در عراق دخالت کنند و آمریکایی ها حضورشان در عراق 
تداوم داشته باشد. ما همواره به یک عراق مقتدر و مورد اعتماد مردم می اندیشیم و لذا 
بعضی از کشورهای خارجی از اروپا و نقاط دیگر هم گاهی در این رابطه با ما تماس 

گرفتند، که به آنها اعلام کردیم، اجازه دهید خودِ عراقی ها تصمیم بگیرند.
اعتقادمان بر این است که عراقی ها باید خودشان تصمیم بگیرند، کما اینکه نسبت به 
سوریه هم همینطور است. آمریکایی ها در سوریه می خواهند چه کار کنند؟ ملتی که 
امروز اینقدر نسبت به آنها ظلم شده، آمریکایی ها بر چه اصل و اصولی نفت آنها را غارت 
می کنند؟ ملت سوریه خودشان باید از منابع شان استفاده کنند، حضور آمریکایی ها در 

آنجا چه معنی می دهد؟
باور ما این است و بارها بر آن تاکید کردیم که ملت ها خودشان باید برای خودشان 
تصمیم بگیرند. تمام مشکل سرِ همین است! اصلا بحث این است که آمریکایی ها 
می خواهند با سلطه گری منافعی را از جیب ملت ها و از سفره ملت ها ببرند. ما معتقدیم 
این یک نگاه ظالمانه و استکباری است و نمی تواند در دنیا پایدار بماند. ملت ها بیدار 
شدند، ولو اینکه ممکن است بعضی از دولت ها بخواهند با آمریکایی ها یا با کشورهای 
سلطه گر همراه باشند، اما امروز ملت ها نمی توانند این را بپذیرند که کشوری از آن سوی 
عالم به نام آمریکا به این طرف عالم بیاید و منابع آنها را غارت کند، چرا؟ این پذیرفتنی 

نیست.
سیاسیت برقراری توازن و تعادل در روابط خارجی را 

ادامه خواهیم داد
الجزیره: در خصوص نگاه به شرق فکر می کنید مناسبات میان ایران، چین 
و روسیه تا چه حدی می تواند گسترش پیدا کند و آمریکا در این زمینه چه 

فشارهایی وارد خواهد کرد؟
ما  دارد.  وجود  توازن  و  تعادل  دولت  این  خارجی   سیاست  در  جمهور:  رئیس 
می خواهیم با همه کشورها به ویژه کشورهای مستقل، ارتباط داشته باشیم. ما با چین 
برنامه همکاری ۲۵ ساله داریم و به دنبال اجرای این برنامه هستیم. ارتباط با چین را هم 
متاثر از ارتباطات دیگر بین المللی نمی کنیم. ارتباط جمهوری اسلامی ایران با چین از 
ابتدای پیروزی انقلاب برقرار بوده و رو به گسترش است. با روسیه هم همینطور، یعنی 

ارتباط وجود داشته و الان هم در حال توسعه است.
بنای دولت سیزدهم گسترش روابط با کشورهای دیگر منطقه، به ویژه کشورهای 
با  این راستا هم  را قبول داریم. در  و متوازن  و در واقع نگاه متعادل  همسایه است 
کشورهای همسایه، هم با کشورهای شرقی و هم با آن دسته از کشورهای غربی که 
نخواهند با روحیه سلطه طلبی و استکباری با ما برخورد و دشمنی کنند، می توانیم 

ارتباط برقرار کنیم.
در ابتدای کار دولت اعلام کردم که دست همه کشورها، به ویژه همسایگان را به گرمی 
می فشارم و همین سیاست را ادامه می دهم. نه ظلم می کنیم و نه زیر بار ظلم دیگران 

خواهیم رفت؛ این سیاست جمهوری اسلامی است.
غرب به دنبال آن است تا با ادعای اطلاع رسانی، جریان اطلاع نرسانی را دنبال کند

الجزیره: ایران کشوری با تمدن دیرینه، تاریخ غنی و سنت های کهن است، با 
توجه به این مسئله نگاه شما به ترسیم افق های آینده جمهوری اسلامی چیست 

و ایران در آینده چه اقدامات متمایزی را می تواند اتخاذ کند؟
رئیس جمهور: جمهوری اسلامی ایران آینده را بسیار روشن می بیند. مبنای این 
نگاه هم آن است که معتقدیم نگاه جمهوری اسلامی، برخاسته از خواسته های فطری 
انسان هاست. جمهوری اسلامی به دنبال اجرای عدالت است و باور دارد عدالت باید 
هم در کشور خودمان اجرا شود و هم روابط با کشورهای دنیا عادلانه باشد. ما عدالت را 

برای همه می پسندیم و معتقدیم که روابط باید عادلانه باشد.
مخالفت ما با روحیه استکباری آمریکایی ها و عملکرد آنها، در راستای همین نگاه 

است. معتقدیم که روابط و مناسبات باید عادلانه تنظیم شود.
نگاه ما آن است که آینده را ارتباطات ناسالم، فساد، تبعیض و زد و بندهای سیاسی و 
استکباری رقم نمی زند، بلکه آنچه می تواند در عالم پایداری داشته باشد، حق و عدالت 
است. امروز همه مردم کشورهای می خواهند روابط حاکم بر زندگی آنها بر اساس قوانین 

اسلامی باشد.
آیا تلاش رژیم صهیونیستی برای عادی سازی روابط با بعضی از کشورهای اسلامی، 
می تواند برای این رژیم امنیت ایجاد کند؟ آیا این تلاش ها حق خواهی و عدالت خواهی 
مردم مسلمان را در دنیا تضعیف می کند؟ اگر شما امروز از ملت های مسلمان درباره رژیم 
صهیونیستی و عملکرد، خونریزی ها، جنایت و ظلمی که این رژیم به مردم فلسطین 
می کند، نظرخواهی کنید، اگر این نظرسنجی را در میان انسان های آزاده انجام دهید، 
به نظرتان کدام انسان آزاده ای این رفتارها را می پسندد و می پذیرد؟ مگر قراردادهای 
کمپ دیوید، شرم الشیخ و اسلو نبود؟ آیا موفق شدند حق خواهی و عدالت خواهی 
فلسطینی ها را نابود کنند؟ مگر غزه محاصره نیست؟ مگر مردم غزه دیروز با سنگ در 
مقابل اسرائیل نمی ایستادند؟ آیا سرکوب کردن مردم غزه و فلسطین، آنها را از مقاومت 

بازداشت، یا سنگ های آنها را تبدیل به موشک کرد؟
امروز جمهوری اسلامی خواهان روابط و نظم عادلانه

 در جهان است
و  آینده را ظلم  آینده را چگونه می بینید؟ ما معتقدیم که  سوال شما این بود که 
بی عدالتی رقم نمی زند، بلکه آینده را خواست انسان ها فارغ از مسلمان و غیرمسلمان 

در این عالم رقم می زند و آن اجرای عدالت است.
ممکن است سلطه گران چند صباحی با استفاده از قدرت شان در مقابل اجرای 
عدالت بایستند و سعی کنند که به نحوی در فضای رسانه ای برخلاف ادعای شان 
مبنی بر اطلاع رسانی، بی اطلاعی را ترویج کنند و نوعی جریان اطلاع نرسانی را دنبال 
کنند تا اطلاع حقیقی به مردم نرسد، اما بدانند روحیه عدالت خواهی و حق خواهی را 

نمی توانند در جهان از بین ببرند.
امروز جمهوری اسلامی خواهان روابط و نظم عادلانه در جهان است و در یک جمله 
رْضَ یَرِثُهَا 

َ
نَّ الْ

َ
آینده را بسیار روشن می بینیم و معتقدیم پیروزی از آنِ حق است؛ و »أ

الِحُونَ«. عِبَادِیَ الصَّ

رئیس جمهور در گفتگو با الجزیره انگلیسی:

 حشمت الله فلاحت پیشه:  تضمین های غرب باید برای جمهوری اسلامی اطمینان بخش باشد 

کشور درگیر چالش هایی شده که ربط 
زیادی به منافع ملی ندارد

و سیاست خارجی در مجلس دهم گفت:   امنیت ملی  رئیس کمیسیون 
واقعیت این است که حلقه مفقوده اجرای سیاست های کلی توسعه کشور بر دو 
کلمه تنش زدایی در خارج از کشور و توجه به توسعه در داخل است. در ارتباط 
این دو با هم، تا زمانی که کشور با تنش های بین المللی و خرده تنش های روابط 
دو جانبه مواجه است، رسیدن به اهداف کلان سیاست خارجی ممکن نیست. 
حشمت الله فلاحت پیشه ، در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که رهبری 
اخیرا برنامه سیاست های سیاست خارجی در برنامه هفتم توسعه را ابلاغ کردند. 
به همین منظور، چقدر ضرورت دارد که در تعاملات خارجی خود به ویژه درباره 
احیای برجام از این رویکردها استفاده کنیم، گفت: سیاست های کلی ابلاغی 
جزو قوانین فرادستی محسوب می شود. ما علاوه بر قانون اساسی یک سری 
قوانین فرداستی برای مدیریت کشور داریم که اولین مورد آن چشم انداز ۲۰ 

ساله بوده و بعد از آن برنامه های توسعه و سپس سیاست های کلی هستند.
وی افزود: اکنون که قانون برنامه هفتم در حال نگارش و تدوین است، این 
در  و  می شود  نوشته  ساله  چشم انداز ۲۰  براساس  که  است  قانونی  آخرین 
واقع این سیاست های ابلاغی، با هدف ریل گذاری به سمت تحقق اهداف 
چشم انداز بیست ساله تدوین می شود. مهم ترین مفهوم کلیدی که در این برنامه 
آمده، اصل تعامل سازنده است یعنی ایران باید بتواند در تعامل دنیا سرآمد 
کشورهای منطقه باشد تا بتواند از دروازه های مختلفی که در آن برنامه ریزی 

کرده نهایت استفاده را ببرد.
فلاحت پیشه گفت: یعنی این مفهوم با این قید آمده که متاسفانه خیلی از آن 
تخلف شده و در قوانین برنامه و سیاست های ابلاغی کلیاتی در این باره آمد اما 
متاسفانه بخش اعظم قوانین فرادستی در کشور اجرا نشده و به طور مشخص در 
حوزه سیاست خارجی این عدم اجرا به اوج خود رسید و به همین دلیل یکی از 
دقیق ترین دلایلی که کشور نتوانسته به سند چشم انداز ۲۰ ساله برسد، ضعف 

در اجرای قوانین کلی سیاست خارجی است.
وی افزود: من چند نکته این موضوع را می گویم. مهمترین نکته اقتصاد 
خارجی است یعنی جایی که سیاست خارجی باید در خدمت تولید ناخالص 
ملی کشور و گسترش اقتصاد و رشد اقتصادی باشد و کمتر کشوری در دنیا در 
این زمینه به اندازه ایران ضعف دارد. یعنی ایران که از مهم ترین شاخصه های 
توسعه ای برخوردار است مانند قرارگرفتن در یک شاهراه بزرگ تجاری، قرار 
گرفتن در میان چهار کشور ثروتمند، برخورداری از معادن عظیم و بی بدیل و 
نیروی انسانی پویا و مجهز به دانش و فناوری قابل اتکا و البته پشتوانه امنیتی 
و نظامی کشور متاسفانه در زمینه اقتصاد خارجی به اندازه ای که نیاز و لازم 
بوده کار صورت نگرفته است آن چیزی که تاکنون در سیاست خارجی کشور 
حاکم بوده بیش از آنچه که مربوط به اعداد و ارقام باشد، شعار بوده است و 
برخوردهای شعاری در سیاست خارجی بیشتر از هر چیزی باعث تحلیل 
رفتن منافع ملی کشور می شود. فلاحت پیشه گفت: کشور ما درگیر یکسری 
چالش های سیاست خارجی شده که ربط زیادی به منافع ملی ما  ندارد. در 
صورتی که در دنیای امروز فعال ترین بخش در نمایندگی های خارجی کشورها 
بخش اقتصادی است. برای مثال، کشوری مانند ترکیه ۲۲ وابسته اقتصادی در 
سفارت ترکیه در عراق دارد. ترکیه ای که نقشی در نجات عراق از بحران داعش 
نداشت بالاتر از ایران در اقتصاد عراق خودش را نشان می دهد. اما ایران تنها 
یک وابسته اقتصادی دارد. در جاهای دیگر دنیا اصلا وابسته سازی تعریف 
نشده و کارشناسانی از دیگر حوزه ها به عنوان یک کرسی خالی در آنجا منصوب 

می شوند و عملًا نقشی در اقتصاد خارجی کشور ندارند.
وی تصریح کرد: نکته دوم ضعف دیپلماسی عمومی داخلی و خارجی است. 
این مسئله به عنوان یک ضعف در سیاست خارجی کشور مشهود بوده است و 
معمولا دولت ها در توجیه سیاست خارجی کشور چه در داخل و چه در خارج 
چندان موفق عمل نکردند و این باعث ضعف پشتوانه داخلی و ضعف حضور در 
عرصه های بین المللی شده است که مهم ترین آن در سازمان های بین المللی 
بوده که ایران عملًا بی رای ترین کشور در میان اغلب سازمان های تاثیرگذار 

بین المللی است.
این نماینده سابق مجلس افزود: به طور مشخص در انتخابات شورای امنیت 
سازمان ملل می بینیم ایران فقط یک رای می آورد که آن رای هم خود ایران 
می دهد و کشورهایی مانند سوریه، لبنان و حتی عراق هم به ایران رای نمی دهند. 
این موارد واقعیاتی است که وجود دارد، من معتقدم، قانون برنامه توسعه که باید 
بر اساس سیاست های کلی شکل بگیرد، باید به جای برخورد شعاری، احکام و 
ارقام را مشخص کند. یعنی به طور مشخص نقش وزارت خارجه را در پیشبرد 
سیاست های اقتصادی مشخص کرده و عدد برای آن تعیین کند. فلاحت پیشه 
در ادامه گفت: مثلًا وقتی ما در قانون برنامه در حوزه اقتصاد عدد می آوریم که 
دولت موظف است، رشد اقتصادی را به 8 درصد برساند، یا دولت موظف به رشد 
هشت درصد رشد اقتصادی، صنعتی یا درصد بیکاری یا فقر به هشت درصد 
برسد و همچنین سهم علم و فناوری و دانش در هزینه ناخالص داخلی در هزینه 
بودجه دستگاه های مختلف به چهار و نیم درصد برسد، این احکام و ارقام نیز 

باید برای وزارت خارجه مشخص و روی آن تاکید شود.
تنش زدایی در خارج و توجه به توسعه داخلی حلقه مفقوده اجرای 

سیاست های کلی 
وی افزود: در اینجا دو نکته وجود دارد؛ اولین نکته، یکدستی و هماهنگی در 
سیاست خارجی کشور و دومین نکته بودجه عملیاتی دستگاه سیاست خارجی 
کشور است که البته در بخش های مختلف، به ویژه در سیاست خارجی بودجه 
کشور عملیاتی بسته نمی شود. خیلی از دستگاه های ما آن هم با شرایط هزینه بر 
در خارج از کشور حضور دارند که تعداد آنها هم متاسفانه خیلی زیاد است ولی 
عملًا به هیچ وجه دستاورد قابل دفاعی ندارند. مثلًا یک دستگاهی در یکی از 
کشورهای شرق آسیا برای مثال ژاپن، آن هم دستگاهی که همواره در بودجه 
سالیانه رقم آن افزایش پیدا می کند، مسئول گسترش فرهنگ، یا نظام عقیدتی 
کشور است و در خارج از کشور در مدت ۶ سال فقط توانسته بود یک نفر را در 

حوزه عملکرد خود جذب کند اما سالیانه میلیون ها دلار هزینه می کنند.
و  دارد  وجود  که  است  واقعیت هایی  موارد  این  کرد:  تصریح  فلاحت پیشه 
سیاست خارجی، نیازمند هماهنگی و بودجه عملیاتی است که در نهایت 
عملکرد سیاست خارجی بر اساس ارقام و احکام مدیران سنجیده شود و نه بر 
اساس شعار و بلوف های مدیریتی. وی در پاسخ به این سوال که با توجه به تاکید 
رهبری در این موضوعات، پیش بینی شما از پنج سال آینده اجرای این دستورات 
چیست، گفت: واقعیت این است که حلقه مفقوده اجرای سیاست های کلی 
توسعه کشور بر دو کلمه تنش زدایی در خارج از کشور و توجه به توسعه در داخل 
است. در ارتباط این دو با هم، تا زمانی که کشور با تنش های بین المللی و 
خرده تنش های روابط دو جانبه مواجه است، رسیدن به اهداف کلان سیاست 
از جمله  ایران  خارجی ممکن نیست. فلاحت پیشه تصریح کرد: متاسفانه 
کشورهایی است که بیشترین تنش ها را در دنیای امروز دارد باید این تنش ها 
تعدیل شود و کشور سیاست تنش زدایی و کاهش تنش را در پیش بگیرد. دوم 
آنکه از محل این تنش زدایی ظرفیت هایی ایجاد می شود که باید صرف توسعه 
کشور شود و سیاست شفافی در پیش بگیریم تا دستاوردهای سیاست خارجی 

در حوزه اقتصادی و زندگی مردم خودش را نشان دهد.

یک تحلیلگر مسائل اورآسیا:

عضویت ایران در شانگهای وزن این سازمان را افزایش می دهد
به اهمیت عضویت  اشاره  با  اورآسیا  یک تحلیلگر مسائل 
ایران در سازمان شانگهای گفت: ایران یک قدرت تاثیرگذار 
منطقه ای است و با منابع انرژی متعدد خود، سطح قدرت 
اقتصادی قابل توجهی دارد؛ بنابراین عضویت ایران در سازمان 

شانگهای وزن این سازمان را افزایش خواهد داد. 
اینکه  خصوص  در  ایسنا  با  گفت وگو  در  شوری  محمود 
عضویت دائم ایران در سازمان شانگهای تا چه حد می تواند به 
پیشبرد دیپلماسی اقتصادی کشور کمک کند، اظهار کرد: در 
حال حاضر سازمان های منطقه ای یکی از مهم ترین ابزارهای 
و  کشورهاست  میان  اقتصادی  همکاری های  برای  موجود 
تمام دولت ها تلاش می کنند با عضویت در این سازمان ها، 
گسترش  را  کشورها  سایر  با  خود  اقتصادی  همکاری های 

دهند.
در  اینکه  وجود  با  شانگهای  همکاری   سازمان  افزود:  وی 
ابتدا بر اساس موضوعات امنیتی شکل گرفت اما رفته رفته 

همکاری های اقتصادی را هم در دستور کار خویش قرار داد و 
در سال های اخیر، راه های مختلفی را برای همکاری اقتصادی 
میان اعضای خود ایجاد کرده و سازوکارهای متنوعی را هم 
شکل داده است؛ لذا عضویت در این سازمان به گسترش 
روابط منطقه ای ایران و سایر کشورهای عضو کمک خواهد 

کرد.
معاون موسسه مطالعات ایران و اورآسیا)ایراس( ادامه داد: 
البته با نگاهی دقیق تر به آمار و ارقام، درمی یابیم که تا کنون 
شانگهای  سازمان  اعضای  بین  گرفته  شکل  همکاری های 
چندان برجسته نبوده و تاثیر شگرفی بر روند توسعه اقتصادی 

کشورهای عضو نداشته است.
در  عضویت  داشت  انتظار  نمی توان  اینکه  بیان  با  شوری 
سازمان شانگهای مشکلات تحریمی ما را حل کند، عنوان 
با تحریم ها بسیار گسترده تر و  کرد: طبیعتا مسائل مرتبط 
پیچیده تر است و اساسا نیاز ایران به گسترش روابط اقتصادی، 

تنها  شانگهای  سازمان  و  می گیرد  بر  در  را  متنوعی  حوزه  
را  اقتصادی  تعاملات  به  ما  نیاز  از  می تواند بخش کوچکی 
تامین کند اما به هر حال در شرایط فعلی باید از هر امکانی 
برای گسترش همکاری های اقتصادی استفاده کرد. طبیعتا 

سازمان شانگهای مجموعه ای از فرصت ها را ایجاد می کند.
وی در خصوص برخی اظهار نظرات در مورد اینکه عضویت 
ایران در سازمان های منطقه ای مانند شانگهای کشور را از 
گسترش روابط با غرب و خصوصا احیاء برجام بی نیاز می کند، 
گفت: طبیعتا این  صحبت ها نمی تواند صحیح باشد. عضویت 
در شانگهای برای کشور ما که در پی افزایش نقش منطقه ای 
آورده هایی  پرستیژ  و  روانی  لحاظ  به  می تواند  است،  خود 
داشته باشد اما عملکرد اقتصادی سازمان شانگهای تا کنون 
به گونه ای نبوده که بتوان آن را به عنوان بدیلی برای مذاکرات 
رفع تحریم ها در نظر گرفت یا این طور برداشت کرد که عضویت 
در سازمان شانگهای منجر به بی نیازی ما از تعامل با کشورهای 

غربی می شود. ما در بسیاری از زمینه ها نیاز به همکاری با 
کشورهای غیر شرقی داریم؛ لذا باید با تدوین سیاست خارجی 
متوازن بتوانیم نیازهای خودمان برای توسعه اقتصادی را تامین 
کنیم. این تحلیلگر مسائل اورآسیا در پاسخ به این سوال که 
عضویت دائم ایران در سازمان شانگهای تا چه حد می تواند در 
اتمام پروژه کریدور شمال به جنوب یا اتمام پروژه های مشترک 
نیمه تمام ایران و چین مثبت واقع شود، بیان کرد: تجربه نشان 
را  خود  اقتصادی  همکاری  برنامه های  روسیه  و  چین  داده 
چندان در قالب ساختارهای سازمان شانگهای پیش نمی برند. 

این موضوع به خصوص در مورد چینی ها پررنگ تر است.
شوری ادامه داد: برای چینی ها بسیار مهم است طوری در 
حوزه اقتصادی عمل کنند که موجب گسترش تنش آنان با 
غربی ها نشود؛ لذا من تصور نمی کنم عضویت ما در سازمان 
شانگهای تاثیری بر نوع روابط اقتصادی دوجانبه چین و روسیه 

با ایران داشته باشد.
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پدرم رسول خدا صلی  الله  علیه  و آله به من فرمود:... 
سخاوت، درختی است در بهشت و شاخه  هایش در دنیا 
هستند؛ هر کس به شاخه  ای از شاخه  های آن در آویزد، 

او را به بهشت درآورد«.
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دلائل الإمامة : ص 71 ح 9

پیشکسوتان و فرماندهان دفاع مقدس با رهبر انقلاب دیدار می کنند
 رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: تعدادی از فرماندهان و رزمندگان دفاع 
مقدس و خانواده های معظم شهدا روز ۳۰ شهریور در حسینیه حضرت امام خمینی )ره( با رهبر معظم 
انقلاب دیدار می کنند. سردار بهمن کارگر روز یکشنبه در نشست خبری اعلام برنامه های گرامیداشت 
چهل و دومین سالگرد هفته دفاع مقدس که در باغ موزه دفاع مقدس برگزار شد، اظهار داشت: 
برنامه های امسال هفته دفاع مقدس با شعار »ما مقاوم هستیم« برگزار می شود.وی با اعلام اینکه 
در نیروهای مسلح معاونان هماهنگ کننده، در وزارتخانه ها معاونان وزرا و در استان ها هم استانداران 
مسئولیت این ستادها را بر عهده دارند، اظهار داشت: در سراسر کشور ۴۷۷ ستاد در این رابطه فعال 
هستند.سردار کارگر با بیان اینکه تعداد کل برنامه های هفته دفاع مقدس ۱۲۶۴ برنامه است، گفت: 
در مجموعه سازمان های لشگری ۲۵۴ برنامه و در نهادهای کشوری ۱۰۱۰ برنامه برای گرامیداشت 
هفته دفاع مقدس برگزار می شود.رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس عنوان کرد: 

یکی از مهمترین برنامه های این هفته تکریم از یک میلیون پیشکسوت دفاع مقدس و مقاومت است.

بیشترین و کمترین زندانیان جرائم غیر عمد در کدام استان ها
 علی شمس مدیرعامل ستاد دیه کشور با اعلام آمار زندانیان جرایم غیرعمد در سطح استان ها 
گفت: هم اکنون ۱۱ هزار و ۵۰۰ زندانی جرایم غیرعمد در بند حبس حضور دارند.وی افزود: از این 
تعداد اصفهان با یک هزار و ۴۱ بدهکار گرفتار در موضوعات ناشی از صدور چک، مهریه و نفقه در رأس 
جدول آماری قرار گرفته است.شمس در خصوص استان تهران هم گفت: استان تهران با یک هزار و ۹۰ 
بدهکار مالی و محکوم به پرداخت دیات ناشی از حوادث کارگاهی یا سوانح رانندگی در رتبه دوم و در 
ادامه استان فارس با 8۴8 مددجوی غیرعمد در رده سوم این فهرست جای دارد.مدیر عامل ستاد دیه 
کشور با اشاره به استان هایی که با تکیه بر مقوله پیشگیری و بافت جغرافیایی خود در شمار استان های 
کم جمعیت به جهت میزبانی از مددجویان جرایم غیرعمد قرار دارد، افزود: هرمزگان فقط با ۳8 
زندانی جرایم غیرعمد، سیستان و بلوچستان با ۶۴ محکوم و ایلام با ۷۶ محبوس در شمار خلوت ترین 

استان ها در میزبانی در محکومان غیر بزهکار هستند.

 چه کسانی رئیسی را در نیویورک همراهی می کنند؟
چهار نفر از مقامات دولتی و مجلسی رئیس جمهور را در سفر به نیویورک همراهی می کنند. به 
گزارش ایسنا، رئیس جمهور به منظور شرکت در هفتاد و هفتمین نشست مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد صبح روزدوشنبه عازم نیویورک خواهد شد.آیت الله رئیسی در این سفر علاوه بر سخنرانی 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد، با تعدادی از سران کشورهای شرکت کننده در این نشست نیز 
دیدار و گفت وگو خواهد کرد و دیدارهای جانبی دیگری نیز خواهد داشت.حسین امیرعبداللهیان وزیر 
امور خارجه، علی باقری معاون سیاسی وزیر خارجه ، محمد جمشیدی معاون سیاسی دفتر ریاست 
جمهوری و وحید جلال زاده رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس رئیس جمهور را 

در این سفر همراهی می کنند.

آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته یک فوتی ناشی از کرونا داشتیم 
و در مجموع ۶۵ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.مهدی مصری در گفتگویی ، در مورد آخرین 
وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و هفتم شهریور، ۳۴ 
بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند.وی با بیان اینکه در این مدت ۱۳ بیمار جدید با 
علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته یک فوتی ناشی از کرونا 
داشتیم و در مجموع ۶۵ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با 
بیان اینکه از ۳۲ تست انجام شده، نتیجه ۲ تست مثبت اعلام شده است، افزود: تاکنون یک میلیون 

و ۹۳8 هزار و ۵۳۴ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

مسئول مهمانسرای موکب آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( خبرداد:

پخت و توزیع روزانه 1۸ هزار و ۵۰۰ تبرکی
 حضرتی میان زائران اربعین

مسئول مهمانسرای موکب آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با اشاره به اینکه روزانه ۱8 هزار و ۵۰۰ 
غذای تبرکی حضرتی در این موکب پخت و توزیع می شود، گفت: در سه میان وعده نیز ۱۴ هزار و ۵۰۰ 

تغذیه میان زائران توزیع می شود. 
سید محمد موسی کاظمی با اشاره به برپایی موکب آستان مقدس بانوی کرامت در عمود ۱۰8۰ 
مسیر پیاده روی نجف به کربلا اظهار کرد: آشپزخانه و مهمانسرای حضرت از ۱۵ شهریورماه فعالیت 
خود را شروع کرده و به پذیرایی از زائران پرداخته است. وی با اشاره به پخت و توزیع ۱8 هزار و ۵۰۰ 
غذای تبرکی حضرتی در موکب آستان مقدس قم گفت: در سه وعده اصلی صبحانه، ناهار و شام 
غذاهای مختلف از جمله چلوگوشت، چلو مرغ، چلو کباب، قرمه سبزی، ساندویچ مرغ، ساندویچ 
فلافل و ساندویچ تخم مرغ توزیع می شود. مسئول مهمانسرای موکب حرم حضرت معصومه سلام الله 
علیها از توزیع ۱۴ هزار و ۵۰۰ تغذیه در سه میان وعده پیش از ظهر، بعد از ظهر و غروب خبرداد و اضافه 
کرد: در میان وعده ها از زائران با آب دوغ خیار، بستنی، فالوده، سوپ و میوه پذیرایی می  شود. وی با 
اشاره به اینکه امسال از ۱۵ شهریورماه شاهد حضور حجم قابل توجه زائران در مسیر پیاده روی بوده ایم، 
مطرح کرد: در سه وعده اصلی و سه میان وعده به صورت میانگین روزانه ۱8 تا ۳۳ هزار پذیرایی در میان 
زائران توزیع شده است. موسی کاظمی با بیان اینکه سه آشپز و هفت کمک آشپز از ابتدای فعالیت 
موکب پخت غذا را در آشپزخانه موکب دنبال کرده اند، عنوان کرد: با حضور برخی از خدام که به صورت 
موقت در آشپزخانه فعالیت دارند در مجموع هر روز ۱۵ خادم برای پخت غذا فعالیت دارند که این تعداد 
نسبت به حجم غذاهای تهیه شده بسیار اندک است. وی خاطرنشان کرد: بیشتر مواد اصلی مورد نیاز 

آشپزخانه از ایران تهیه و برخی از کالاهای خاص مورد نیاز نیز در عراق تامین شده است.
 

رییس کمیته اسکان ستاد تسهیلات زائرین شهرداری قم خبرداد:

شکسته شدن رکورد اسکان زائران اربعین در قم
در  اربعین  اسکان  از شکسته شدن  قم  زائرین شهرداری  تسهیلات  اسکان ستاد  رییس کمیته 

کمپینگ های ویژه اسکان زائران خبر داد.
پیام جوادیان در گفت و گویی اظهار داشت: با نصب بیش از ۴ هزار تخته چادر همزمان با ۲۵ شهریور 
در کمپینگ های شهر شامل بوستان ها  و پارکینگ درب چهار مسجد مقدس جمکران، رکورد اسکان 
زائران در قم شکسته شد. وی خاطرنشان کرد: این تعداد از اسکان شبانه زائران در کمپینگ های شهر 
قم طی ۵ سال گذشته بی سابقه بوده است. جوادیان با بیان اینکه اقدامات شهرداری قم با هدف 
تعظیم شعائر دینی از ابتدای ماه محرم با عنوان»علمداران خدمت« آغاز شده است، گفت: با تمهیدات 
انجام شده و حضور میدانی بخش های مختلف شهرداری، اختلالی در روند خدمت رسانی به زائران 
اربعینی بوجود نیامده است. رییس کمیته اسکان ستاد تسهیلات شهرداری قم، ابراز داشت: با توجه 
به کنترل نسبی بیماری کرونا، در اربعین امسال شاهد حضور بسیار زیاد زائران ایرانی و خارجی اربعین 
در مسیر رفت و برگشت به کشور عراق در شهر قم هستیم. وی با تاکید بر تداوم خدمت رسانی به زائران 
اربعین تا پایان ماه صفر، خاطرنشان کرد: زیرساخت های مهم  و مورد نیاز اسکان در کمپینگ های 

اسکان قم در سطح بوستان های هدف و پارکینگ چهار مسجد مقدس تامین شده است
 

در ایام اربعین حسینی صورت گرفت؛ 

خدمت رسانی شرکت توزیع برق قم در مرزهای 
خسروی و قصر شیرین 

مجری طرح های سیم به کابل شرکت توزیع  برق قم گفت: شرکت توزیع نیروی برق قم در ایام 
اربعین حسینی با اعزام نیرو و تجهیزات به خدمت رسانی شبانه روزی در مرزهای خسروی و قصر شیرین 

پرداخت. 
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم، مهندس"سعید فراهانی " با اشاره به لزوم 
خدمت رسانی هر چه بهتر به زائران اباعبدالله الحسین در ایام اربعین حسینی در مرزهای کشور 
اظهار داشت: دو تیم از شرکت توزیع نیروی برق قم با تجهیزات به مرزهای قصر شیرین و خسروی 
در استان کرمانشاه اعزام شد. وی با بیان اینکه خدمت رسانی تیم های عملیاتی شرکت توزیع نیروی 
برق در این مرزها از هفدهم شهریور آغاز و تا ۲۳ شهریور ادامه داشت، خاطرنشان کرد: یک دستگاه 
جرثقیل ده تن، دو دستگاه سبد بالابر ۱۴ متری و دو دستگاه سواری به همراه ۱۷ نفر از اکیپ های 
مجری طرح های سیم به کابل در این مأموریت حضور داشتند.  مجری طرح های سیم به کابل شرکت 
توزیع  برق قم، برق رسانی به موکب ها، دستگاه های خدمات رسان سیار، روشنایی معابر، نصب پست 
هوایی، نصب برج نوری، کابل کشی خود نگهدار در چندین نقطه به طول دو کیلومتر، نصب  پروژکتور  
پارکینگ ها و کمپ های هلال احمر و رفع خاموشی های گزارش شده به صورت شبانه روزی را از جمله 

خدمات نیروهای عملیاتی این شرکت در طول این مدت برشمرد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم مطرح کرد:

ارائه خدمات به زائران و مسافران
 تا پایان ماه صفر

مدیر منطقه پنج شهرداری قم با ارائه گزارشی از عملکرد ستاد شماره پنج 
شهرداری قم در مسجد مقدس جمکران گفت: این ستاد تا پایان ماه صفر برپا 

بوده و به زائران و مسافران خدمات رسانی می کند.
زین العابدین قراچورلوی گزارشی از اقدامت منطقه در ستاد شماره ۵ شهرداری 
قم در میدان انتظار جنب درب یک مسجد مقدس جمکران ارائه داد و اظهار 
داشت: ستاد شماره ۵ شهرداری مانند سایر ستادهای مناطق از ۱۹ شهریور تا 

پایان ماه صفر به مسافران و زائران خدمات رسانی خواهد کرد.
وی با اشاره برگزاری مراسم پیاده روی روز اربعین افزود: با توجه به حضور پرتعداد 
شهروندان در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( در روز اربعین، تمهیدات لازم جهت 
ارائه خدمات به عزاداران اباعبدالله )ع( در نظر گرفته شد و نیروهای خدمات 

شهری ،فضای سبز، موتوری، ستاد تخلفات در منطقه حضور داشتند.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم تصریح کرد: هماهنگی با راهور و آتش نشانی و 
همچنین آماده سازی پارکینگ ها اعم از روشنایی و تسطیح انجام شد و با توجه 
به برگزاری برنامه های ستاد اربعین حسینی استان در محل صحن امام حسن 
عسکری )ع(مسجد مقدس جمکران و ارائه خدمات اسکان به عزاداران، کلیه 

اقدامات لازم انجام شد.
وی از آماده سازی سرویس های بهداشتی محدوده مسجد مقدس خبر داد و 
ابراز کرد: سرویس های بهداشتی بلوار پیامبر اعظم)ص( با توجه به اینکه چندین 

بار تخریب و سرقت شده بود، آماده سازی و به بهره برداری رسید.
قراچورلوی خاطرنشان کرد: علاوه بر سرویس های بهداشتی مسیر بلوار پیامبر 
اعظم)ص(، دو کانکس سرویس بهداشتی نیز به صورت امانی در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( نصب و راه اندازی شد تا مشکلی در مسیر پیاده روی زائران و شهروندان 

در روز اربعین وجود نداشته باشد.
وی یادآور شد: هماهنگی های لازم با ایستگاه های صلواتی در طول مسیر برای 
تهیه آب شرب و آب جهت وضو نیز انجام شد و کلیه ماشین آلات مکانیزه جمع آوری 

زباله و شستشو و جاروب تمام وقت و به صورت ۲۴ ساعته خدمات رسانی کردند.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم در پایان دوباره یادآور شد: ستاد شماره پنج که 
زیر نظر مدیریت منطقه پنج است تا پایان صفر برپا بوده و به زائران و مسافران 

خدمات رسانی می کند.

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم خبرداد:

هر کیلومتر پیمایش اتوبوس۴۰ هزار 
تومان هزینه دارد 

سرپرست سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم با بیان اینکه هر کیلومتر پیمایش 
اتوبوس حدود ۴۰ هزار تومان هزینه دارد که این هزینه از بیت المال پرداخت 
می شود، گفت: برای رانندگان ناوگان و زحمات آنان احترام قائل هستیم، اما بیش 

از آن برای شهروندان احترام قائل هستیم. 
علی نیک در گفت و گویی اظهارداشت : آخرین سرویس دهی اتوبوس رانی 
۲۱:۳۰ دقیقه شب است اما در ایستگاه مسجد جمکران به ویژه در روزهای 
سه شنبه مادامی که تقاضا وجود داشته باشد، سرویس دهی وجود دارد و گاهی 

تا ساعت یک نیمه شب نیز سرویس های اتوبوس رانی در این مسیر فعال هستند.
علی نیک ادامه داد: در روزهای خاص مانند ایام ولادت و شهادت ائمه نیز 
که تعداد زائرین بیشتر است در سایر خطوط نیم ساعت تا یک ساعت زمان 
سرویس دهی  با  را  خود  برنامه  باید  هم  مردم  اما  میابد  افزایش  سرویس دهی 
هماهنگ کنند. وی با بیان اینکه هر کیلومتر پیمایش اتوبوس حدود ۴۰ هزار 
تومان هزینه دارد که این هزینه از بیت المال پرداخت می شود، به همین خاطر 
باید سرویس دهی به گونه ای باشد که عموم مردم از آن استفاده کنند، گفت: برای 
مثال در میدان شهید مطهری با کمک دوربین های کنترل ترافیک، جمعیت 
مسافرین درون شهری را بررسی می کنند و تا زمانی که مسافر وجود داشته باشد 

سرویس دهی انجام می شود.
با  رانندگان  رفتار  با  رابطه  در  قم  شهرداری  اتوبوس رانی  سازمان  سرپرست 
نقل  حمل  ناوگان  به  ورودشان  ابتدای  در  رانندگان  کرد:  تصریح  مسافرین 
عمومی دوره های آموزشی را پشت سر می گذارند و در طی دوره خدمت رسانی 
نیز دوره های متعددی را سپری می کنند. وی ابراز کرد: با توجه به اینکه تعداد 
رانندگان اتوبوس ها کمتر است، به همین خاطر این آموزش ها برای رانندگان 
اتوبوس ها بیشتر است اما برای رانندگان تاکسی با توجه به اینکه تعداد بیشتری 

دارند کمتر می توان این دوره ها را برگزار کرد.
نیک با اشاره به اینکه این آموزش ها در زمینه های اجتماعی، رفتاری و اعتقادی 
است، اضافه کرد: به صورت دائم بر رفتار رانندگان نظارت داریم و بازرسی های 
متعددی انجام می شود، اما برای بهبود این امر نیاز به همکاری مردم داریم . وی 
با تأکید بر اینکه برای رانندگان ناوگان احترام قائلیم اما بیش از آن برای شهروندان 
احترام قائل هستیم، عنوان کرد: اگر اشتباه رفتاری و یا بدرفتاری از راننده سر 
بزند، مردم از طریق شماره ۱۳۷ و یا شماره تماس و شماره پیامکی درج شده در 

پشت تاکسی ها و اتوبوس ها به ما اطلاع بدهند و ما نیز برخورد می کنیم.
 

فرماندار قم مطرح کرد:

نیاز شهر قم به ۶ هزار سرویس مدرسه
فرماندار قم با بیان اینکه نرخ کرایه تاکسی های اینترنتی باعث شده، که نرخ 
در  ذاکریان  ،عباس  شرکت های   گفت:  نگیرد،  شکل  مدرسه  سرویس  کرایه 
پنجمین جلسه شورای ترافیک استان در سالن جلسات معاونت هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم گفت: مسئولیت ساماندهی سرویس مدارس بر عهده 

سازمان تاکسیرانی است و می بایست از ظرفیت های مختلف استفاده کرد.
وی با بیان اینکه نرخ کرایه تاکسی های اینترنتی باعث شده تا نرخ مشخصی 
برای کرایه سرویس مدرسه شکل نگیرد، افزود: شرکت های تاکسی اینترنتی به 
رانندگانی که در زمینه سرویس دانش آموزی همکاری نمی کنند، خدمات ندهند.

فرماندار قم با تأکید بر اینکه سازمان تاکسیرانی نیز تشویق هایی برای رانندگان 
تاکسی اینترنتی در بحث سرویس مدارس مدون کند، گفت: راننده ای که از 

تاکسی اینترنتی استفاده می کند، باید قوانین آن را هم بپذیرد.
وی همچنین یادآور شد: بخشی از دانش آموزان را اولیا جابه جا می کنند، اگر 
اولیا  ساعت شروع مدرسه هفت و ساعت شروع کار ادارات نیز ۷:۳۰ باشد؛ 

می توانند، مشکل کمبود سرویس مدارس را کاهش دهند.
ذاکریان با اشاره به اینکه در حال حاضر در شهر قم به ۶ هزار سرویس مدرسه 
نیاز داریم، تصریح کرد: اگر در ساعت شروع مدارس تغییری بدهیم، این تعداد 

سرویس به سه هزار دستگاه کاهش پیدا می کند.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

گرمخانه ای با مساحت دوهزار 
مترمربع احداث می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: : قرارداد احداث اسکلت گرمخانه در 
۲ هزار مترمربع زیربنا منعقدشده و عملیات خاک برداری و فونداسیون اجرایی آن 

در دستور کار شهرداری قم قرارگرفته است.
عباس حلوایی زاده در گفت وگویی با اشاره به برنامه ریزی برای احداث گرمخانه 
در قم، اظهار داشت: در قالب سفر رئیس جمهور به قم در دی ماه سال گذشته، 

بودجه ۳ میلیارد تومان برای احداث گرمخانه تخصیص یافته است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: قرارداد احداث اسکلت گرمخانه 
در ۲ هزار مترمربع زیربنا منعقدشده و عملیات خاک برداری و فونداسیون اجرایی 

آن در دستور کار شهرداری قم قرارگرفته است.
وی بابیان اینکه این گرمخانه با همکاری و مشارکت استانداری، شهرداری و 
بهزیستی در حال احداث است، اضافه کرد: این گرمخانه در دوطبقه، پس از 
بهره برداری و تکمیل در اختیار اداره کل بهزیستی قم جهت ساماندهی گروه 

هدف قرار خواهد گرفت.

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در حال 
حاضر ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار باغ انار در مناطق مختلف استان وجود دارد که ۲ هزار و 
۴۰۰ هکتار آن بارور است و به طور میانگین در هر هکتار آن ۱۵ تُن محصول برداشت 

می شود. 
محمد علی سلامی در گفت وگویی بیان داشت: انار دارای ارقام مختلفی است که 
در استان قم بیشتر رقم "قجاق" در باغ ها کشت شده  و زمان برداشت آن به طور 
معمول در مهرماه است، البته ارقام دیگر همچون "ملس ساوه"، "شاه پسند" نیز در 
باغ های استان وجود دارد و کشاورزان قمی در زمینه تولید انار عملکرد خوبی دارند.

وی با اشاره به این که محدودیت های ایجاد شده در تامین منابع آبی، سطح 
انار قم در برخی از مناطق استان را کاهش داده است، افزود: با وجود  باغ های 

عملکرد خوب کشت انار در قم، به دلیل میزان آبی که برای تولید این محصول به 
خصوص در فصل تابستان نیاز است، توسعه باغ های انار در قم براساس راهبرد تغییر 
الگوی کشت در دستور کار نیست و تلاش می کنیم با ارتقا بهره وری سطح کمی 
و کیفی تولید انار در استان را افزایش دهیم. وی با بیان این که ایجاد بازار فروش 
مناسب در زمان برداشت محصول از جمله راهکارهای حفظ باغ های انار موجود 
استان است، ادامه داد: ایجاد واحدهای صنایع غذایی و فرآوری انار و تبدیل کردن 
آن به چند محصول مورد نیاز مردم از جمله برنامه های سازمان جهاد کشاورزی قم 
در این خصوص است. گفتنی است با وجود کشت انار در همه مناطق قم، باغ های 
انار استان بیشتر در مناطق جعفرآباد، سلفچگان،  کهک،  جاده ساوه و جاده قدیم 

اصفهان واقع شده است که آب و هوای مناسبی برای کشت این محصول دارد.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

قم ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار باغ انار دارد

استاندار قم با اشاره به کمبود زمین در این استان به  ویژه در شهرستان جعفرآباد، 
بر لزوم پیگیری و اتخاذ تمهیدات لازم برای رفع مشکل زمین برای طرح نهضت 

ملی مسکن در این استان تاکید کرد. 
سید محمدتقی شاهچراغی روز یکشنبه در جلسه شورای مسکن استان در سالن 
جلسات استانداری قم با اشاره به نیاز روز افزون کشور برای ساخت مسکن، بیان 
داشت: مسکن نیاز ضروری جامعه بوده و باید با سرعت و دقت به سمت رفع این 

مشکل حرکت کنیم.
وی با اشاره به وجود ۹۲ هزار متقاضی تایید صلاحیت شده برای تامین مسکن 
در استان قم تصریح کرد: اداره کل راه و شهرسازی باید تمام نیازها برای ساخت 
این تعداد واحد را به دستگاه های خدمت رسان ارائه دهد تا از اتلاف وقت در روند 

احداث این طرح ها جلوگیری شود.
شاهچراغی در بخش دیگری از صحبت های خود به بحث مسکن معلولان و 
محرومان اشاره کرد و افزود: مسئولان اداره کل بهزیستی و کمیته امداد امام 
خمینی)ره( با مشارکت اداره کل راه و شهرسازی استان قم باید به سرعت افراد 

واجد شرایط را شناسایی کنند تا برای ساخت مسکن آنان اقدام شود.
استاندار قم اضافه کرد: مسکن معلولان و محرومان باید در داخل طرح های 
نهضت ملی مسکن ساخته شود تا کرامت انسانی این عزیزان حفظ شود و ساخت 
مسکن برای این گروه در جاهای دیگر که ممکن است کرامت آنان را خدشه دار کند 
پرهیز شود. وی همچنین با اشاره به  ضرورت توجه به زیرساخت ها در طرح نهضت 

ملی مسکن، خواستار تأمین کامل مدارس در اراضی ۵۶۰ هکتاری شد.
وی تسهیلات ساخت مسکن در طرح نهضت ملی مسکن را مورد توجه قرار داد 
و خواستار کاهش مبلغ اقساط و هزینه ساخت برای کاهش بار مالی به مردم به  
ویژه اقشار محروم شد و افزود: از ظرفیت شرکت های تعاونی برای ساخت مسکن 

استفاده شود.
شاهچراغی خاطرنشان کرد: با توجه به تقاضای بالای ساخت مسکن درقم، 
بحث بازسازی بافت های فرسوده باید موردتوجه قرار گیرد که این امر موجب 

کاهش هزینه های ساخت و تأسیسات می شود.
استاندار قم به بحث مسکن کارگری نیز اشاره کرد و گفت: سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان باید گزارش کاملی از وضعیت مسکن کارگری و واحدهای 

مورد نیاز ارائه دهد تا در این مورد نیز تصمیم گیری شود.
زمین های هزار هکتاری تا دو ماه آینده تعیین تکلیف می شوند 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز دراین جلسه گفت : با ارسال اظهارنامه های 
رسمی برای نهاد ها و ارگان های درگیر در سایت هزار هکتاری قم تا دو ماه آینده این 

زمین ها آزاد می شوند.
محمد صادقی  از آزادسازی زمین های سایت هزار هکتاری تا دو ماه آینده خبر 
داد و گفت: با همکاری دستگاه قضایی، اظهارنامه های رسمی برای نهاد ها و 
ارگان هایی که این زمین ها در اختیارشان است ارسال شده که بعد از آزادسازی، 

برای ساخت مسکن اختصاص می یابد.
 مدیرکل راه و شهرسازی استان با بیان اینکه از مجموع ۱۳۳ هزار ثبت نام کننده 
طرح نهضت ملی مسکن در قم، حدود ۹۰ هزار نفر واجد شرایط هستند، افزود: 
برای ۴۰ هزار نفر از واجدین شرایط در اراضی داخل پردیسان و ۵۶۰ هکتاری 
زمین تامین شده است. وی با بیان اینکه استان قم در بخش نهضت ملی مسکن 
جزو استان های پیشتاز کشور است، از طراحی نقشه های اولیه ساخت مسکن با 

حضور پیمانکاران خبر داد.
ساخت چهار هزار واحد مسکونی در استان آغاز شده است 

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم نیز در این جلسه گفت: ساخت چهار 
هزار واحد مسکونی در استان آغاز شده است که از این تعداد ۱۶۵ واحد مربوط به 

شهرها و بخش هاست.
داریوش بلدی با اشاره به طرح های در دست احداث بنیاد مسکن استان قم 
افزود: پروژه زیتون ۶ به متقاضیان تحویل داده شد و پروژه های زیتون هفت و 

هشت تا یک ماه آینده و زیتون ۹ و ۱۰ تا ۲۲ بهمن ماه آماده افتتاح خواهد بود.
وی از روند ساخت مسکن درسایت ۱۷هکتاری قم ابراز رضایت کرد و یادآور شد: 

این پروژه یکهزار و ۳۴۰ واحدی ظرف دو سال آینده تحویل داده خواهد شد.
به کار طرح یک هزار و 8۰۰ واحدی در زمین های ۲۲  آغاز  از  وی همچنین 
هکتاری خبر داد و گزارشی از روند انجام طرح های ساخت مسکن در شهرها و 
بخش های استان قم نیز ارائه داد. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
قم خاطرنشان کرد: در شهرستان کهک ساخت ۱۰۰ واحد، قنوات ۵۰ واحد و 

دستجرد ۳۰ واحد در حال انجام است.
وی ادامه داد: در بخش سلفچگان نیز عملیات احداث واحدهای مسکونی 
به زودی آغاز خواهد شد اما در شهرستان جعفرآباد ما مشکل زمین داریم که در 
حال رایزنی با اداره کل اوقاف و آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( برای رفع 
این مشکل هستیم، ولی در حال حاضر ساخت ۱۵ واحد مسکونی در زمین های 

دولتی این بخش آغاز شده است.

استاندار قم:

مشکل زمین طرح نهضت ملی مسکن در قم رفع شود

تفکیک پولی و هوشی" دانش آموزان در نظام آموزشی کشور! 

معاون فنی اداره منابع طبیعی و آبخیز داری استان 
قم با بیان اینکه ۴۲۰ هزار هکتار از اراضی  استان در 
معرض بیابانی شدن است افزود: چهار کانون بحرانی 
شامل حسین آباد میش مست، منطقه مسیله و جاده 
گرمسار، اطراف شهر قم و کوه نمک است و در حدود 
۱۳ هزار هکتار عملیات احیایی جهت مقابله با بیابان 

زایی صورت گرفته است.
مرتضی داودی در گفتگویی در خصوص اقدامات 
استان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  کل  اداره  مهم 
و  نهال کاری  بر  علاوه  گفت:  اخیر  سال های  طی 
مقابله با بیابان زایی، اجرای عملیات احیای پوشش 
گیاهی در مناطق هدف گذاری شده  که در قالب های 
مختلف همچون حفاظت و نگهداری از جنگل های 

دست کاشت استان انجام می شود.
هرچه  نگهداری  برای  کرد:  تصریح  ادامه  در  وی 
جنگل های  همچون  قم  در  طبیعی  منابع  از  بهتر 
در  را  این عرصه ها  و گسترش  دست کاشت، حفظ 
قالب همکاری مشترک با سایر مجموعه ها و استفاده 
از ظرفیت جوامع محلی، دنبال می کنیم که نتایج 
عرصه های  از  حراست  شرایط  بهبود  برای  خوبی 

طبیعی استان داشته  است.
داودی با اشاره به اینکه بنا به تعریفی که توسط 
سازمان ارائه شده، استان قم دارای سطحی از اراضی 
جنگلی است، اظهار کرد: ۳۵ هزار هکتار از مساحت 
استان قم را اراضی جنگلی تشکیل داده  است که 
اقدام های لازم برای حفظ و گسترش این عرصه ها با 

استفاده از منابع ملی و استانی و همکاری تشکل های 
مردم نهاد در دستور کار اداره کل منابع طبیعی و 

آبخیزداری استان قرار گرفته است.
وی ادامه داد: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
در راستای مسئولیت خود در بحث توسعه پارک های 
جنگلی، حدود ۱۲۶۶ هکتار  پارک جنگلی دست 
کاشت در سطح استان احداث کرده که عموما در 
به  با توجه  افزود:  اطراف شهر قم قرار دارد.داودی 
سیاست دولت و سازمان منابع طبیعی مبنی بر اهاله 
و  به بخش خصوصی  پارک های جنگلی  مدیریت 
شهرداری ها، سه پارک علوی، معصومیه و غدیر به 

شهرداری اهاله مدیریت شده است.
زمینه  در  اجرایی  طرح های  داشت:  اظهار  وی 
و  سیلاب  کنترل  برای  مهمی  نقش  آبخیزداری 
حفاظت از خاک و کنترل رسوب در استان داشته  و 

موجب استفاده بهینه از روان آب ها  شده است.
گفت:  قم  طبیعی  منابع  کل  اداره  فنی  معاون   
تاکنون ۱۵ هزار هکتار از کانون های گردوغبار این 
استان در راستای مقابله با بیابان زایی، نهال کاری و 
انجام  آن ها  از  نگهداری  و  و مراقبت  بذرکاری شده 
شده است.داودی افزود: عمده ی نهال کاری صورت 
گرفته در مناطق حسین آباد میش مست، حسین آباد 

پل و کوه نمک قابل مشاهده  است.
۹۵0 هزار هکتار عرصه های منابع طبیعی قم  

بیابانی است 
هزار هکتار  از ۹۵۰  قم  استان  در  کرد:  بیان  وی 

هکتار  هزار   ۲۰۰ طبیعی،  منابع  های  عرصه 
عرصه های بیابانی است که حدود ۱۰۵ هزار هکتار 
از آن جزو کانون های گردوغبار محسوب می شود و 
شامل حسین آباد میش مست،  منطقه مسیله، کوه 

نمک و اطراف شهر قم است.
بر  علاوه  گذشته  سال های  در  کرد:  اضافه  وی 
کانون های خارجی که موجب گردوغبار در شهر قم 
می شود، کانون های داخلی هم منشا وجود گردوغبار 
در شهر است که در همین راستا اداره کل نسبت به 
مدیریت  و  نهال کاری  بذرکاری،  طرح های  اجرای 

روان آب در این مناطق اقدام کرده است.
داودی گفت: اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
و  توسعه جنگل  اجرای عملیات  به  اقدام  هر ساله 
پوشش گیاهی در مناطق مختلف می کند که این 
طرح  ها در چند سال گذشته با مشارکت مردم انجام 

شده است.
و مردمی در  پویش های همگانی  به  اشاره  با  وی 
زمینه بذرکاری و نهال کاری، افزود: سال گذشته بیش 
از یک هزار و ۲۰۰ هکتار از عرصه های منابع طبیعی 
قم با مشارکت مرتعداران و عموم مردم زیر کشت رفت 
مرتعی  عرصه های  شامل  آن  از  هکتار  یک هزار  که 
بوده که زیر کشت گونه های دارویی و مرتعی از جمله 

باریجه و و بادام کوهی قرار گرفته است.
وی اضافه کرد: امسال نیز در نظر داریم از عموم 
مردم و نهادهای دولتی و غیردولتی برای مشارکت در 

این طرح دعوت کنیم.

معاون فنی اداره منابع طبیعی و آبخیز داری استان قم:

۴۲۰ هزارهکتار از اراضی استان در معرض بیابانی شدن است

 عکاس :محمدعلی رجبی


